
www.tuolawa.pl48/2021

N
IE

  D
ZI

EL
IM

Y

2 GRUDNIA 2021,  NR 48 (1490),     CENA 3,50 ZŁ 5% VAT

R
EK

LA
M

A

GAZETA POWIATOWA-WIADOMOŚCI OŁAWSKIE         WWW.TUOLAWA.PL            INDEX 324280  ISSN 1509-0809

s.5

Dwustu lat, 
pani 
Marianno!

- Był chyba czerwiec 1946 roku 
- wspomina Anna Jasińska. 
- Pamiętam, że Odra była 
wysoka, most drewniany to 
była tylko kładka na rzece. 
Fala ją zabrała i myśmy przed 
mostem stali, czekając, 
aż zrobią nowe przejście.
Ze dwa tygodnie czekaliśmy, 
zanim mogliśmy wejść do 
miasta.

Której 
krwi mam 
więcej? 
Polskiej

- To rekordowe dofi nansowanie dla naszej gminy 
- cieszy się wójt Wojciech Głogulski

Prawie 20 mln dla gminy Domaniów!
s.7

s.15

O wysokości budżetu 
obywatelskiego w Oławie 
zadecyduje... burmistrz 

Radni przegłosowali nową stawkę 
wynagrodzenia Bogdana Szczęśniaka 
oraz wysokość swojej diety.
Ile zarobi burmistrz?

Podwyżka 
dla burmistrza 
i radnychs. 4

s. 16
Mimo sporów decyzja zapadła jednogłośnie, co jest niespodzianką. 
Budżet będzie jednak inny niż w sąsiednich gminach, bo bez podania 
konkretnej kwoty na rok. O niej będzie decydował burmistrz

- Mama była bardzo zadowolona 
z wizyty takich gości - mówi jej 
córka Teresa. - Była szczęśliwa...
Pani Marianna była mieszkanką 
Sobociska od wojny. 
Jeszcze nigdy nie leżała 
w szpitalu
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OŁAWA 
Budujące 

Kilka miesięcy temu pu-
blikowaliśmy duży artykuł 
o Wioletcie i Dorocie, które 
pomagają kilkudziesięciu 
kotom wolno żyjącym 
w mieście. Wtedy odezwa-
ło się sporo osób, które 
wspierały kobiety, nie 
tylko dobrym słowem, ale 
też karmą dla mruczków. 
Tamten artykuł przeczy-
tał również burmistrz 
i zadeklarował wsparcie, 
a niedawno zrealizował 
obietnicę. Dzięki temu 
koty przetrwają zimę 
w lepszych warunkach

Wioletta i Dorota pomagają 
kotom od kilkunastu lat, po-
święcają czas i swoje pienią-
dze, niemałe... Aby dostarczyć 
kilkudziesięciu kotom karmę, 
codziennie trzeba wydać około 
80 złotych, ale kobiety nigdy 
nie myślały o kosztach, po pro-
stu pomagały. Nigdy nie zosta-
wiły zwierząt bez jedzenia, czy 
pomocy, a trzeba podkreślić, 
że jeżdżą z nimi również do 
weterynarza. Nigdy też nie 
prosiły o pomoc, nie chcia-
ły nikomu się narzucać. Są 
naprawdę bardzo skromne. 
Po tym, jak zaapelowaliśmy 
w gazecie o włączenie się 
w akcję pomocową dla kotów, 
odezwali się życzliwi. 

- Na przykład przyszedł pan, 
który powiedział, że może 
załatwić drewniane skrzynie, 
które mogą posłużyć jako dom-
ki - mówi Wioletta Miszczuk. 

- W tzw. międzyczasie zare-
agował burmistrz, czytał arty-
kuł i obiecał, że nam pomoże. 
I tak się stało. Dostaliśmy bud-
ki dla kotów. Pięknie zrobili je 
panowie z Zieleni Miejskiej. 
Zadzwoniły też dziewczyny 
ze schroniska i powiedziały, 
że mają duże budy robione 
przez panie z Koła Gospodyń 
Wiejskich. Mogą je oddać, bo 
ktoś zasponsorował im ogrze-
wane budy i te w schronisku 
wystarczą. 

Wioletta dodaje, że to nie 
koniec wsparcia, bo burmistrz 
powiedział, że jego żona 
w szkole, w której uczy, też 
zorganizuje akcję dla kotów, 
a jeśli potrzebne będą kolejne 
drewniane domki, to miasto 
znów na pewno pomoże. 

- Pan Frischmann powie-
dział „proszę się nie krępo-
wać i mówić, zrobimy tyle 
domków dla kotów, ile będzie 
potrzeba” - mówi Wioletta. 
- Burmistrz powiedział też, 
że od nowego roku zwiększy 
się budżet na karmę dla bez-
domnych zwierząt. To bardzo 
budująca wiadomość. 

W listopadzie kobiety do-
stały dla mruczków 5 domków 
od miasta i 5 od oławskiego 
schroniska. 

   - Jesteśmy ogromnie 
wdzięczne za wszystko - mó-
wią. - Dziękujemy za każdy 
gest w stronę tych zwierząt. 
Dziękujemy burmistrzowi, 
pracownikom Zieleni Miej-

skiej, dziewczynom ze schro-
niska, mieszkańcom, którzy 
przynosili karmę oraz po-
duszki i kołdry, aby wyścielić 

domki. Dziękujemy każdemu 
człowiekowi, który rozumie to 
i pomaga kotom. 

(AH)

Są domki dla KOTÓW! 
I ogromna wdzięczność

Wioletta Miszczuk z pracownikami Zarządu Dróg Miejskich i Zieleni w Oławie, którzy dla wolno żyjących kotów zrobili pięć pięknych domków
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Ciepło i przytulnie. Koty są bardzo zadowolone!
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To domki, które przekazało oławskie schronisko
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  Zima zbliża 
się dużymi 
krokami, 
dlatego 
apelujemy, 
aby wspierać 
zwierzęta. 
Karmę dla 
kotów można 
przynosić 
do salonu 
fryzjerskiego 
„New Image” 
przy ulicy 
Okólnej 2A 
w Oławie, 
tu pracuje 
Wioletta 
- codziennie 
do godz. 
18.00. Jeżeli 
nie możesz 
przyjść w tych 
godzinach, 
zadzwoń do 
niej i ustal 
termin 
- 664 899 571.
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JELCZ-LASKOWICE 
Pod obserwacją 

Kiedy na portalu TuOla-
wa.pl opublikowaliśmy 
artykuł o kontrolach policji 
prowadzonych w komu-
nikacji miejskiej i dużych 
sklepach, Urszula Cepuch 
Szymanowicz zadzwoniła 
do redakcji i powiedziała, 
że jest oburzona hipokry-
zją niektórych policjantów. 
Chodzi o brak maseczek

- Jestem tym zbulwersowa-
na - mówi. - Oni robią kontrole 
w sklepach, wlepiają mandaty, 
a sami nie noszą maseczek. To, 
co przeczytałam w artykule, 
oburzyło mnie. Nie mogłam 
nie zareagować, dlatego do 
redakcji wysłałam zdjęcia 
policjanta, który robi zakupy 
bez maseczki.

Kobieta zrobiła zdjęcia 
10 listopada w Lidlu w Jel-
czu-Laskowicach, nie ukrywa, 
że celowo, aby ewentualnie 
później wykorzystać. Zapy-
taliśmy, dlaczego nie wy-
słała zdjęć do przełożonych 
policjanta, powiedziała, że 
według niej nie miałoby to 
większego sensu. Wolała wy-
słać do gazety.

Funkcjonariusz, który nie 
miał maseczki, nie był w mun-
durze, ale Urszula zapewniała, 
że zna tego człowieka i wie, 
że to policjant. O wyjaśnienie 
sytuacji poprosiliśmy st. asp. 

Wiolettę Polerowicz, oficer 
prasową KPP w Oławie. Po-
twierdziła, że człowiek ze 
zdjęć to policjant z Jelcza-
-Laskowic, który po służbie 
robił zakupy. Czy poniósł 

konsekwencje za brak masecz-
ki w markecie? - W związku 
z popełnionym wykroczeniem 
tj. faktem, że w dniu 10 li-
stopada na terenie sklepu nie 
posiadał maseczki zasłaniają-

cej usta i nos, został ukarany 
mandatem karnym kredyto-
wym z art. 116§1akw - dodaje 
Polerowicz.

(AH)

Policjant nie miał 
MASECZKI. Dostał mandat

Te zdjęcia Urszula wysłała do redakcji. Twarz policjanta, który robił zakupy w jelczańskim Lidlu, 
rozmazaliśmy. Za brak maseczki dostał mandat
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OŁAWA 
Akcja z wiertłem 

Zarzuty usiłowania kra-
dzieży z włamaniem 
do dwóch samochodów 
oraz gróźb karalnych 
usłyszał 60-letni mieszka-
niec Oławy

Mężczyzna wiertłem próbo-
wał zniszczyć zamki w dwóch 
autach, chciał dostać się do 
środka i ukraść wartościowe 
rzeczy. Został ujęty dzięki 
szybkiej reakcji świadka, który 
podał rysopis policji. Trafi ł do 
policyjnego aresztu. Podczas 
przesłuchania przyznał się 
do zarzucanych mu czynów. 
Kodeks karny za usiłowanie 
kradzieży z włamaniem prze-
widuje karę nawet do 10 lat 
pozbawienia wolności

GROZI mu do 10 lat

Kradzież mu się nie udała
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OŁAWA 

Jest podejrzany o liczne 
włamania i kradzieże

Jego łupem padły m.in. 
narzędzia, sprzęt wędkarski, 
przetwory i alkohol. Włamy-
wał się do piwnic i komórek 
na terenie Oławy. - Żmudna 
i dokładna praca operacyjna 
kryminalnych z Oławy po-
zwoliła na ustalenie i zatrzy-
manie mężczyzny - mówi 
st. asp. Wioletta Polerowicz. 
- Mieszkaniec Oławy trafi ł do 
policyjnego aresztu, a następ-
nie doprowadzony został do 
prokuratury. Zebrany materiał 
dowodowy pozwolił na przed-
stawienie mu 20 zarzutów. Sąd 
Rejonowy w Oławie zastoso-
wał wobec niego 3-miesięczny 
areszt. Sprawa ma charakter 
rozwojowy.

(AH)

Postawili mu 20 ZARZUTÓW

Złodziej najbliższe trzy miesiące spędzi w areszcie

KP
P 

w
 O

ła
w

ie

OŁAWA 
W sieci 

Senior online - kolejne 
spotkanie dla mieszkań-
ców powiatu już w najbliż-
szy poniedziałek o godz. 
9.00

Koncepcja „Senior Online”, 
to pierwszy w kraju pomysł 
realizacji szkoleń w sieci na 
żywo we wszystkich jednost-
kach województwa w jednym 
czasie. 6 grudnia odbędzie się 
kolejne spotkanie na kanale 

YouTube oławskiej policji. 
Funkcjonariusze zapraszają 
wszystkich mieszkańców po-
wiatu oławskiego, a przede 
wszystkim seniorów do 
udziału w spotkaniu, które 
prowadzone będzie na żywo 
przez policjantów z Rewiru 
Dzielnicowych Komisariatu 
Policji w Jelczu Laskowicach 
oraz przez Paulinę Bagińską 
- kierownika Powiatowego 
Ośrodka Interwencji Kryzy-
sowej w Oławie.

Link do spotkania można 
znaleźć na stronie www.olawa.
policja.gov.pl.

(AH)

POLICJA na YouTube

POWIAT 

Mieszkance gminy Domaniów postawiono 
14 zarzutów. Od lutego wypłacała pieniądze 
z konta starszego mężczyzny

48-latka wpadła dzięki dociekliwości policjanta z Wy-
działu Dochodzeniowo Śledczego z KPP w Oławie. - Za-
brała kartę bankomatową od znajomego, włamała się na 
jego konto i okradała - mówi st.asp. Wioletta Polerowicz. 
- Trwało to od lutego do sierpnia.

Kobieta tłumaczyła policji, że pożyczała kartę, ale... 
właściciel nic o tym nie wiedział. Z konta 76-latka wypła-
ciła łącznie 6200 złotych. Kobieta usłyszała 14 zarzutów, 
do których się przyznała. Swoje zachowanie tłumaczyła 
trudną sytuacją fi nansową spowodowaną pandemią. Za 
włamanie na konto i kradzież pieniędzy grozi jej kara do 
10 lat pozbawienia wolności.

(AH)

Mówiła, że tylko 
POŻYCZYŁA kartę...
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OŁAWA 
Z sesji 

Tym razem miejscy 
radni jednogłośnie podjęli 
uchwałę w sprawie budże-
tu obywatelskiego

Przypomnijmy. W lutym 
tego roku Rada Miejska głosa-
mi radnych Prawa i Sprawie-
dliwości oraz BBS odrzuciła 
projekt uchwały w sprawie 
ustanowienia budżetu obywa-
telskiego w Oławie, którego 
inicjatorami byli mieszkańcy. 
Projekt przygotował Komitet 
Ustanowienia Budżetu Oby-
watelskiego reprezentowa-
ny przez Krzysztofa Betkera 
i Tomasz Wąsińskiego. Bu-
dżet miał opiewać na kwotę 
1.770.000 zł, która corocznie 
miałaby być przeznaczana 
na ten cel. Projekt uchwały 
jak i jego inicjatorów chwa-
lili radni klubów „Koalicja” 
i „Obywatelska”. Poparli też 
propozycję, podkreślając jej 
duże znaczenie m.in. w akty-
wizacji społeczeństwa. 

Jednym z powodów, dla 
którego radni PiS i BBS sprze-
ciwili się tej propozycji, była 
zaproponowana wysokość 
budżetu. Szef klubu radnych 
PiS Mariusz Łuczkiewicz za-
pewniał jednak: - My jako PiS 
jesteśmy przeciwni przedsta-
wionemu projektowi uchwa-
ły, natomiast nie jesteśmy 
przeciwni idei. Chciałbym 
też oświadczyć, że kluby 
PiS i BBS wspólnie jeszcze 
w tym roku wprowadzą projekt 
i uchwałę budżetu obywa-
telskiego dla miasta Oława. 
Informuję, że prace nad niniej-
szym budżetem obywatelskim 
już trwają. Propozycja PiS 
i BBS będzie dostosowana do 
możliwości fi nansowych sa-
morządu, a sama idea budżetu 
obywatelskiego w tym roku 
zostanie urzeczywistniona. 
Chciałbym więc rozwiać pań-
stwa wątpliwości i pytania, 
co do kwestii jakiegoś oporu 
koalicji rządzącej w sprawie 
wprowadzenia budżetu oby-
watelskiego. To oświadczenie 
niech będzie zapewnieniem, że 
spełnimy oczekiwania miesz-
kańców. 

  Dlaczego nie ma 
kwoty? 

Nowy projekt uchwały bu-
dżetu obywatelskiego przed-
stawił na sesji Rady Miejskiej 
30 listopada burmistrz Tomasz 
Frischmann. Mówił, że zaletą 
tego projektu jest maksymalna 
prostota i łatwość. Nie ma 
w nim zbędnej biurokracji. 
Zaproponowane procedury są 
jasne i czytelne. Brak barier 
co do liczby osób zgłasza-
jących projekty do budżetu 
- wystarczy tylko 5. Ponadto 
wysokość budżetu obywatel-
skiego co roku będzie określał 
burmistrz. W uchwale nie 
zapisano kwoty wysokości bu-
dżetu, ale burmistrz zapowie-

dział, że będzie to 300 tys. zł. 
Jeżeli zgłoszone i wybrane 
do realizacji projekty będą 
jednoroczne, w kolejnym roku 
budżet obywatelski też będzie 
opiewał na taką samą kwotę. 
Jeżeli jednak któreś z pro-
jektów będą miały charakter 
wieloletni, kwota w budżecie 
na kolejny rok będzie powięk-
szona o te projekty. Co więcej, 
każdy projekt zgłoszony przez 
mieszkańców będzie miał 
szanse zaistnienia, nawet te, 
które nie zostaną wybrane do 
realizacji w ramach budżetu 
obywatelskiego. Jeżeli będą 
ciekawe czy istotne z punktu 
interesu społecznego, zostaną 
przyjęte do realizacji w tzw. 
budżecie podstawowym.

Zgodnie z propozycją bur-
mistrza zgłoszone projekty 
mogą być różne i dotyczyć 
różnych spraw. Będzie je 
oceniała komisja powołana 
przez burmistrza. Nie ma też 
ścisłych wytycznych doty-
czących wzoru wniosku za 
pomocą którego można będzie 
zgłaszać pomysły. Zgłaszający 
projekt mieszkaniec sam bę-
dzie mógł zgłosić taki wniosek 
pamiętając jedynie o zawarciu 
w nim kilku wymaganych 
informacji. Głosowanie nad 
wyborem projektów będzie 
się odbywało wyłącznie drogą 
elektroniczną. Każdy mieszka-
niec będzie mógł to zrobić za 
pomocą specjalnie zakupione-
go przez miasto programu. Ci 
mieszkańcy, którzy z różnych 
względów nie będą chcieli 
głosować elektronicznie, będą 
mogli to zrobić w przygoto-
wanym do tego w urzędzie 
miasta punkcie, gdzie będzie 
udostępniany im komputer, 
za pomocą którego zagłosują. 
Jeżeli ktoś będzie potrzebował 
do tego pomocy, pracownik 
urzędu jej udzieli. 

- Proszę o zatwierdzenie 
projektu tej uchwały, aby 
można było w naszym mieście 
rozpocząć proces związany 
z realizacją konsultacji spo-
łecznych w zakresie budżetu 
obywatelskiego - podsumował 
burmistrz. 

W dyskusji przed głosowa-
niem nad projektem uchwały 
radna Wanda Nosek pytała, 
dlaczego w uchwale budżetu 
obywatelskiego nie ma zapi-
sanej kwoty. Tomasz Frisch-
mann powtórzył, że wynika 
to z obawy, iż niektóry pro-
jekty mogą mieć charakter 
wieloletni, w związku z tym 
„zjadałyby” kwotę przyszłych 
środków fi nansowych na nowe 
zadania. Powtórzył też, że 
jeżeli projekty będą miały 
charakter jednoroczny, wów-
czas kwota budżetu na kolejny 
rok będzie ustalana na tym 
samym poziomie. Jeżeli będą 
projekty wymagające dłuższej 
realizacji, wtedy w budżecie 
pojawi się kwota 300 tys. zł 
plus to, co będzie potrzebne na 
realizację zadań dłuższych niż 
jednoroczne. Radna Magda-
lena Ziołkowska dopytywała, 
dlaczego o wartości środków 
przeznaczanych na budżet 
obywatelski decyduje bur-

mistrz, a nie Rada - zapropo-
nowała, by zmienić ten zapis. 
W odpowiedzi burmistrz wy-
jaśnił, że konsultował to z nad-
zorem wojewody i w związku 
z tym, że budżet realizuje 
burmistrz, prościej byłoby, aby 
to on określał jego wysokość. 
Radny Przemysław Pawłowicz 
sugerował, by zastanowić się 
nad zapisem „rozstrzygnięcia 
burmistrza w temacie budżetu 
są ostateczne i nie wymagają 
uzasadnienia”. Jego zdaniem 
to zbyt ostre, a podejmowane 
w tej sprawie decyzje powinny 
być uzasadniane. Co więcej, 
zdaniem Pawłowicza autorzy 
projektów powinni mieć wię-
cej niż tylko pięć dni na skła-
dane ewentualnych wyjaśnień 
do przedstawionych projek-
tów. Radny miał też zastrze-
żenia co do braku określenia 
komisji, która będzie rozpa-
trywać projekty, czyli tego, kto 
to będzie: urzędnicy, radni czy 
jakieś inne osoby? Radny su-
gerował też, by projekty, które 
nie zostaną zakwalifi kowane 
do budżetu obywatelskiego, 
a będą realizowane w ramach 
budżetu miasta, powinny być 
oznaczone jako te zgłaszane 
przez mieszkańców, bo ho-
norować prawa autorskie czy 
prawa do pomysłu. 

Do dyskusji włączył się rad-
ny Albert Zieliński. Mówił, że 
należy przy tej dyskusji wspo-
mnieć o prawdziwych inicjato-
rach budżetu obywatelskiego 
w Oławie, czyli o Krzyszto-
fi e Betkerze, który wykonał 
mrówczą pracę i przygotował 
projekt budżetu obywatelskie-
go. Ten jednak - jak stwierdził 
radny - burmistrz „raczył 
odrzucić” pod formalnym 
wybiegiem radcy prawne-
go. Zieliński wspomniał też 
Sławomira Kraczka, który 
uczestniczył w konsultacjach 
społecznych w sprawie wspo-
mnianego budżetu. Dodał, że 
żaden z tych panów nie zna-
lazł się w gronie, jakie opra-
cowywało „atrapę budżetu 
obywatelskiego” - jak określił 
projekt przedstawiony przez 

burmistrza - bo tak jak wielo-
krotnie już wspominał „bur-
mistrz z defi nicji wie lepie”. 
Radny zaproponował też trzy 
zmiany, które jego zdaniem 
zmieniłyby zaproponowaną 
przez burmistrza uchwałę na 
lepsze. Chciał, by do uchwały 
wprowadzono zapis, że środ-
ki wyodrębnione na budżet 
obywatelski w danym roku 
stanowią nie mniej niż 0,15 % 
dochodów zaplanowanych 
na rok, w którym BO będzie 
realizowany. Zaproponował 
też, by zapisano, że w ramach 
budżetu obywatelskiego 30% 
środków przeznaczano na re-
alizacje projektów zielonych, 
proekologicznych w ramach 
określonych przez komisję we-
ryfi kacyjną. Chciał także, by 
zmienić wiek minimalny osób 
mogących składać projekty 
z 18 lat, jak zaproponował bur-
mistrz, na lat 16, by zachęcić 
i zaangażować młodzież, która 
często jest bardzo kreatywna. 

  Kto był pierwszy? 
PiS, KO czy 
mieszkańcy  

Do wypowiedzi radnego 
odniósł się przewodniczący 
RM Krzysztof Mazurek. Tłu-
maczył, że nie może jej tak 
zostawić, ponieważ Zieliński 
wspomniał o „jakichś inicjato-
rach” budżetu obywatelskiego, 
tymczasem w poprzedniej 
kadencji to PiS złożył projekt 
budżetu obywatelskiego, któ-
ry jednak nie przeszedł. Na 
te słowa zareagowała radna 
Ziółkowska, nie zgadzając 
się. Przypomniała, że w po-
przedniej kadencji były szef 
klubu PiS złożył nie projekt, 
a wniosek w sprawie budżetu 
obywatelskiego. Nie miał 
przygotowanego żadnego pro-
jektu i dlatego ten wniosek nie 
został przegłosowany. W dal-
szych pracach rady to ona 
złożyła projekt BO jako prze-
wodnicząca, ale też nie został 
przegłosowany. Radna podjęła 
więc kolejną próbę, w której 

uczestniczyły wszystkie trzy 
kluby, a ich przedstawiciele 
podpisali się pod tym projek-
tem. - W dniu obrad panowie 
z BBS i PiS zagłosowali jed-
nak przeciw z tylko sobie zna-
nych przyczyn i pozostawię to 
bez komentarza - podsumowa-
ła radna Ziołkowska. 

Odnosząc się do tych słów 
radny Mariusz Łuczkiewicz 
stwierdził, że najważniejsze 
jest to, kto ten budżet wpro-
wadzi, a nie kto go proponował 
i inicjował. 

Radna Justyna Piotrowska, 
nawiązując do propozycji 
radnego Zielińskiego, doda-
ła, że boi się procentowego 
określania i przeznaczania 
procentowego kwot na takie 
cele jak sport, kultura czy 
ekologia, dlatego że w różnych 
sytuacjach może promować to 
projekty, które są dużo słabsze 
niż pozostałe, więc lepiej jest 
nie określać kwot na konkret-
ny cel. 

Głos w sprawie zabrał bur-
mistrz Frischmann. Powie-
dział, że każdy parytet, który 
jest wskazany, limitowany, 
nie jest dobrym rozwiąza-
niem i pochwalił uzasadnienie 
radnej Piotrowskiej. Jeżeli 
chodzi o  wiek określony 
w projekcie uchwały to - jak 
tłumaczył - zapisano 18 lat, 
ponieważ wtedy rozpoczyna 
się czynne i bierne prawo wy-
borcze, więc w tym kierunku 
idą rozstrzygnięcia nadzorcze. 
Poza tym w grupie pięciu kole-
gów zawsze znajdzie się ktoś 
pełnoletni, kto będzie mógł 
zgłosić projekt. - Jeżeli chodzi 
zaś o procentowe określenie 
kwoty BO, to pozostaję przy 
swoim założeniu, bo - jak 
mówiłem - załatwiamy w ten 
sposób projekty wieloletnie 
- tłumaczył. - Po drugie, te-
raz jesteśmy podczas dużej 
zmiany sposobu zapisywania 
budżetowego. Dobrze wiemy, 
że są samorządy, które mają 
kłopot z tzw. wydatkami bie-
żącymi, a nie inwestycyjnymi, 
a my nie jesteśmy w stanie 
określić, jaki projekt wygra. 

Czy będzie zakwalifi kowany 
jako projekt bieżący czy inwe-
stycyjny, dlatego proponuję, 
by zostać przy tym zapisie, że 
każdorazowo kwotę budżetu 
ustala burmistrz. Moja dekla-
racja jest jasna. Zaczynamy 
od 300 tys. zł, a później w za-
leżności od sytuacji nikt nie 
będzie robił problemu, by to 
zwiększać.

*
Przed głosowaniem nad 

wnioskami złożonymi przez 
radnego Zielińskiego adwokat 
Marcin Zmórzyński tłumaczył, 
że wpisanie sztywnej kwoty 
procentowo czy cyfrowo mo-
głoby być zakwestionowane 
przez wojewodę, a uchwała 
uznana za nieważną, ponie-
waż rada nie ma kompetencji, 
by tego typu kwotę wpisać. 
Byłoby to też sprzeczne z za-
sadami odpowiedzialności 
burmistrza za projekt budżetu. 
Co do podziału budżetu oby-
watelskiego „na pule”, to tego 
typu rozwiązania też mogą 
być zakwestionowane przez 
nadzór wojewody, a uchwała 
uznana za nieważną.

Mimo takiej opinii radcy 
radny Zieliński chciał, by 
Rada przegłosowała zgłoszone 
przez niego wnioski. Tak się 
stało. 13 radnych z BBS i PiS 
zagłosowało przeciwko jego 
propozycjom. Poparło ją pię-
ciu rajców KO, więc wniosek 
upadł. Przed głosowaniem nad 
uchwałą w sprawie budżetu 
radna Jolanta Górska w imie-
niu stowarzyszenia „Wszystko 
dla Oławy” oświadczyła, że 
oni zawsze wspierali prace 
nad budżetem obywatelskim 
i chociaż nie wprowadzono 
do uchwały zgłaszanych po-
prawek, całym sercem jest za 
tym, by mieszkańcy mogli ak-
tywnie uczestniczyć w pracach 
związanych z miastem i jest za 
przyjęciem uchwały.

Ostatecznie zaproponowa-
ny przez burmistrza projekt 
w sprawie BO poparli wszyscy 
radni obecni na sesji.

WIOLETTA KAMIŃSKA 
wkaminska@gazeta.olawa.pl

Budżet obywatelski. JEDNOGŁOŚNĄ 
decyzję poprzedziła długa dyskusja

Miejscy radni jednogłośnie podjęli projekt uchwały w sprawie budżetu obywatelskiego
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Gmina Oława 
Jubileusz 

Delegacja gminy Oława 
miała okazję złożyć 
życzenia pani Mariannie 
Lipińskiej z Sobociska 
z okazji 100 urodzin. 
Co ciekawe, pani 
Marianna urodziła się 
11 listopada, w rocznicę 
odzyskania przez Polskę 
niepodległości

Pełniący obowiązki wójta 
gminy Oława Henryk Kuriata 
w liście skierowanym do jubi-
latki złożył życzenia w imie-
niu władz samorządowych 
i mieszkańców gminy. Życzył 
zdrowia, pogody ducha oraz 
wszelkiej pomyślności, „by 
otaczała panią życzliwość 
i troska najbliższych, a każdy 
dzień był okazją do uśmiechu 
i zadowolenia”. 

Henryk Kuriata wręczył 
wyjątkowej jubilatce kosz 
kwiatów oraz słodkości. 
Wspólnie z najbliższą rodziną 
odśpiewano „200 lat”, wypito 
symboliczną lampkę szampa-
na za zdrowie pani Marianny 

i skosztowano pysznego tortu 
truskawkowego. Delegacja 
gminy dziękowała za ciepłe 
przyjęcie oraz sympatyczną 
i przyjacielską atmosferę.

Pani Marianna jest miesz-
kanką Sobociska od cza-
sów wojny. Obecnie miesz-
ka u córki w Kotowicach. 
W wieku 17 lat została wy-
wieziona na roboty przymu-
sowe do Niemiec. To tam 
poznała przyszłego męża 
i urodziła pierwszego syna. 
Po powrocie do Polski za-
mieszkała z rodziną w Sobo-
cisku. Małżeństwo państwa 
Lipińskich zaowocowało: 
6 dzieci, 16 wnukami, 13 

prawnukami oraz 4 prapra-
wnukami.

Dziś pani Marianna czuję 
się dobrze, oczywiście w tym 
wieku coś tam musi pobo-
lewać, dolega na przykład 
reumatyzm, ale uśmiech z jej 
ust nie znika. 

- Mama bardzo była zado-
wolona z wizyty takich gości 
- mówi jej córka, pani Teresa. 
- Była szczęśliwa, bardzo 
radosna. Cieszyła się, że jest 
poważana, że ktoś pamiętał 
o jubileuszu. Bardzo za to 
dziękowała, zresztą my też 
dziękowaliśmy i przyjęliśmy 
gości z wielkim szacunkiem. 

A czego córka życzyła 
z takiej wyjątkowej okazji 
mamie?

- Jeszcze dużo, dużo lat 
życia, żeby była zawsze we-
soła - mówi pani Teresa. - 

Życzyłam jej też dużo uśmie-
chu. Mama ma niesamowite 
zdrowie, jeszcze nigdy nie 
leżała w szpitalu, więc zawsze 
życzymy jej, żeby to się nie 
zmieniło.                   (ck)

Dwustu lat życzymy pani Mariannie!

Goście u dostojnej Jubilatki
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Dwustu lat, Pani Marianno!
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Nie, nie będzie o kolej-
nych niepotrzebnych nam 
produktach kupowanych 
pod wpływem emocji, na-
rzuconych w reklamach 
przez handlowe korporacje. 

Nie będzie o nowiutkich 
ubraniach, które po takich 
nieudanych akcjach sprze-
dażowych zalegają wyrzu-
cone na pustyni w Chile, bo 
się po prostu nie sprzedały, 

a teraz niszczą nam planetę. 
Nie będzie też o promo-
cjach, zniżkach, bonusach, 
procentach i wielkim szale 
sprzedażowym, jaki ogarnął 
świat w minionym tygo-
dniu. 

Będzie o grupie ini-
cjatywnej pod roboczym 
tytułem „Poszukiwacze 
Oławskiej Historii”, która 
dokładnie w Black Friday, 
czyli 26 listopada, spotka-
ła w oławskiej bibliotece 
„Koronka”. Zapewniam, 
że żadna korporacja nicze-
go im nie narzucała, tym 
bardziej nikt niczego nie 
wyrzucał na pustynię, choć 
emocji przy oglądaniu sta-
rych zdjęć nie brakowało. 
Planeta prawdopodobnie 
też w wyniku tego spotkania 
nie ucierpiała. Było jednak 
o bonusach i promocji, czyli 
efektach działań grupy, któ-
ra - najkrócej mówiąc - chce 
na większą skalę robić to, co 
na naszych łamach od pół 
roku czyni Lesław Mazur, 

Wstępniak, czyli...

...historyczny Black Friday

Listy do redakcji

Są pierwsze stare zdjęcia w rękach Lesława Mazura, jest zaciekawienie

Czy ktoś wie, gdzie to jest? Spokojnie, zbiorowa mądrość 
Poszukiwaczy dojdzie do tego tak samo jak do grobowca 
Tutanchamona doszli Howard Carter i Georg Carnarvon w 
listopadzie 1922 roku, czyli niemal dokładnie 100 lat temu

Jak „Gazeta Powiatowa” doniosła, w paździer-
niku ukazało się rozszerzone wydanie „Słownika 
Biografi cznego Oławskich Kresowian” autorstwa 
Mirosława Krupskiego. Pragnę Panu Krupskiemu 
podziękować za jego wielki wysiłek i wytrwa-
łość w opracowaniu tak obszernego i ciekawego 
materiału. Przeglądając karty Słownika, dopiero 
teraz uświadomiłem sobie, jak wiele bratnich 
dusz mieszkało tuż obok mnie, a ja o tym nie 
wiedziałem. Przed laty napisałem wiersz pt. „Po-
wróć na Kresy”, który był prezentowany w naszej 
Gazecie Powiatowej.Obecnie, zainspirowany 
wspomnianym Słownikiem, napisałem kolejny 
wiersz poświęcony Kresom, który jest nieco treścią 
zbliżony do poprzedniego. Być może wywoła on 
u Kresowian wspomnienia o rodzinnych stronach, 
przyjaciołach, sąsiadach itp.

KRESY

Japycz, co się po świe-
cie nawłóczył nie wiadomo 
ile, ostatnio opowiada nie-
stworzone rzeczy. Mówi na 
przykład że poznał takiego 
księdza, co był góralem i naj-
piękniejsze msze odprawiał 
na szczytach gór. Że w takiej 
mszy i przelatujący samolot, 
i szelest wiatru, i jęk koso-
drzewiny, wszystko służy 
Bogu. I że jak On mówił, to 
człowiek naprawdę myślał, 
że tam na tej górze bliżej 
jest wieczności i wszystko 
lepiej rozumie.  To nas od 
razu zastanowiło, bo Japycz 
zawsze powtarza, że jak ktoś 
mówi: każdy, zawsze, wszy-

scy, nigdy, nikt - to zazwyczaj 
kłamie, bo na każdą tezę jest 
jakiś przypadek, który temu 
zaprzecza. I nawet jak się 
mówi, że każdy umrze, to 
dobrze wiemy, że Chrystus 
zmartwychwstał i zwykłym 
ludziom też taką szansę daje.

 Ale Japycz tyle po świecie 
wędrował, że nikt nie każe mu 
być logicznym. Logika to nas 
obowiązuje, bo my stąd, wszy-
scy się znamy i dobrze wiemy, 
że bez logiki, to nic, tylko 
ściema. No chyba, że chodzi 
o kobiety, to wtedy uciekaj 
chłopie od logiki, bo kobietę 
trzeba rozumieć sercem, a nie 
rozumem. U nich są dwie lo-

giki - ta nasza prymitywna i ta 
wyższa uczuciowa, co pozwa-
la patrzeć dalej i głębiej. No 
i chcesz z kobietą żyć, musisz 
udawać, że też tę głębszą logi-
kę pojmujesz. Ona oczywiście 
wie, że to ściema, ale docenia 
wysiłek i wtedy gotowa się 
tobą zająć, jak każdy dobry 
człowiek zajmie się małym 
dzieckiem na drodze, co to 
się boi przejść, a jednocześnie 
próbuje.

 No ale to nie o kobietach 
miało być, a o Kościele. Ale 
u nas na ławeczce to już tak 

jest, że zawsze się kończy na 
kobietach albo polityce. 

 Więc Japycz mówi, że ten 
ksiądz-góral powiedział mu 
kiedyś, że Kościół jest silny, 
kiedy jest bity.

 Dziwne nie? Kto by tam 
chciał bić Kościół, odkąd 
komunizm upadł? A Japycz 
mówi, że to właśnie o to 
chodzi, że jak komuniści na-
parzali w Kościół, to Kościół 
rozumiał zwykłych ludzi, 
w których komuniści napa-
rzali jeszcze bardziej. Taka 
wspólnota bitych - mówi. 

A jak teraz każdy biskup to 
książę Kościoła, a proboszcz - 
baron, to zwykli ludzie gdzieś 
daleko. Politycy się o Kościół 
kłócą, to i Kościół polityką 
się zajmuje. Jedni Kościołowi 
kasę dają, inni chcą odebrać 
- a że kasa duża, to sprawa 
się robi najważniejsza. To, co 
my tam na tacę kładziemy, to 
jakieś grosze w porównaniu 
z tym, co w polityce można 
dostać.

 Politycy mają etaty szkol-
ne, ziemie i budynki do zwro-
tu, emerytury, zwolnienia 
podatkowe... A my co? My jak 
zawsze mamy tylko siebie.

 Jak to nam Japycz tłu-
maczył, to za każdym razem 

większy łyk Mamrota szedł, 
a że tłumaczył długo, tośmy 
się uciaćkali i jak Japycz do 
domu poszedł, postanowili-
śmy ratować Kościół.

 Zasadzili się my na Księ-
dza Proboszcza, co o tej po-
rze zawsze sobie roślinki 
w ogródku przycina i mówi-
my, że osobiście nic do niego 
nie mamy, ale będziemy mu-
sieli go pobić, żeby Kościół 
w Polsce znowu był silny. 
Proboszcz nawet nie opono-
wał, widział, że my do tego 
ratowania Kościoła zdeter-
minowane Mamrotem, tylko 
z góry termin do spowiedzi 
wyznaczył i mówi - bijcie!

PIETREK

O biciu i piciu

N a s z e  W i l k o w y j e . 
R o z m o w y  o   z m i e r z c h u .

zbierając, publikując i opisu-
jąc stare zdjęcia z rodzinnych 
albumów mieszkańców Oławy 
i okolic. 

Decyzja zapadła - działamy. 
Spotkania będą organizowane 
raz w miesiącu, mamy na-
dzieję na dopływ nieznanych 
dotąd zdjęć, które zamalują 
białe plamy oławskiej historii 
ostatnich 100-150 lat. Wszyst-
kiemu patronują Izba Muzeal-
na Ziemi Oławskiej oraz „Ga-
zeta Powiatowa - Wiadomości 
Oławskie”. Janina Kordys, 
szefowa biblioteki, w ramach 
której działa Izba Muzealna, 
opowiedziała na spotkaniu 
o znaczeniu dokumentów 
życia społecznego, o tym, ile 
takich materiałów już mają, 
a mają sporo. O tym, jak ludzie 
u schyłku życia przynoszą 
stare zdjęcia do Izby Muzeal-
nej, a także o tym, że częściej 
jednak nie przynoszą, tylko 
wyrzucają bądź ostatecznie 
wyrzuca je ktoś inny, kto nie 
docenia ich wartości i znacze-
nia dla lokalnej historii. A to 
wartość nie do przecenienia, 
zwłaszcza na tych ziemiach, 
które nam narzucono, na któ-
rych dopiero od paru pokoleń 
zapuszczamy własne korzenie, 
bo te wielowiekowe, wielopo-
koleniowe, zostały odcięte i  
pozostały na innym skrawku 
świata, skąd wyrwano naszych 
dziadków czy pradziadków. 

Wiemy, że w naszych do-
mach wciąż jeszcze zalegają 
stare albumy, do których nikt 
już nie zagląda, a w nich... 
prawdziwe perełki. Jak te 
zdjęcia, które na łamach ga-
zety pokazuje Lesław Mazur 
(dziś już 29 odcinek na s.21). 
Miejmy nadzieję, że dzięki 
grupie Poszukiwaczy znajdzie 
się sporo osób, które mu w tym 
pomogą, wzbogacając nasze 
lokalne zbiory muzealne.

Na piątkowym spotkaniu, 
które miałem przyjemność 
poprowadzić, Lesław Mazur 
pokazał kilkanaście cieka-
wych zdjęć i zachęcał do 
poszukiwań kolejnych. Mam 
nadzieję, że podczas następ-
nych naszych spotkań będzie 
miał co pokazywać, a nawet 
z czego wybierać. I wiem, 
że pozytywnych emocji nie 
zabraknie, bo choć nikt ni-
czego nie kupi, nie sprzeda, 
to wspólna korzyść będzie na 
wieki wieków. Amen.

JERZY KAMIŃSKI

Kiedy o dawnych Kresach mówimy,
To powracają różne wspomnienia.
Wtedy o jednym głośno myślimy:
„To była nasza, rodzinna ziemia”.

Kresy to Wołyń, to ziemia Żmudzka,
Ziemia Halicka i Sokalszczyzna,
Ziemia Polesia i Nowogródzka,
Piękne Pokucie i Hoculszczyzna.
To wciąż urocze jary Seretu,
Ziemia Podola oraz Roztocza,
Ziemie nad Niemnem, Słuczą, Prypecią,
Wzdłuż biegu Dniestru i Czeremosza.

Kresy to ziemia Stanisławskiego,
Fredry,Miłosza, Pola, Kościuszki,
Reja, Rejtana i Krasińskiego,
Lema,Niemena oraz Moniuszki.
Ziemia Fałata i Słowackiego,
Paderewskiego i Mickiewicza,
Braci Śniadeckich i Piłsudskiego,
Dybowskiego i Ajdukiewicza.

Ziemia tysięcy polskich mieszkańców,
Którym los zabrał to, co kochali,
Którzy przed laty w roli wygnańców
Z żalem swe miasta, wioski żegnali:
Złoczów, Radziechów, Lwów, Pomorzany,
Słuck, Kołomyję i Beresteczko,
Sławsko, Baniłów, Sarny, Brzeżany
I Bełz - urocze, małe miasteczko.

Żegnali Ubiel, Busk, Kopyczyńce,
Waręż, Rohatyn, Stryj, Witków Nowy, 
Kosów Hoculski, Raj, Mikulińce,
Pińsk, Stanisławów i Tuligłowy.
Czortków, Cieniawę, Urycz, Łopatyn,
Buczacz, Niemiłów, Członicę Nową,
Turku, Tarnopol, Kuty, Husiatyn,
Sambor i Kamionkę Strumiłową.

Z bólem żegnali Usznię, Dębinę,
Łuck, Potok Złoty, Zasław, Daniczów,
Grodno, Stojanów, Równe, Dolinę,
Troki, Derenów, Śniatyń, Berdyczów.
Z trwogą jechali, gdzieś w świat nieznany,
Żegnając Pistyń, Janów, Wiśniowiec,
Kałusz, Radziechów i Potoczany,
Dubno, Kostopol, Kowel, Jazłowiec.

Tak wiele innych rodzinnych wiosek,
Miast i miasteczek z żalem żegnali,
Ale po latach godząc się z losem
Nową Ojczyznę też pokochali.
Choć rok za rokiem szybko upływa,
Choć w naszym życiu wiele się zmienia,
Lecz myśl o Kresach jest ciągle żywa
I wciąż powraca w naszych wspomnieniach.

EUGENIUSZ CHOROSTECKI 
ECHO
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OŁAWA 

A wszystko za sprawą 
warsztatów i pokazu 
kulinarnego dla 
uczniów Centrum 
Kształcenia Zawodowego 
i Ustawicznego, jaki 
dali prawdziwi Włosi 
- kucharze z Federacji 
Kucharzy Włoskich 
w Polsce

Pokaz prowadził szef kuch-
ni Anuelo Serra, ale pomagało 
mu kilkoro pomocników - też 
rodem z Półwyspu Apeniń-
skiego. Warsztaty pod au-
spicjami ambasadora Włoch 
pierwotnie miały się odbyć we 
Wrocławiu, ale dzięki dobrym 
relacjom Oławy z konsulem 
honorowym Włoch we Wro-
cławiu Moniką Kwiatosz im-
prezę przeniesiono do nas. Nie 
bez znaczenia była oławska 
tradycja Sobieskich.

- Mamy w szkole gastrono-
mię, więc oczywiście chętnie 
przystaliśmy na propozy-
cję - mówi dyrektor CKZiU 

w Oławie Maria Domaradzka. 
- Uczniowie dowiedzieli się, 
jak prawdziwi. Włosi przy-
gotowują tradycyjnie włoskie 
potrawy.

W hotelowej kuchni i na 
stołach nie zabrakło pizzy, 
ryb (m.in. pałasza), spaghetti 
czy owoców morza (m.in. 
jeżowców i muli). Specjalnie 
przygotowano na tę okazję 

menu z przepisami i opisami 
potraw. 

Warsztaty odbyły się dzięki 
życzliwości hotelu „Oławian” 
- to tu uczniowie mogli pod-
glądać, co się dzieje aktualnie 
na kuchennym stole, zadawać 
pytania i podpatrywać mi-
strzów włoskiej kuchni.

(ck)

W hotelu „Oławian” 
cuda po włosku

Ta ryba to pałasz w całej 
okazałości

To była prawdziwie praktyczna 
lekcja włoskiej kuchni

Je
rz

y 
Ka

m
iń

sk
i

Dobre ciasto na pizzę 
to wcale nie jest taka 

prosta sprawa

DOmAnióW 
Inwestycje 

Samorząd otrzymał 
kolejne dofinansowanie 
na termomodernizację 
szkół. Tym razem ponad 
6 mln zł ze środków 
Funduszy Europejskich. 
W sumie ma na ten cel do 
wydania ponad 19 mln zł!

Decyzja jest już oficjal-
na. 25 listopada wójt gminy 
Domaniów Wojciech Gło-
gulski podpisał z Urzędem 
Marszałkowskim Wojewódz-
twa Dolnośląskiego umowę 
w sprawie dofinansowania 
na termomodernizację szkół 
w Domaniowie i w Wierzb-
nie. Gminie przyznano na ten 
cel 6 794 684, 63 z funduszy 
europejskich w ramach Re-
gionalnego Programu Ope-
racyjnego na lata 2014-2021. 
Wniosek gminy Domaniów 
uzyskał 36 punktów i został 
sklasyfikowany na 2 miejscu 
z 29 zakwalifikowanych do 
dofinansowania. 

W ramach termomoderni-
zacji w budynkach obu szkół 
ma być wymienione instala-
cje centralnego ogrzewania, 
a także źródła ciepła. Zadanie 
obejmuje też docieplenie bu-
dynków, wymianę instalacji 
elektrycznych oraz montaż 
paneli fotowoltaicznych, co 
- jak mówi wójt - w znaczący 
sposób wpłynie na ochronę 
środowiska oraz pozwoli na 
znaczne zmniejszenie kosz-
tów związanych z eksploata-
cją i utrzymaniem budynków 
szkolnych. 

Zmiany i remonty mają 
być prowadzone nie tylko 
w Wierzbnie i Domaniowie, 
ale też w Goszczynie. 

Przypomnijmy. Na począt-
ku listopada gmina na ter-
momodernizację wszystkich 
szkół na terenie działania tego 
samorządu, a są to trzy szkoły, 
otrzymała 12 579 967,00 zł 
w ramach rządowego fundu-
szu „Polski Ład”. W sumie na 
remonty swoich szkół samo-
rząd uzyskał w tym roku - 19 
374 651,63 zł. 

- To najwyższa dotacja 
w historii gminy - mówi 
z dumą wójt. - Nigdy wcze-
śniej nie pozyskaliśmy tak 
dużego wsparcia ze środków 
zewnętrznych. Dzięki tym 
pieniądzom będziemy mogli 
przeprowadzić w szkołach 
gruntowne remonty, ale też 
je zmodernizować i unowo-
cześnić. 

Tak rekordowe dofinanso-
wanie to ogromny zastrzyk 
dla budżetu gminy, który 
w tym roku zaplanowano na 
nieco ponad 30 mln zł. Tylko 
dzięki ostatnio przyznanym 
dofinansowaniom wzrośnie 
o ponad 60% i sięgnie kwoty 
około 50 mln zł. 

Aby nie stracić dofinanso-
wania, gmina musi w ciągu 
pół roku ogłosić przetarg 
i wyłonić wykonawcę termo-

modernizacji szkół. Na razie 
nie wiadomo, czy zadanie 
będzie wykonywała jedna 
firma czy też kilka. Już wia-
domo, że zakres prac będzie 
tak duży, że nie da się ich 
wykonać w czasie wakacji, 
dlatego gmina szuka rozwią-
zań organizacyjnych na czas 
remontu w szkołach prowa-
dzonych przez samorząd, czyli 
w Wierzbnie i Domaniowie. 

Musi się też dogadać z fun-
dacją „Świat Dzieci i Doro-
słych”, która prowadzi szkołę 
w Goszczynie, bo budynek 
placówki należy do gminy. 
Umowa na wynajem budynku 
fundacji upływa z końcem 
sierpnia 2023 r. Zakończenie 
termomodernizacji obiektów 
planowane jest na czerwiec 
2023

(Wk)

Kolejne pieniądze na remont szkół 
i rekordowe dofinansowanie

- Z tak dużym dofinansowaniem będziemy mogli przeprowadzić 
generalne remonty szkół i je zmodernizować - mówi wójt Wojciech 
Głogulski

Szkoła w Wierzbnie doczeka się remontu

(N
at

i)
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ODESZLI
OŁAWA

 19 XI  - Paweł Łukowski    - ur. 1969
 19 XI  - Halina Migdalska    - ur. 1947
 20 XI  - Jan Żołyński    - ur. 1951
 22 XI  - Leokadia Stoncel    - ur. 1935
 22 XI  - Leonarda Makarewicz    - ur. 1933
 24 XI  - Janina Zimniak    - ur. 1932
 24 XI  - Irena Józwenko    - ur. 1942
 25 XI  - Maria Gorzelańczyk    - ur. 1949
 25 XI  - Krystian Dziura    - ur. 1978
 26 XI  - Krzysztof Suchań    - ur. 1952
 26 XI  - Dorota Pudełko    - ur. 1965
 26 XI  - Waldemar Tkaczyk    - ur. 1976
 26 XI  - Stanisław Szafrański    - ur. 1956
 27 XI  - Antoni Górski    - ur. 1935
 27 XI  - Konstanty Grabowski    - ur. 1924

JELCZ-LASKOWICE
 23 XI  - Bronisław Szwed    - ur. 1936 
 25 XI  - Olga Skibińska    - ur. 1927

WROCŁAW 
Z sądu 

Choć sędzia zapowiadał 
taką możliwość, to jednak 
tak szybkie zamknięcie 
przewodu sądowego w tej 
sprawie było pewnym za-
skoczeniem. Zwłaszcza że 
odbywało się za zamknię-
tymi drzwiami

We wtorek 30 listopada 
dziennikarzy nie wpuszczo-
no na rozprawę miłoszycką. 
W związku ze wzrostem liczby 
zachorowań pracowników 
Sądu Apelacyjnego sędzia 
Bogusław Tocicki, z upo-
ważnienia prezesa tego sądu, 
unieważnił w poniedziałek 
wszystkie wejściówki dla pu-
bliczności na wtorek i środę, 
dokładnie wtedy, kiedy zapla-
nowano sprawę miłoszycką. 
Dziennikarze odbijali się więc 
od drzwi, za którymi proces 
toczył się już bez dostępu 
mediów

Tego dnia Sąd Apelacyjny 
odrzucił wniosek Norberta Ba-
siury o ponowne przebadanie 
ubrań ofi ary gwałtu na obec-
ność tam jego DNA - badanie 
takie miało być przeprowadzo-
ne poza granicami Polski i na 
koszt oskarżonego. 

- Jedyny komentarz, jaki 
w tym momencie obrona może 
dać, to taki, że jest to decyzja 
sądu, z którą musimy się zgo-
dzić - mówi obrończyni Nor-
berta Basiury mecenas Renata 
Kopczyk. - Niemniej jednak 
dla nas nadal przebadanie tego 
podstawowego materiału, któ-
ry jest w aktach, byłoby istotne 
pod kątem tego, czy rzeczy-

wiście na innych częściach 
tego materiału znajduje się 
DNA zbieżne z DNA mojego 
klienta. To też może dałoby 
nam odpowiedź na jakość tych 
badań, które przeprowadzał 
biegły Koloch. 

Sąd Apelacyjny odrzucił 
też tego dnia jak gdyby z góry 
ewentualny wniosek o od-
sunięcie od orzekania jedne-
go z sędziów, powołanego 
przez tzw. neo-KRS, wydając 
oświadczenie, że skład jest ob-
sadzony prawidłowo (prawdo-
podobnie wniosek w tej spra-
wie wpłynął od Ireneusza M., 
więc formalnie być może 
jeszcze będzie musiał być 
rozpatrzony). 

Generalnie sąd odrzucił we 
wtorek wszystkie nowe wnio-
ski dowodowe, a było ich spo-
ro, złożone przez Ireneusza M. 
Tym samym zamknięto prze-
wód sądowy i rozpoczęły się 
mowy końcowe, co oznacza, 
że wkrótce można się spodzie-
wać wyroku. Możliwe, że już 
w środę, kiedy zamykaliśmy 
to wydanie gazety, choć mało 
prawdopodobne, zważywszy 
na to, że mowy wygłaszają 
wszystkie strony postępo-
wania, czyli w tym przypad-
ku prokurator, oskarżyciel 
posiłkowy (rodzice ofiary), 
obrońcy obu nieprawomocnie 
skazanych oraz sami skazani. 
Bardziej prawdopodobne jest, 
że - o ile nie zajdzie jakaś nowa 
okoliczność - wyrok poznamy 
w ciągu paru tygodni, być 
może jeszcze przed kolejnym 
sylwestrem - niemal dokładnie 
ćwierć wieku od brutalnego 
gwałtu w Miłoszycach. 

We wtorek swoje mowy wy-
głosili prokurator oraz obrońcy 
obu nieprawomocnie skaza-
nych. Na środę zaplanowane 
były mowy rodziców ofiary 
oraz skazanych.

  Uniewinnienie, 
25 lat, czy dożywocie?

Prokurator Dariusz Sobieski 
w swojej mowie praktycznie 
powtórzył to, co mówił przed 
Sądem Okręgowym, który 
potem skazał obu oskarżonych 
nieprawomocnym wyrokiem 
na 25 lat więzienia. Skupił 
się na tym, że badania DNA 

wyraźnie wskazują obu spraw-
ców, czyli Norberta Basiurę 
i Ireneusza M. Mówił, że nie 
ma tu wątpliwości, podkreśla-
jąc, że badania były sprawdza-
ne przez kolejnego biegłego, 
który potwierdził ich wynik, 
czyli to, że DNA Ireneusza M. 
oraz Norberta Basiury na pew-
no znajdowało się na ubraniu 
ofi ary - piętnastoletniej Mał-
gosi - brutalnie zgwałconej i z 
krwawiącą raną pozostawionej 
na dużym mrozie. Na śmierć. 

Odnosząc się do apelacji 
obrony prokurator Sobieski 
tłumaczył, że biegły nie nisz-
czył celowo żadnych próbek, 
tylko ulegały one degradacji 
w wyniku przeprowadzanych 
badań, co jest naturalne, a po-
nowne badanie tego, co zosta-
ło, jest bezcelowe, bo nie za-
kwestionuje dotychczasowych 
ustaleń, co do obecności DNA 
obu oskarżonych. Prokurator 
podtrzymał swoje żądania 25 
lat pozbawienia wolności dla 
Norberta Basiury oraz doży-
wocie dla Ireneusza M. 

Obrońcy nieprawomocnie 
skazanych, czyli mecenasi 
Renata Kopczyk oraz Tomasz 
Stykała skupili się przede 
wszystkim na kwestionowaniu 
badań DNA, przeprowadzo-
nych przez biegłego Kolocha. 
Podnosili m.in. to, że tych 
badań nie da się powtórzyć, 
bo próbki zostały zniszczone. 

- W sytuacji, gdy biegły Ko-
loch zużył, zniszczył wszyst-
kie próbki, nie jesteśmy w sta-
nie niczego zweryfikować, 
sprawdzić, a uczciwy proces, 
w którym obie strony mają 

takie same prawa, chyba po-
winien polegać na tym, aby 
można było coś weryfi kować. 
A my mamy polegać na słowie 
biegłego Kolocha i przyjąć, 
że jego badania były przepro-
wadzone w sposób właściwy, 
pomimo że nie sprawdzał 
tego materiału chociażby pod 
kątem obecności śliny, a tylko 
nasienia i krwi. Nie sprawdzał 
czy mieszanina, której DNA 
jest zgodne z DNA jednego 
ze współoskarżonych, pocho-
dzi rzeczywiście z nasienia 
i krwi, czy może jednak ze 
śliny. A ponoć to można zro-
bić. Naszym zdaniem więc 
kolejny biegły nie potwierdził 
ustaleń biegłego Kolocha, 
tylko raczej pokazał dodatko-
we błędy w nich. Mamy więc 
wątpliwości, które ta opinia 
biegłego Kolocha pozostawiła. 
A w sytuacji, kiedy mieliśmy 
ponad 130 próbek, i wszystkie 
zostały zużyte, zniszczone, to 
się - szczerze mówiąc - nie 
mieści w głowie. 

Obrońcy chcieli uniewin-
nienia dla swoich klientów 
ze względu na fakt, że nie 
można na bazie jednej niepeł-
nej opinii biegłego Kolocha 
ferować takich wniosków, 
jakie wysnuł Sąd Okręgowy, 
wydając wyrok skazujący obu 
oskarżonych. Zdaniem obro-
ny pomiędzy stwierdzeniem 
czyjegoś DNA, a skutkiem 
w postaci zabójstwa, co się 
przypisuje ich klientom, jest 
olbrzymia dziura, której nie 
da się niczym zapełnić, wbrew 
temu, co zrobił Sąd Okręgowy. 
Ten ciąg, ten łańcuch przyczy-
nowo skutkowy - twierdzili 
obrońcy - w ogóle nie istnieje.

Wtorkowe wystąpienia spo-
tkały się z emocjonalnymi 
reakcjami rodziców Małgosi, 
zwłaszcza mama ofiary ata-
kowała obrończynię Basiury 
niecenzuralnymi słowami.

TEKST I FOT.: 
JERZY KAMIŃSKI 

jkaminski@gazeta.olawa.pl

Sprawa miłoszycka. Co dzieje się 
za ZAMKNIĘTYMI drzwiami?

W procesie miłoszyckim trwają ostatnie mowy stron, po czym należy się spodziewać wyroku

Księdzu Tomaszowi Czabatorowi, proboszczowi parafi i 
pw. Najświętszej Maryi Panny Matki Pocieszenia w Oławie, 

za celebrację Mszy Świętej pogrzebowej, 
oraz rodzinie, sąsiadom i znajomym, za wspólną modlitwę 
i udział w uroczystościach pogrzebowych naszej kochanej 

mamy i babci 

śp. Zofi i Pawlisz
dziękują córki i syn z rodzinami

Z głębokim żalem zawiadamiamy, 
że 24 listopada w wieku 89 lat odeszła 

nasza kochana mama, babcia i prababcia 

śp. Janina Zimniak
Nabożeństwo żałobne odprawione było 

27 listopada o godz. 9.30 na starym cmentarzu 
przy ul. Zwierzynieckiej w Oławie.

Pogrążona w smutku rodzina

Słowa podziękowania kierujemy do Państwa 
Janiny i Stanisława Jaśnikowskich, 

za organizację i profesjonalną obsługę uroczystości pogrzebowych 

śp. Zofi i Pawlisz 
20 listopada 2021r. 

Córki i syn z rodzinami
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Gmina J-L 
Inwestycja 

24 listopada 
w Miłoszycach oficjalnie 
otwarto nowy skatepark

To kolejny etap komplek-
su rekreacyjno-sportowego, 
w którego skład wchodzą także 
boisko wielofunkcyjne  oraz 
siłownia plenerowa. Wszystkie 
trzy  obiekty  znajdują  się  na-
przeciwko Publicznej Szkoły 
Podstawowej  oraz  nieopodal 
Niepublicznego  Przedszkola 
„Mikołajek”.  Skatepark ma 
służyć  dzieciom, młodzieży 
oraz  dorosłym. W kolejnych 
latach planowane jest zamon-
towanie  dodatkowych  ławe-
czek, koszy na śmieci, oświe-
tlenia solarno-wiatrowego 
oraz monitoringu.  Inwestycja 
została zrealizowana z budże-
tu gminy. Jej całkowity koszt 

to 449 776 zł, w  tym 29 000 
z budżetu sołeckiego. 
- Chcę bardzo podziękować 

panu burmistrzowi, który pilo-
tował ten pomysł od początku 
- mówił podczas otwarcia sołtys 
i  radny Robert  Jadczak.  - Nie 
ukrywam,  że  inicjatywa wy-
szła  ze  strony mieszkańców 
Miłoszyc, konkretnie rodziców, 
dzieci i młodzieży. W ubiegłym 
roku mieliśmy  duże  zebranie 
i to na nim duża grupa osób wy-
raziła wolę budowy skateparku. 
Cieszę  się,  że  udało  nam  się 
tę  inwestycję wykonać. Zdaję 
sobie  sprawę,  że  finansowo 

wyszło więcej,  niż  zakładali-
śmy, ale niestety takie są czasy, 
ceny poszły do góry i nic z tym 
nie możemy zrobić. Wspomnę 
też  o  naszym wkładzie  z  bu-
dżetu  sołeckiego. Staramy  się 
dofinansowywać  większość 
inwestycji w Miłoszycach, tak 
było  i  tym  razem. Niedawno 
rozpoczął się też remont świe-
tlicy,  do  którego  również  się 
dokładamy. Planujemy też mo-
dernizację  placu  zabaw, więc 
dużo się u nas dzieje. Dziękuję 
wszystkim  zaangażowanym, 
szczególnie  pani  Elżbiecie 
Sujak, która z ramienia gminy 

nadzorowała  sprawy  zamó-
wień,  panu  Piotrowi Kościu-
kowi, gminnemu inspektorowi 
od spraw budowlanych, wyko-
nawcy - firmie Muller, a także 
księdzu  proboszczowi,  który 
poświęcił skatepark. 
Za  pośrednictwem  Face-

booka  sołtys  kierował  także 
podziękowania  do  rodziców, 
którzy wyszli  z  inicjatywą, 
Rady Sołeckiej, pracowników 
Urzędu Miasta  i Gminy  J-L 
oraz radnych Rady Miejskiej.
- Ta  inicjatywa domyka  ten 

teren - przyznał wiceburmistrz 

Marek Szponar. - Wcześniej po-
wstało boisko wielofunkcyjne, 
wykorzystywane przez  szkołę 
i nie tylko przez nią. Kolejnym 
etapem była  siłownia,  a  teraz 
otworzyliśmy  skatepark,  któ-
rego  niewątpliwie  oczekiwali 
i pożądali młodsi mieszkańcy. 
Myślę, że na małej przestrzeni 
udało  się  stworzyć  konkret-
ny  obiekt.  Potwierdzam,  że 

w  drugim  etapie  pojawi  się 
więcej  ławek  i  oświetlenie. 
W  projekcie  planowaliśmy 
wykonanie oświetlenia od razu, 
ale koszty okazały się tak duże, 
że podzieliliśmy inwestycje na 
dwa etapy.   

                 
 TeksT i foT.: kamil Tysa

ktysa@gazeta.olawa.pl

Skatepark otwarty, 
można korzystać

Symboliczną wstęgę przecięli Robert Jadczak, Elżbieta Sujak i Marek Szponar Obiekt składa się z kilku elementów i jest zlokalizowany obok boiska oraz siłowni plenerowej przy szkole

Obecnie skatepark nie jest jeszcze oświetlony, co ma się zmienić  
w kolejnym roku

Zachęcamy do wzięcia udziału w konsultacjach społecznych

Szczegóły na stronach:
www.wroclaw.pl/rozmawia, strony internetowe Urzędów Gmin oraz ich Facebook

Weź aktywny udział w opracowaniu nowoczesnych rozwiązań w zakresie
mobilności - zaopiniuj projekt Planu Zrównoważonej Mobilności wraz
z Prognozą oddziaływania na środowisko dla Miejskiego Obszaru
Funkcjonalnego Wrocławia!
Plan Zrównoważonej Mobilności dla Miejskiego Obszaru Funkcjonalnego Wrocławia (PZM
MOFW) jest strategią działania długoterminowego nastawionego na zapewnienie najlepszych
środków dostępu do celów podróży i usług. Dokument zawiera plan wdrożenia tych działań.

Cel opracowania:
•zapewnienie mieszkańcom Obszaru takich opcji transportowych, które umożliwiają dostęp do
celów podróży i usług,
•poprawa stanu bezpieczeństwa,
•zmniejszenie zapotrzebowania na transport,
•zwiększenie udziału proekologicznych środków transportu np. transport publiczny, rower,
komunikacja piesza, transport elektryczny,
•zmniejszenie zanieczyszczenia powietrza, emisji gazów cieplarnianych i hałasu,
•poprawa jakości życia mieszkańców.

Plan obejmuje wszystkie formy przemieszczania ludzi i towarów oraz powiązania między transportem
i zagospodarowaniem przestrzennym, uwzględnia kwestie infrastrukturalne, środowiskowe, organizacyjne
i operacyjne.

Co przed Nami?

III etap konsultacji społecznych
Weź udział w spotkaniach online lub przyjdź
na spotkania stacjonarne* (daty oraz miejsca spotkań obok)
Obowiązują zapisy!

Wyślij swoje zgłoszenie na adres email:
konsultacje@lpw-consulting.pl

Jeżeli nie możesz wziąć udziału w spotkaniach, wejdź
na stronę www lub BIP swojej Gminy, a tam od 6 do 26
grudnia 2021 r. znajdziesz Plan wraz z formularzem
uwag do wypełnienia - odeślij go na adres email:
konsultacje@lpw-consulting.pl

- 13.12.21 r. (poniedziałek) godz. 17:00 – Oława,
Sala Rycerska w Urzędzie Miejskim w Oławie,
pl. Zamkowy 15
- 14.12.21 r. (wtorek) godz. 17:00 – Kobierzyce,
Hala Widowiskowo-Sportowa im. A. Wójcika,
ul. Dębowa 20
- 15.12.21 r. (środa) godz. 17:00 – Oborniki
Śląskie, Obornicki Ośrodek Kultury, ul. Dworcowa 26
- 16.12.21 r. (czwartek) godz. 17:00 – Oleśnica,
Oleśnicka Biblioteka Publiczna im. M. Reja,
ul. M. Reja 10
- 17.12.21 r. (piątek) godz. 17:00 –Wrocław,
Urząd Miejski Wrocławia, ul. Hubska 8-16 (I piętro)

Jak konsultujemy?
5 spotkań warsztatowych w formie hybrydowej (jednocześnie stacjonarnie* oraz on-line) dla mieszkańców,
daty powyżej.
*Jeżeli obostrzenia epidemiologiczne nie pozwolą na organizację spotkań stacjonarnych, konsultacje odbędą się tylko w formie on-line. O zmianie
formuły poinformujemy zapisane osoby e-mailem. Dodatkowo komunikat pojawi się na stronie www oraz BIPie każdej z Gmin MOFW.

Co konsultujemy podczas III etapu konsultacji?
• zapoznamy Państwa z wypracowanym projektem Planu Zrównoważonej Mobilności wraz
z Prognozą oddziaływania na środowisko dla Miejskiego Obszaru Funkcjonalnego Wrocławia

• liczymy na informacje zwrotne o projekcie Planu – jest to ostatni moment na modyfikację
z korzyścią dla projektu i jego beneficjentów,

• podczas spotkań w formie warsztatów będziemy wspólnie pracować nad wskazaniem ostatecznych
optymalnych rozwiązań.

Informacje dotyczące przetwarzania danych osobowych:
https://lpw-consulting.pl/info/polityka-prywatnosci/

Wykonawcy:

Lider:

Partnerzy:
Miejski Obszar Funkcjonalny Wrocławia to obszar Gminy Wrocław i 37 sąsiadujących
Gmin: Bierutów, Brzeg Dolny, Jelcz-Laskowice, Kąty Wrocławskie, Międzybórz, Oborniki
Śląskie, Prusice, Siechnice, Sobótka, Strzelin, Syców, Środa Śląska, Trzebnica, Wołów,
Żmigród, Gmina Miasto Oleśnica, Gmina Miasto Oława, Borów, Czernica, Długołęka,
Dobroszyce, Domaniów, Dziadowa Kłoda, Jordanów Śląski, Kobierzyce, Kostomłoty,
Krośnice, Malczyce, Mietków, Miękinia, Oleśnica, Oława, Przeworno, Wisznia Mała,
Zawonia, Żórawina, Brzeg.

Projekt realizowany przez Gminę Wrocław w ramach dotacji
udzielonej przez Stowarzyszenie Aglomeracja Wrocławska O
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strona dofi nansowana 
z budżetu miasta OławyOŁAWIEURZĄD 

MIEJSKI
W 

W INTERNECIE:
www.um.olawa.pl  
poczta elektroniczna: 
olawa@um.olawa.plBiuletyn Informacji Publicznej www.bip.um.olawa.pl

#RobisięwOławie

Ścieżka pieszo-rowerowa przy ul. Opolskiej

Ścieżka rowerowa od ul. Rybackiej do mostu na rzece Oława 
przy ul. Lipowej

Chodnik oraz kanalizacja deszczowa na ul. Nowoosadniczej

Chodnik, nawierzchnia jezdni oraz oświetlenie na ul. Osadniczej

Kanalizacjia deszczowa oraz chodnik na ulicy Okólnej

Nowy żłobek przy Miejskim Przedszkolu nr 4

Nowa pracownia chemiczna w SP nr 8 Skatepark

Odbędzie się 12 grudnia 
na stadionie miejskim w Oła-
wie. W ramach wydarzenia 
zaplanowano wiele atrakcji 
dla dzieci i dorosłych. Środki 
zebrane w czasie eventu prze-
znaczone zostaną na leczenie 
chorych dzieci. Podobnie jak 

dwa lata temu uczestnicy 
biegu otrzymają mikołajowe 
czapki uszyte przez Seniorów 
z Oławskiego Klubu Seniora 
przy OCRS. 

Dziękujemy Seniorom za 
inicjatywę i pomoc.

Bieg Mikołajkowy 
„Dzieci Dzieciom”

Tak wyglądał Bieg Mikołajowy „Dzieci Dzieciom” dwa lata temu

Seniorzy przy pracy

Burmistrz Miasta Oława, działając na podstawie 
art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o go-
spodarce nieruchomościami (tj. Dz.U.2021r. poz. 1899 
z póź. zm.) informuje, że na tablicy ogłoszeń Urzędu 
Miejskiego w Oławie został wywieszony na okres od 
dnia 25.11.2021r. do dnia 16.12.2021r. wykaz zawie-
rający nieruchomość (lokal mieszkalny) przeznaczony 
do zbycia w trybie bezprzetargowym, stanowiący 
załącznik do Zarządzenia Nr 136/0050/2021 z dnia 
25.11.2021r. Osoby, którym przysługuje pierwszeń-
stwo w nabyciu nieruchomości na podstawie art. 34 
ust. 1 ww. ustawy, mogą składać wnioski o jej nabycie 
w terminie 6 tygodni od dnia wywieszenia wykazu.

BURMISTRZ MIASTA OŁAWA 
TOMASZ FRISCHMANN

OGŁOSZENIE

ogłasza nabór na wolne stanowisko urzędnicze 
w Urzędzie Miejskim w Oławie:

Specjalista ds. promocji. 
Termin składania ofert do dnia 6 grudnia 2021 r. 

Informacje nt. naboru są dostępne na stronie: 
www.bip.um.olawa.pl w zakładce Urząd Miejski/Praca 
i na tablicy ogłoszeń Urzędu Miejskiego w Oławie.

Z UP. BURMISTRZA 
/-/MAŁGORZATA PASIERBOWICZ 

ZASTĘPCA BURMISTRZA

BURMISTRZ 
OŁAWY
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Oława 
Kultura 

25 listopada w Ośrodku 
Kultury zorganizowano 
obchody 35-lecia 
Państwowej Szkoły 
Muzycznej I st. im. 
Jadwigi Szajny-
Lewandowskiej

Imprezę prowadził Walde-
mar Maszyński, muzyk pracu-
jący w tej placówce. Zaczął tak: 
- 35 lat to dużo i mało, ponoć 
jesteśmy najmłodszą szkołą na 
Dolnym Śląsku, co widać po 
prowadzącym... Powiedziano 
mi dziś, że mam 20 lat mniej, 
bardzo się cieszę i z tą myślą 
będę żył do wieczora. 

                  *
Po powitaniu na scenie 

pojawił się dyrektor Jacek 
Gąsior. 

- Ostatni czas był dla nas 
bardzo gorący - mówił. - 
Odliczaliśmy każdy dzień, 
ponieważ obecna sytuacja 
w kraju związana z pandemią 
mogła sprawić, że nie byli-
byśmy się w stanie tu dzisiaj 
spotkać. Tym większą czuję 
więc radość, że się udało. Od 
dziś piszemy kolejny rozdział 
historii Państwowej Szkoły 
Muzycznej w Oławie. Mój 
przedmówca stwierdził przed 
chwilą, że jesteśmy najmłod-
szą tego typu placówką w re-
gionie. Mam jednak bardzo 
świeżą informację, że... już 
nie. W styczniu Szkoła Mu-
zyczna w Strzelnie została 
objęta pieczą przez ministra 
kultury. Oznacza to więc, że 
miano najmłodszej należy 
teraz do nich. 35 lat w życiu 
człowieka to spory okres. 
Natomiast w życiu szkoły 
to zaledwie dwa pokolenia. 
Uczniowie, którzy pod koniec 
lat osiemdziesiątych rozpo-
czynali kształcenie w PSM, 
przyprowadzają dziś do nas 
swoje dzieci. Są dziś na sali 
osoby, które tworzyły historię 
tej szkoły, m.in. burmistrz 
Franciszek Październik czy 
nauczyciel gry na gitarze Jan 
Prochownik, który pracu-
je z nami od początku. Jest 
z nami również nasz uczeń, 
który wrócił do nas w cha-
rakterze nauczyciela - Walde-
mar Maszyński. Warto także 
wspomnieć o Kazimierzu Ło-
motowskim, który był współ-
twórcą i pierwszym nauczy-
cielem od akordeonu. Losy 
pchnęły go w innym kierunku, 
obecnie jest dyrektorem Miej-
skiego Zakładu Gospodarki 

Komunalnej w Bolesławcu. 
Przez 35 lat PSM w Oławie 
ukończyło 589 osób. Część 
z nich kontynuowała naukę 
we wrocławskich szkołach, 
a potem także na akademiach 
muzycznych. Przez te wszyst-
kie lata daliśmy się także 
poznać jako organizatorzy 
jednej z największych ogólno-
polskich imprez muzycznych 
- Konfrontacji Instrumentów 
Dętych. To wydarzenie, które 
znakomicie promuje miasto 
i powiat. W marcu odbędzie 
się trzydziesta edycja, na 
którą już teraz serdecznie za-
praszam. W trakcie pandemii 
przeżywaliśmy ciężki okres. 
Nigdy nie pomyślałbym, że 
muzyki można nauczać przez 

internet, za pomocą różnych 
platform. A jednak nam się 
udało! Przetrwaliśmy ten czas, 
zrealizowaliśmy podstawy 
programowe, a teraz nasi 
uczniowie znów mogą kształ-
cić się stacjonarnie. Miejmy 
nadzieję, że jak najdłużej! 

Głos zabrał również starosta 
Zdzisław Brezdeń: - Na ręce 
pana dyrektora, wszystkich na-
uczycieli, uczniów, absolwen-
tów oraz rodziców chcę złożyć 
najserdeczniejsze gratulacje. 35 
lat to piękny wiek, teraz już nie 
jesteście najmłodsi, ale jeste-
ście doświadczoną jednostką, 
która znalazła swoje trwałe 
miejsce na mapie dolnośląskich 
szkół muzycznych. Taki jubile-
usz to piękne świadectwo pracy 

i konsekwencji w działaniu, 
w kształtowaniu osobowości 
młodych ludzi, tworzeniu po-
czucia piękna. Dzięki szkole 
na przestrzeni tych lat rozwijały 
się talenty i doskonalił warsztat 
młodych adeptów. Kulturalnie 
rozwijała się Oława, powiat 
i województwo, a dzięki im-
prezie, o której wspomniał pan 
dyrektor, również Polska i za-
granica. Dziękuję wszystkim, 
którzy z wielką atencją włączali 
się w działanie szkoły i poma-
gali w budowaniu tożsamości 
muzycznej. Szczególnie chciał-
bym podziękować rodzicom 
uczniów. Czasem zapominamy, 
że gdyby nie ich ogromne 
zaangażowanie, wyrzeczenia, 
zwłaszcza wtedy, gdy trzeba 
dojeżdżać, to tyle młodych 
osób nie mogłoby doskonalić 
swoich umiejętności. 

Nieobecność burmistrza To-
masza Frischmanna uzasadni-
ła obowiązkami służbowymi 
sekretarz Lilla Rzadkowska. 
W jego imieniu podziękowała 
nauczycielom i wszystkim pra-
cownikom PSM. Podkreśliła, 
że to dzięki tej szkole talenty, 
które drzemią w dzieciach, 
mogą być regularnie odkrywa-
ne, rozwijane i szlifowane. 

- Może to zabrzmi egoistycz-
nie, ale im cięższa i bardziej 

owocna jest pana praca, tym 
łatwiejsza jest moja - zwracała 
się do Jacka Gąsiora dyrektor 
Centrum Sztuki Anna Ślipko. 
- Korzystamy z umiejętności 
absolwentów szkoły muzycz-
nej, współpracujemy na co 
dzień. Dzielimy się obiektem, 
dzięki czemu PSM może re-
alizować wiele działań. Wiem, 
jak ciężko jest w tych czasach 
artyście, dlatego dziękuję gro-
nu pedagogicznemu. Ostatnie 
dwa lata pokazały, że to, co się 
wydarzyło, było prawdziwym 
wyzwaniem dla świata kultury 
i nie tylko. Mam nadzieję, że 
podobne sytuacje już nigdy się 
nie zdarzą. Życzę wam, abyście 
wytrwali i byli pełni dobrej 
nadziei. 

O tym, że jubileusz jest wy-
razem wysiłku nauczycieli 
i pracy, którą włożyli w dwa 
pokolenia muzyków, mówił dy-
rygent Oławskiej Orkiestry Dę-
tej Tadeusz Mroczek. Ze swojej 
perspektywy pracę pedagogów 
PSM ocenił jako „znakomitą”. 
Dodał, że w OOD gra obecnie 
ośmiu absolwentów szkoły, a w 
przeszłości było ich czternastu. 
Apelował, by zachęcać dzieci 
do nauki gry na instrumentach 
i lobbować, by do szkół mogli 
uczęszczać w jak najmłodszym 
wieku. 

Małgorzata Panek-Kisz-
czak, starsza wizytatorka re-
gionu dolnośląskiego Centrum 
Edukacji Artystycznej, złożyła 
życzenia i gratulacje oraz wrę-
czyła nagrody dyrektora Cen-
trum Edukacji Artystycznej za 
szczególny wkład w rozwój 
edukacji artystycznej. Otrzy-
mali je: Waldemar Maszyński 
(nagroda drugiego stopnia) 
Maria Surówka (drugiego 
stopnia), Aneta Olszewska 
(pierwszego stopnia) oraz 
Jacek Gąsior (pierwszego 
stopnia).

                  * 
Po części oficjalnej rozpo-

czął się koncert jubileuszowy 
pełen, różnych instrumentów 
i wspaniałych dźwięków. Wy-
stąpili uczniowie Państwowej 
Szkoły Muzycznej im. Jadwi-
gi Szajny-Lewandowskiej 
w Oławie. Udowodnili tym 
samym, że te wszystkie ciepłe 
słowa, które padły pod adre-
sem muzyków pracujących 
w PSM, były w stu procentach 
zasłużone. 

TeksT i foT.: 
kamil Tysa 

ktysa@gazeta.olawa.pl

Koralowa rocznica,  
czyli 35 lat minęło...

Na ręce dyrektora Jacka Gąsiora gratulacje złożył m.in. starosta 
Zdzisław Brezdeń

Wyróżnieni nagrodą dyrektora Centrum Edukacji Artystycznej wraz z wizytatorką regionu dolnośląskiego 

Po części oficjalnej, rozpoczął się koncert

”
wśród zaproszonych gości byli: starsza wizytatorka regionu 
dolnośląskiego Centrum Edukacji artystycznej Małgorzata 
Panek-Kiszczak, sekretarz Urzędu Miejskiego Lilla Rzadkow-
ska, starosta Zdzisław Brezdeń, wicestarosta witold Niemi-
rowski, naczelnik wydziału Organizacyjnego Urzędu Miejskiego Małgorzata 
Popowicz, wieloletni burmistrz Oławy Franciszek Październik, wieloletnia 
dyrektor Państwowej Szkoły Muzycznej Ewa Leszczak, dyrektor Centrum 
Sztuki anna Ślipko (a także zarządzająca filią nr 2 Ośrodkiem Kultury - 
Elżbieta Poliświat), dyrygent Oławskiej Orkiestry Dętej Tadeusz Mroczek, 
zastępca komendanta powiatowego podinspektor Oktawiusz Cieślik, dyrek-
tor Gminnej Szkoły Muzycznej I st. w Trzebnicy Teresa łuc, dyrektor Szkoły 
Muzycznej I st. w witowicach Katarzyna Prokop, dyrektor Ogólnokształcą-
cej Szkoły Muzycznej I i II st. we wrocławiu Zbigniew łuc, dyrektor Szkoły 
Podstawowej nr 2 w Oławie wiesław Jagodziński, dyrektor SP nr 4 w Oławie 
Danuta Pludro, dyrektor SP nr 6 w Oławie Barbara Turczynowska, dyrektor 
SP nr 8 Barbara Jarocka, prezes oławskiego ZNP andrzej Kupczak oraz 
sponsor Tomasz Kuczmowski z firmy Lotos Siechnice.
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URZ¥D MIASTA I GMINY

JELCZ-LASKOWICE
strona dofi nansowana 

z budżetu miasta i gminy 
Jelcz-Laskowice
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Biuletyn Informacji Publicznej 
http://www.um.jelcz-laskowice.fi nn.pl/

informacje

Poczuj czar Świąt Bożego Narodzenia wśród pachnących świerków 
i aromatycznych wypieków

Jarmark Adwentowy stał się już tradycją w Jelczu-Laskowicach, ale w tym roku zyska 
nowe oblicze - bajkową scenerię zabytkowego pałacu i parku przy ulicy Witosa. Jarmark 
to nie tylko zakupy i gastronomia, to także miejsce spotkań rodzinnych i towarzyskich. Na 
palcu przed Urzędem Miasta i Gminy staną charakterystyczne jarmarkowe domki pełne 
domowych i pysznych przetworów, stoiska z regionalnym rękodziełem oraz tradycyjne 
akcesoria świąteczne. Dla najmłodszych Miejsko-Gminne Centrum Kultury przygotowało 
wiele niespodzianek i atrakcji oraz wizytę Świętego Mikołaja! Po wspólnym odliczaniu, 
rozświetlimy naszą choinkę. Światło na drzewku bożonarodzeniowym ma wlać nadzieję 
w serca, bo taka jest idea świąt Bożego Narodzenia. Tegoroczny Jarmark został objęty ho-
norowym patronatem Marszałka Województwa Dolnośląskiego Cezarego Przybylskiego. 
W niedzielę 12 grudnia Miejsko-Gminne Centrum Kultury w Jelczu-Laskowicach zaprasza 
do wspólnych poszukiwań magii świąt podczas V Jarmarku Adwentowego.

*
Domki jarmarkowe czynne będą od godziny 11:30
Część artystyczno-rozrywkowa rozpocznie się o godz. 14.00

(UMIG)

Jarmark Adwentowy 
już 12 grudnia

Od grudnia 2021 roku 
zostanie uruchomione 
połączenie kolejowe 
z Jelcza-Laskowic do 
Wrocławia trasą 292

Dzięki tym połączeniom 
mieszkańcy Gminy Jelcz-
-Laskowice i Gminy Czernica 
będą mieli bezpośredni dostęp 
do nowych rejonów Wrocła-
wia. Udało się wypracować 
wstępne porozumienie – Mia-
sto i Gmina Jelcz-Laskowice 

oraz Gmina Czernica przystały 
na propozycję Zarządu Wo-
jewództwa Dolnośląskiego 
co do zasad funkcjonowania 
i fi nansowania połączeń pa-
sażerskich na linii kolejowej 
Jelcz-Laskowice przez Czer-
nicę do Wrocławia.

Nową trasą do Wrocławia

Wiceburmistrz Romuald Piórko i sekretarz Dariusz Koprowski na spotkaniu z Zarządem Województwa 
Dolnośląskiego, przedstawicielami Kolei Dolnośląskich oraz samorządowcami z Czernicy i Wrocławia

21 listopada w Miejsko-Gminnym Ośrodku Pomocy Społecznej odbyła się skromna uroczystość 
z okazji Dnia Pracownika Socjalnego

Z kierownik Iwoną Ekhard oraz pracownikami placówki spotkał się wiceburmistrz Marek 
Szponar. W imieniu burmistrza Bogdana Szczęśniaka oraz własnym złożył zgromadzonym 
najlepsze życzenia satysfakcji z wykonywanej pracy, rozwoju zawodowego i osobistego, 
a w życiu prywatnym zdrowia i wszelkiej pomyślności.

(UMIG)

Życzenia dla pracowników MGOPS
W imieniu burmistrza Bogdana Szczęśniaka oraz własnym życzenia pracownikom socjalnym złożył 
wiceburmistrz Marek Szponar

Miasto Wrocław i 37 sąsiadujących Gmin opracowało projekt Planu Zrównoważonej Mobil-
ności wraz z Prognozą oddziaływania na środowisko dla Miejskiego Obszaru Funkcjonalnego 
Wrocławia - dokument, który wskazuje kierunki działań i rekomendacje dotyczące zrównowa-
żonej mobilności.

Zachęcamy do udziału w konsultacjach społecznych (więcej informacji - www.wroclaw.pl/
rozmawia, strony internetowe Urzędów Gmin)

(UMIG)

Ruch miasta w Twoich rękach
(UMIG)
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Domaniów 
Zmiany 

Magdalena Wiżgała, 
dyrektor Centrum 
Kultury i Czytelnictwa 
w Domaniowie złożyła 
wypowiedzenie 
z pracy

Magdalena Wiżgała, któ-
ra pochodzi z Piskorzowa, 
wygrała konkurs i objęła sta-
nowisko dyrektora wówczas 
Gminnego Centrum Kultury 
w Domaniowie w czerwcu 
2016 roku. Pod jej nadzorem 
centrum zrobiło ogromny krok 
milowy i bardzo się rozwinę-
ło, nie tylko pod względem 
ilości, ale też jakości organizo-
wanych imprez, które cieszyły 
się bardzo dużym uznaniem 
lokalnej społeczności i nie 
tylko. W tzw. międzyczasie 
centrum kultury zmieniło też 
swoją nazwę nazwę na Cen-
trum Kultury i Czytelnictwa, 
a na początku 2017 roku, we 
współpracy z miejscowym 

urzędem gminy, pozyskało 
2 mln zł na budowę nowo-
czesnej siedziby i biblioteki. 
W ramach tej inwestycji prze-
budowano także bibliotekę 
w Wierzbnie. W wyniku pro-
blemów z wykonawcą prace 
udało się zakończyć i uzyskać 
stosowne pozwolenia dopiero 
w tym roku.

Pani Magda miała pełnić 
funkcję dyrektora przez 7 lat. 
Nieoczekiwanie pod koniec 
października tego roku zło-
żyła wypowiedzenie z pracy. 
Pytana o powód powiedziała, 
że wynika to z powodów 
osobistych. - Są sytuacje, 
w których kariera może po-
czekać - mówi. 

Zgodnie z przepisami Wiż-
gała będzie piastować sta-
nowisko dyrektora do końca 
stycznia przyszłego roku. Kto 
ją zastąpi? 

Wojciech Głogulski zde-
cydowal, że na razie pełniącą 
obowiązki dyrektora będzie 
Elżbieta Ozga - pracownik 
Urzędu Gminy. Wójt nie chce 
komentować decyzji Mag-
daleny Wiżgały o odejściu z 
pracy, ponieważ ta - jak mówi 
- należy do niej. 

                                (WK)

Dyrektor zrezygnowała z pracy 

Małgorzata Wiżgała, dyrektor Centrum Czytelnictwa w Domaniowie, 
odchodzi z pracy

Gmina Oława 

Zakończyły się prace bu-
dowlane związane z przebu-
dową remizy OSP w Owcza-

rach. Obecnie inwestycja 
przygotowywana jest do 
odbioru przez odpowiednie 
służby.

(cK)

Nowa remiza gotowa!
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POWIAT 
Zamożność 

Pismo samorządu 
terytorialnego 
„Wspólnota” opublikowało 
zestawienie pt. 
„Najbogatsze samorządy 
2020 roku. Ranking 
dochodów JST”. Jak 
wypadły powiat oławski 
i poszczególne gminy?

Przy opracowywaniu ran-
kingu pominięte zostały wpły-
wy z dotacji celowych. Auto-
rzy stwierdzili, że w okresie 
intensywnego korzystania 
z funduszy unijnych dotacje 
mają chwilowy, ale bardzo 
silny wpływ na wielkość 
dochodów. Wpływ wielkiej 
dotacji inwestycyjnej potra-
fi wywindować samorząd 
wysoko w rankingu. Jest to 
jednak awans incydentalny 
i niemający związku z trwa-
łym wzrostem zamożności 
budżetu. Wydaje się więc, 
że uwzględnienie tylko do-
chodów własnych i otrzy-
mywanych subwencji lepiej 
oddaje hasło rankingu, czyli 
„zamożność”.

Tak jak w ubiegłych latach 
wpływające do budżetu do-
chody zostały skorygowane 
na dwa sposoby. Po pierwsze, 
odjęto składki przekazywane 
przez samorządy w związku 
z subwencją równoważącą - 
tak zwane w środowiskach 
samorządowych „janosiko-
we”. Po drugie, do faktycznie 
zebranych dochodów dodano 
skutki zmniejszenia stawek, 
ulg i zwolnień w podatkach 
lokalnych (chodziło o to, aby 
porównywać faktyczną za-
możność, a nie skutki po-
dejmowanych w gminach 
autonomicznych decyzji, od-
noszących się do polityki 
fi skalnej). Ta poprawka odnosi 
się wyłącznie do samorządów 
gminnych, bo powiaty i woje-
wództwa nie podejmują żad-

nych decyzji odnoszących się 
do podatków. Skorygowane 
w ten sposób dochody autorzy 
rankingu podzielili przez licz-
bę ludności każdej jednostki 
samorządowej. 

  Powiat oławski 
Lider rankingu zamożności 

z trzech poprzednich lat - 
powiat człuchowski w woj. 
pomorskim, tym razem został 
sklasyfikowany na drugim 
miejscu. Na szczyt wspiął 
się powiat przysuski (woj. 
mazowieckie). Obie jednostki 
okupują najwyższe lokaty od 
początku istnienia rankingu. 
Powiat oławski zajął 202 miej-
sce wśród 314 sklasyfi kowa-
nych. Zamożność per capita 
(czyli wyliczona na osobę) 
wyniosła 867,49 zł. Powiat 
zanotował spadek w rankingu, 
ponieważ w ostatnich trzech 
latach zajmował 182. (2017), 
163. (2018) oraz 165. (2019) 
miejsce. Wynik z 2018 był 
najlepszym w historii rankin-
gu, który przygotowywany 
jest od 2010 roku. 

  Miasto Oława 
Niespodzianek nie było. 

Czołowa piątka rankingu 
w kategorii miast powiato-
wych pozostaje niezmienna 
od dwóch lat, a Polkowice 
zajmują pierwsze miejsce od 
ponad dekady. Oława zajęła 
103. lokatę wśród 267. skla-

syfikowanych. Zamożność 
per capita wyniosła 3402,49 
zł. Miasto odnotowało spadek 
w rankingu, ponieważ w ostat-
nich trzech latach plasowało 
się na 100. (2017), 79 (2018) 
i 96 (2019) pozycji. Najlepszy 
wynik w historii (43) udało się 
osiągnąć w 2010 roku. 

  Miasto i gmina 
Jelcz-Laskowice 

Niekwestionowanym lide-
rem kategorii „miasta inne” 
jest Krynica Morska, która 
wygrywa ranking od lat, za-
ledwie dwukrotnie (w 2013 
i 2017) spadając na 2 lokatę. 
Jelcz-Laskowice zajęło 112. 
miejsce na 611 sklasyfi kowa-
nych. Zamożność per capita 
wyniosła 3891,69. W po-
przednich latach gmina J-L 
plasowała się na 132. (2017), 
139. (2018) i 105. (2019). Naj-
lepszy wynik w historii (72) 
udało się osiągnąć w 2012 
roku. 

  Gminy Oława 
i Domaniów 

Niezmiennie od 2010 roku 
wśród gmin wiejskich zwycię-
ża Kleszczów (woj. łódzkie).

Gmina Oława zajęła 78. 
miejsce na 1533 sklasyfi kowa-
ne samorządy. Zamożność per 
capita wyniosła 4704,32 zł. 

W poprzednich latach gmina 
Oława zajmowała 118. (2017), 
78. (2018) i 80. (2019) lokatę. 
Najlepszy wynik w histo-
rii (69) udało się osiągnąć 
w 2015 roku.

Gmina Domaniów zajęła 
286. miejsce na 1533 skla-
syfikowane samorządy. Za-
możność per capita wyniosła 
3758,45 zł. W poprzednich 
latach gmina Domaniów zaj-
mowała 579. (2017), 486. 
(2018) i 499. (2019) lokaty. 
Wynik z 2020 roku jest naj-
lepszym w historii. - Przyjęta 
metoda opracowania rankingu 
pokazuje, że polityka rozwoju 
gminy konsekwentnie reali-
zowana przez nas, przynosi 
wymierne efekty - komentuje 
wójt Wojciech Głogulski. 
- Gmina dynamicznie i sys-
tematycznie się rozwija. Tak 
wysoka ocena świadczy o za-
angażowaniu pracowników 
urzędu i jednostek organi-
zacyjnych, a także radnych, 
sołtysów oraz mieszkańców 
w rozwój i poprawę warun-
ków życia w naszej okolicy.

Kamil Tysa 
ktysa@gazeta.olawa.pl

Domaniów najlepiej w historii

Urodziłaś podczas pandemii? Nikt z gazety nie zrobił noworod-
kowi zdjęcia? Wyślij je nam, opublikujemy!

Wyślij nam fotkę bobasa i dodaj do niej opis stworzony 
według wzoru: „Jan Kowalski urodził się 5 czerwca. Ważył 
3600 g i mierzył 50 cm. W domu czekali na niego tata Marek 
i dwuletni braciszek Kacper”.

Fotki wysyłaj w wiadomości prywatnej na naszym Facebooku 
(tuOlawa.pl) lub na adres mailowy: redakcja@gazeta.olawa.pl.

(KT)

Witamy wśród nas

Cześć, to ja, Urszula Anastazja Chawawko! Urodziłam się 15 
października, ważyłam wtedy 3800 g i mierzyłam 54 cm. Mieszkam w 
Grodkowie z mamą Anną i tatą Łukaszem

867.49
taka była zamożność 
na głowę w powiecie 
oławskim w 2020 r.

zł
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 » - Wnuczek robi już ten chorut? 
Bo ostatnio jak rozmawialiśmy, 
zapowiadała pani, że to wnuczek 
przejmie ormiańską tradycję.
- W tym roku nie robił, ale 

w przyszłym jak najbardziej 
będzie robił. Sama będę mu 
patrzyła na ręce, choć mam 
już 91 lat, więc nie wiem, czy 
dożyję. Dominik skończył 
studia, teraz doktorat robi, ale 
tradycję przejmuje. Zawsze 
ze mną gotował ormiańskie 
potrawy. To ja go nauczyłam, 
jak te stożki robić z pietruszki 
i jest już odpowiednio przy-
gotowany. 

 » - A robił już je?
- Robił, nawet specjalny 

miedziany garnek już mu 
przekazałem. Bo odpowiedni 
garnek jest najważniejszy. Na 
Broniewskiego gotowaliśmy 
w nim, tam kuchnia węglowa 
była, a ona najlepsza. W tym 
roku sobie odpuściliśmy, bo 
mieliśmy jeszcze zapas stoż-
ków z ubiegłego roku. 

 » - Skąd się pani wzięła na ziemi 
oławskiej?
- Pochodzę z Bukowiny, 

z Czerniowiec, gdzie się urodzi-
łam. W 1945 roku, gdy Ukraina 
przejęła te ziemie, to Polacy, 
a tam było ich 11 tysięcy, mogli 
wyjechać - decydowała o tym 
komisja repatriacyjna. Mój brat 
był wtedy na froncie, czyli na 
obecnych ziemiach polskich, 
był tu także szwagier z rodziną. 
To oni zainspirowali nas, aby-
śmy przyjechali do Oławy. Nie 
było innej drogi. Albo tu, albo 
na Sybir. Co będziemy owijać 
w bawełnę - przecież tam też 
wywozili Polaków. Więc my 
trafi liśmy tutaj. Wysadzili nas 
w Laskowicach. Myśleliśmy 
wtedy, że za rok wrócimy. Ni-
komu nie przyszło do głowy, 
że przyjdzie nam zostać na 75 
lat. Każdy myślał, że to niemoż-
liwe. Z Czerniowiec był cały 
transport, a w nim 408 osób. 
Moje siostry to już były mężatki, 
ja przyjechałam z rodzicami. 
Siedzieliśmy na peronie jakiś 
czas, ale trzeba było szukać 
domu. Brat był wtedy w wojsku 
w Brzegu. Namawiał rodziców, 
aby tam się przenieśli, bo on 
jako osadnik wojskowy mógł 
sobie wybrać dom, a piękne 
wojskowym dawali. Ale usły-
szał od rodziców, że absolut-
nie, bo przecież wracamy na 
Wschód, do siebie, to co mamy 
jakieś domy wybierać. 

 » - Kiedy to było?
- Lipiec albo sierpień 1945. 

Na pewno było to lato, bo 
mama jeszcze ogórki zdążyła 
posiać i potem wszystkim 
mówiła, że można w lipcu siać 
i zdąży się pozbierać. Na krótko 
zatrzymaliśmy się w Miłoszy-
cach, a potem przyjechaliśmy 
do Oławy. Nie będziemy nic 
brać, żadnego gospodarstwa, 
bo przecież zaraz wracamy - 
tak się wtedy myślało. Walizki 
bez rozpakowywania stały 
długo, ale po roku już wiedzie-
liśmy, że będzie inaczej. Ojciec 
był kowalem, więc wieźliśmy 
ze sobą kowadło, wszystkie 
młoty i inne narzędzia. Nawet 
łańcuchy ze sobą przywieź-
liśmy, a tu wszystko Niemcy 
zostawili, całe gospodarstwa. 
No, ale nikt nie wiedział, gdzie 
jedziemy. 

 » - To do Oławy kiedy dotarliście?
- Był chyba czerwiec 1946 

roku. Pamiętam, że Odra była 
wysoka, most drewniany to 
była tylko kładka na rzece. 
Fala ją zabrała i myśmy przed 
mostem stali, czekając, aż 
zrobią nowe przejście. Ze dwa 
tygodnie czekaliśmy, zanim 
mogliśmy wejść do miasta. 
Dotarliśmy na Lipową - Jasiń-
scy już mieszkali na górze, to 
zajęliśmy dół. Miałam wtedy 
15 lat, więc wiele rozumia-
łam. Ojciec, po przyjeździe 
tutaj, gdy do niego dotarło, 
że zostajemy, że nie wróci, 
załamał się. W Czerniowcach 
mieliśmy nowy dom, który 
musiał zostawić. Żył jeszcze 8 
lat, ale zapamiętałam go jako 
zawsze płaczącego mężczy-
znę. Bo wszystko zostawił na 
Wschodzie. Miał tam począt-
kowo kuźnię, mój dziadek też 
był kowalem, ale potem tata 
pracował w fabryce żelaznej, 
robili różne rzeczy z żelaza, 
m.in. te łańcuchy.

 » - Długo mieszkaliście na tej 
Lipowej?
- Ze 2-3 lata. Tam poznałam 

przyszłego męża - Henryka 
Jasińskiego - mieszkał w tym 
samym domu, tylko na górze. 
Cała rodzina przyjechała ze 
Śniatynia, ale mój przyszły 
mąż z okolic Kołomyi. Tak 
my się spiknęli. Wyszłam za 
mąż w 1949 roku. Byłam mło-
dziutka, ale nie było komu 
ze mnie to wyperswadować. 
Mieszkaliśmy na Pałacowej, 
ale dzisiaj już tych domów nie 
ma. Trochę się tułaliśmy, bo 
mąż poszedł do wojska i na 
3 lata zamieszkaliśmy w Bra-

niewie. Tak wtedy żołnierzy 
rzucali, ale to dobrze, bo świat 
się poznaje. Z Braniewa wró-
ciliśmy do Oławy, najpierw na 
Piotra Własta, była tam taka 
ulica Zamknięta, gdzie się za-
trzymaliśmy. Potem Gagarina, 
a stamtąd dom na Broniewskie-
go, gdzie kupiliśmy górę. I tam 
mieszkaliśmy 54 lata, do teraz, 
bo od paru tygodni mieszkam 
w tzw. oławskim wieżowcu. 
Dom sprzedaliśmy właścicie-
lom pobliskiej galerii. W nim 
były większe pomieszczenia, 
a tutaj w bloku ściśnięta jestem 
jak w klatce. Gdy tu przyjecha-
łam, to nie wiedziałam, co ze 
swoimi rzeczami zrobić. 80% 
trzeba było wyrzucić. 

 » - Wróćmy do 1946 roku. Jak 
wyglądała wtedy Oława?
- Przede wszystkim prawie 

cały Rynek był w ruinie. Dwa 
trzy domy jeszcze stały, ale 
reszta to była ruina. Kościół 
nie był zniszczony, ale już za-
krystia była zbombardowana. 
Tam, gdzie teraz jest meblowy, 
nie było nic. Za to naprzeciw 
w ruinach pan Ignatowicz 
prowadził kiosk „Pimpuś”, 
gdzie sprzedawał praktycznie 
wszystko. 

 » - Czy jako Ormianie trzymaliście 
się wtedy razem? Bo mówi się, że 
jak jest dwóch Ormian, to od razu 
budują nową Armenię.
- Trzymaliśmy się razem, 

a dokładniej to Kościół nas 
trzymał. Przyjeżdżał tu taki 
ksiądz Romaszko i odprawiał 
msze w obrządku ormiańskim. 
Wtedy jeszcze było nas tu 
sporo - Janowiczowie, pani 
Rosołowa z synem, Danile-

wiczowie, Axentowiczowie. 
Może ze sto osób. 

 » - Czuliście się odrębni, jacyś inni?
- Nie, Ormianie asymilowali 

się z Polakami nawet tam na 
Wschodzie. Ci, co mieszkali 
po stronie rumuńskiej, byli 
Rumunami, a ci co po polskiej, 
byli Polakami. Proszę pamiętać, 
że Ormianie polscy naprawdę są 
polskimi patriotami. Jak to się 
mówi, są dwa razy Polakami. 
Nie czuliśmy się w tej powo-
jennej Oławie źle. Początkowo 
z różnych stron tu przyjeżdżali. 
Mówiono, że ci to Poznania-
ki, ci to Centralacy, a ci to ze 
Wschodu, ale raczej nie było 
podziałów. My byliśmy ci ze 
Wschodu, wcale nie Ormianie.

 » - Przez wiele lat nie mówiło się 
w Oławie o Ormianach.
- Ksiądz do nas przyjeżdżał, 

ale faktycznie głośno się o tym 
nie mówiło. Teraz kolejne 
pokolenia zaczynają się inte-
resować pochodzeniem. Byli 
tacy państwo Axentowiczowie, 
którzy w 100% byli Ormianami 
z Kut, ale dopiero teraz ich 
wnuczka, pani Nina Kordys, na 
nowo rozkręca zainteresowanie 
kulturą ormiańska, bo czuje, że 
ma w sobie coś wyjątkowego.

 » - To dobrze?
- Bardzo dobrze. Cieszę 

się, że w Oławie mówi się 
o Ormianach. Ani się tego nie 
wstydzę, ani nie boję, ani nie 
ukrywam. 

 » - Ilu takich prawdziwych Ormian 
jest teraz w Oławie?
- To jest pomieszane. Sta-

rych już nie ma, ale są nowi, 

którzy tu przyjechali do pracy, 
na przykład sprzedają na targu. 
To są prawdziwi Ormianie 
i też się asymilują z Polaka-
mi. W którym kraju są, to się 
asymilują.

 » - Była pani w Armenii?
- Nigdy.

 » - A jeżeli pani myśli o Ormianach, 
to co? Jacy są?
-  Byl i  bardzo bogaci , 

w Czerniowcach prowadzili 
ormiańską bursę. Przyjmowali 
tam wszystkich, bez względu 
na narodowość, a tym bied-
niejszym, za to zdolnym, fun-
dowali pobyt. 

 » - Jaki jest prawdziwy Ormianin?
- Mówią, że dobrze odnaj-

duje się w handlu. I to praw-
da, bo Ormianie zawsze byli 
przedsiębiorczy i pracowici. 
Można na nich było polegać. 
To naród uczciwy, pomagają-
cy innym. Jest taki oławianin 
Kajetan Amirowicz - jego ro-
dzina miała w Czerniowcach 
sklep bławatny. Gdy moja 
mama chciała coś porządnego 
kupić, to szła właśnie tam. 
Zapamiętałam, że lady były 
pluszowe, obite zielonym 
płótnem. To był bardzo bogaty 
sklep, ale jak pan kupił w nim 
jakiś materiał, a po 10 latach 
kolor spełzł, jak to się kiedyś 
mówiło, to oni oddawali za 
ten materiał. Taką gwarancję 
jakości dawali! I to na słowo, 
bez podpisywania umów. 
A ludzie im wierzyli. 

 » - Podobno jest pani teraz najstarszą 
Ormianką w Oławie. Czy dzisiaj 
w tym słusznym wieku czuje się 

pani bardziej polską Ormianką, czy 
ormiańską Polką?
- Pan pyta, czy ja mam więcej 

ormiańskiej krwi czy polskiej? 
Polskiej, bo mój ojciec był 
Polak i u nas w domu wszystko 
było po polsku. Moja mama 
była bardzo wielką polską pa-
triotką. Babcia była Ormianką, 
a dziadek Austriakiem, ale 
mama czuła w sobie polskość. 
W polskim kościele się każde 
dziecko chrzciło. W 1939 roku, 
po wybuchu wojny, bardzo 
dużo Polaków przeszło przez 
nasz dom, jak uciekali przed 
Niemcami. Mama zawsze pie-
kła dla nich chleb i my nad 
rzeką Prut, na most chodzili-
śmy, żeby im go zanosić. Po-
magaliśmy Polakom. Każdemu 
z nich, choć Polacy mają różne 
poglądy. Czterech Polaków to 
pięć partii. Prawda?

 » - Prawda.
- Tak samo było wtedy. 

I u nas się ci Polacy zatrzy-
mywali. Na dole domu byli 
Rumuni czy Ukraińcy, to od 
nich słyszeli, że Polacy są na 
górze, więc żeby tam szli. Czy-
li do nas. I przychodzili. Było 
czterech lokatorów w naszym 
domu i wtedy mama wszyst-
kim wypowiedziała umowy, 
bo przyjmowała Polaków. 
U nas spali, mogli się umyć, 
a potem jechali dalej.

 » - Jak pani dzisiaj ocenia Polskę?
- Przede wszystkim jestem 

Polką i jestem zadowolona. 
A jest, jak jest.

 » - Czyli jak?
- Niektórzy bardzo dobrze 

mają, inni bardzo skromnie. 
Ja nie narzekam. 36 lat praco-
wałam, emeryturę mam, swój 
kąt mam. 

 » - A jest coś takiego, co Panią 
wkurza?
- To, że Polacy nie są zjed-

noczeni, bo tam, gdzie Polak, 
tam jest rozłam. To nie tylko 
tu. W Kanadzie, gdzie byłam, 
bo mam tam dzieci, jest tak 
samo. Polacy nie są razem. 
Nie wiem, dlaczego tak jest. 
Zawsze komuś się coś nie 
podoba, a powinniśmy razem 
budować nasz dom. Dlaczego 
tak nie jest? Nie wiem. To 
jak u niemowlaka. Ma sucho, 
ma pypkę, a jemu niedobrze 
i płacze.

 » - Myśli pani, że my Polacy trochę 
jak te niemowlęta?
- Chyba tak.

 » - A dojrzejemy kiedyś?
- To już chyba mamy we 

krwi. Dam panu taki przykład. 
Jest 1939 rok, pierwsza Wigi-
lia po wybuchu II wojny świa-
towej. Moja mama przyjmuje 
uchodźców z Polski. Wigilia 
tradycyjna, więc śpiewamy 
kolędy, ale potem goście scho-
dzą na politykę. I już kłótnia. 
O Hitlera, o Ruskich... Mój 
ojciec wtedy nie wytrzymał. 
Wstał i powiedział: - Panowie! 
Sąsiedzi patrzą na nas, a różni 
tu mieszkają - Rumuni, Ży-
dzi - i na nas patrzą, a wy się 
kłócicie! I wtedy usłyszałam, 
jak ojciec powiedział, że jako 
Polacy jesteśmy „niedojrzali”. 
Dziś niewiele się zmieni-
ło, dlatego mówię, że chyba 
mamy tę niezgodę we krwi...

„Której KRWI mam więcej? Polskiej”

Pani Ania Jasińska ze zdjęciem swoich dziadków - babcią Sabiną (z domu Zwierzyńską, z Żytomierza) i dziadkiem Pawłem Jackowskim

Z Anną Jasińską rozmawia Jerzy Kamiński
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POWIAT 
Potrzebna pomoc 

Henryk Pajkusz 19 
października zszedł po 
schodach na własnych 
nogach, choć z szalonym 
bólem. 26 października 
obudził się już bez nogi

Pałeczka ropy błękitnej 
zrobiła swoje, amputacja ura-
towała życie, ale odebrała 
samodzielność. - Aktywny 
i uśmiechnięty dotąd człowiek, 
dziś, uwięziony na inwalidz-
kim wózku, siedzi i rozpacza 
- mówią organizatorzy zbiórki. 
- Wyciska sok z owoców dla 

żony wracającej z pracy, roz-
łupuje orzech za orzechem, jak 
gdyby chciał zadośćuczynić, 
że życie rodziny przewróciło 
się do góry nogami. Ale „orze-
chowa terapia” wystarcza 
tylko na chwilę. 

Pan Heniek mówi, że roz-
łupie najtwardszy orzech, 
przetrwa najcięższą rehabi-
litację, zniesie każde upoko-
rzenie, ale... jak zdobyć 140 
tysięcy złotych na protezę 
nogi i kolejne pieniądze na 
rehabilitację? To kwota nie-
osiągalna dla jego domowego 
budżetu, a potrzebna będzie 
już za chwilę. - Pan Heniek 
to tato Ady, naszej serdecz-
nej koleżanki z harcerskich 
lat - mówią znajomi. - I mąż 
pani Eli, szkolnej pielęgniar-
ki, która w swoim gabinecie 
w SP nr 1 w Oławie niesie 

ratunek rozbitym uczniow-
skim kolanom i bolącym ze 
stresu brzuszkom. Prosimy, 
nie zostawiajmy ich samych, 
w rozpaczy, z systemem, który 
bezdusznie zabiera nadzieję.

W takich chwilach, jak ta, 
jak bumerang wracają słowa 
śpiewanej w dobrych, szczę-
śliwych chwilach, piosenki: 
„Bo prócz ogniska o coś nam 
chodzi, bo prócz piosenek 
coś w sercu tkwi. Bo prócz 
wędrówki coś trzeba zrobić, 
bo bez Przyjaciół nie można 
żyć”.                          (AH)

Nie zostawiajmy 
tej rodziny w rozpaczy

Życie tego mieszkańca nagle się zmieniło. Teraz potrzebuje wsparcia, aby kupić protezę. Potrzebne są też 
pieniądze na rehabilitację
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JELCZ-LASKOWICE 
Finanse 

We wtorek podjęto 
uchwały w sprawie 
ustalenia wynagrodzenia 
burmistrza oraz w sprawie 
zasad przyznawania 
i wysokości diet radnych

Na zarobki Bogdana Szczę-
śniaka po obniżkach, które 
były konsekwencją rozpo-
rządzenia Rady Ministrów 
w 2018 roku, składało się 4 
800 zł wynagrodzenia za-
sadniczego, 2 100 zł dodatku 
funkcyjnego, dodatek specjal-
ny w wysokości 40% sumy 
wynagrodzenia zasadniczego 

i dodatku funkcyjnego (2 760 
zł), a także dodatek stażowy 
(960 zł). Razem to 10 620 zł 
brutto. 

Po przegłosowanej na sesji 
Rady Miejskiej podwyżce, 
wynagrodzenie zasadnicze 
będzie wynosiło 10 430 zł. 
Do tego dodatek funkcyjny 
w kwocie 3450 zł oraz dodatek 
specjalny w wysokości 30% 
łącznie wynagrodzenia zasad-
niczego i dodatku funkcyjnego 
(4 164 zł). Razem daje to 18 
044 zł brutto. W uchwale 
zawarto zapis, że zgodnie 
z właściwymi przepisami 
burmistrzowi przysługuje 
dodatek za wieloletnią pracę.

Za przyjęciem uchwały 
zagłosowali: Tadeusz Babski, 
Beata Bejda, Aleksandra Czer-
nik, Łukasz Dudkowski, Ja-
nina Hernas, Robert Jadczak, 
Joanna Kamińska, Karolina 
Kolado, Stanisław Łukasik, 
Wincenty Marchewski, Jacek 
Mikołajczyk, Michał Pakosz, 
Tomasz Rygielski, Ireneusz 
Stachnio, Piotr Stajszczyk, 

Marek Starczewski i Krzysz-
tof Woźniak.

Wstrzymali się: Julian Ko-
złowski, Weronika Kuszyk 
i Jacek Załubski. Nie było 
głosów sprzeciwu, nie głoso-
wał nieobecny na sesji Michał 
Wolski.

                  * 
Na tym samym posiedzeniu 

podjęto uchwałę w sprawie za-
sad przyznawania i wysokości 
diet radnych Rady Miejskiej 
w Jelczu-Laskowicach, która 
również oznacza podwyżkę. 
W tym przypadku dziewięt-
naście osób było „za”, przeciw 
jedynie Weronika Kuszyk. 
Podobnie jak w przypadku po-
przedniej uchwały, nieobecny 
Michał Wolski nie brał udziału 
w głosowaniu. 

                ** 
Więcej o podwyżkach w ko-

lejnym wydaniu „Gazety 
Powiatowej”.

(KT)

Radni przegłoswali podwyżkę dla 
burmistrza i... dla siebie

Pomóc można na cztery 
sposoby

Od 1 grudnia można przy-
nieść produkty spożywcze, 
rzeczy potrzebne bądź środki 
czystości do Centrum Sportu 
i Rekreacji w J-L lub do 
siedziby Fundacji Ewy Na-
worol - ul Kasztanowa 9, 
J-L. Wrzucić produkty do 
kosza w sklepach na tere-
nie gminy (zbiórka będzie 
prowadzona w jelczańskiej 
Stokrotce 11.12, w sobotę 
oraz w Dino w Minkowicach 
Oławskich przez cały tydzień 
od 5 grudnia). Można też 
zrobić paczkę wybranej oso-
bie - ich opis jest w dyskusji 
do wydarzenia na FB oraz na 
stronie www.ewanaworol.
org, a także wpłacić cegiełkę 
na zbiórkę pod linkiem poma-
gam.pl/mckw3m.

(AH)

Podziel się 

OŁAWA 
Z sesji 

Miasto wyremontuje 
pięć dróg

Na listopadowej sesji RM 
burmistrz poinformował, że 
samorząd otrzyma w ramach 
„Polskiego Ładu” promesę 
w wysokości 11 780 000 zł na 
remonty i budowę dróg. Przy 
pomocy tej dotacji w przy-
szłym roku zmodernizowa-
nych zostanie pięć ulic: Po-
łudniowa, Serdeczna, Okólna 
i Rodakowskiego, co pozwoli 
zakończyć prace w tym za-
kresie na osiedlu w okolicach 
siedziby Państwowej Straży 
Pożarnej. 

W przyszłym roku w ra-
mach dotacji zostanie też 
wyremontowana ulica Dą-
browskiego na osiedlu za 
wiaduktem. Całkowity koszt 
planowanego zadania to po-
nad 12 mln zł. Dzięki do-
finansowaniu wkład samo-
rządu będzie niewielki, bo 
w granicach 5%.

(WK)

Dotacja na 
drogi. Jakie?

R
EK
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Jak pomóc? 
Potrzeba 150 tys. złotych

Datki można wpłacać 
przez portal 

www.zrzutka.pl/9wgkcm
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JELCZ-LASKOWICE 
Charytatywnie 

W weekend odbywała się 
pierwsza z dwóch części 
„Moto Mikołajek”

- Wszyscy kochamy świę-
ta... To czas radości i spokoju. 
Czas spędzany w gronie ro-
dziny i przyjaciół. Siedzimy 
razem przy stole dzieląc się 
opłatkiem i składając sobie 
życzenia. Obdarowujemy in-
nych i sami rozpakowujemy 
nasze wymarzone prezenty 

- mówią organizatorzy z Mło-
dzieżowego Centrum Pomocy, 
Inicjatywy 2.0. i Centrum 
Sportu i Rekreacji. - Pięknie, 
prawda? Jednak są wokół 
nas najcudowniejsze istoty 
na świecie - dzieci, o których 
Święty Mikołaj nie zawsze 
pamięta. Stąd pomysł na akcję 
„Moto Mikołajki”. W tym 
roku wspieramy lokalne świe-
tlice środowiskowe oraz Dom 
Dziecka w Bierutowie. Miesz-
ka tam i wychowuje się 44 
podopiecznych. Każdy z nich 
został poproszony o napisanie 
listu do Świętego Mikołaja. 
Dzieci opisały w nich swoje 
najskrytsze marzenia, które za 
wszelką cenę chcemy spełnić 

i wywołać uśmiech na ich twa-
rzach. Pokazać im, że wiara 
w ludzi ma sens, a dobro jest 
wartością niewymierną.

28 listopada zorganizowa-
no kiermasz charytatywny. 
Sołectwa gminy Jelcz-La-
skowic przygotowały cia-
sta, a lokalni artyści ozdoby 
świąteczne. To wszystko na 
sprzedaż, a dochód na rzecz 
Domu Dziecka w Bierutowie. 
Odbywał się także turniej 
piłki siatkowej, w którym 
łącznie wystąpiło 12 drużyn, 
tworzonych przez sołectwa, 
policję, strażaków i nie tylko. 
Zwyciężyli reprezentanci Jed-
nostki Ratowniczo-Gaśniczej 
w Jelczu-Laskowicach, drugie 
miejsce zajęły Kruki z Kru-
czej, a trzecie policjanci z J-L. 
Puchary i pamiątkowe medale 
wręczyli organizatorzy: prezes 
CSiR Krzysztof Konopka, 
radna Karolina Kolado, Błażej 
Telążka z Młodzieżowego 
Centrum Pomocy i sołtys 
Kopaliny Sylwia Kopczyk.

                 *
Już 4 grudnia druga część 

„Moto Mikołajek”. W pla-
nach: wspólne pakowanie 
prezentów, zlot Świętych Mi-
kołajów” oraz zlot aut zabyt-
kowych. Tego dnia prezenty 

zostaną także przewiezione 
do Bierutowa. 

                *
Chcesz pomóc? Wciąż mo-

żesz to zrobić poprzez wpłatę 
na portalu: zrzutka.pl/8c37mv. 

Akcja do znalezienia pod 
hasłem: „MOTOMikołajki 
2 - spełniamy marzenia dzieci 
z domu dziecka w Bieruto-
wie”.

(KT)

Akcja na półmetku. W SOBOTĘ KONTYNUACJA

Tak wygląda radość z pomagania

fo
t. 
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Uczestnicy turnieju piłki siatkowej z organizatorami

fo
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JELCZ-LASKOWICE 
Finanse 

Podczas wtorkowej 
sesji Rady Miejskiej 
w Jelczu-Laskowicach 
przedstawiono 
sprawozdanie 
z działalności Centrum 
Sportu i Rekreacji

W poprzednich latach ten 
temat budził spore emocje ze 
względu na powiększającą 
się stratę spółki. W 2015 roku 
wynosiła ona ponad 511 tys. 
zł. Chodziło jednak o pół roku, 
ponieważ obiekt został otwar-
ty w czerwcu. W pierwszym 
pełnym roku funkcjonowania 
osiągnęła poziom 789 tys. To 
ogólnie więcej niż w 2015 
roku, ale jednak mniej, gdy 
podzielimy sumę na dwa 
i uznamy, że przez pół roku 
spółka straciła niecałe 395 tys. 
Mniej optymistycznie wyglą-

dało to w 2017 roku, gdy ra-
chunek zysków i strat opiewał 
na kwotę przekraczającą 1 mln 
230 tys. zł. W roku 2018 było 
to 1 mln 342 tys. zł, a w 2019 
1 mln 305 tys. zł. Najnowsze 
wyliczenia dotyczą roku 
2020. Tym razem strata to 1 
mln 266 tys. zł. 

Sprawa trafi ła pod obrady 
sesji Rady Miejskiej. Co na 
to radni i włodarze gminy 
Jelcz-Laskowice? Więcej za 
tydzień - w kolejnym wydaniu 
„GP-WO”.

(KT)

Ponad 1,2 mln straty CSiR

Centrum Sportu i Rekreacji

fo
t. 

cs
ir-

6230
- i 10 euro zebrano 
podczas akcji

     zł
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Powiat 
Przed świętami 

11 i 12 grudnia będzie się 
odbywał finał „Szlachetnej 
Paczki”. Można już 
wybierać rodziny, którym 
chce się udzielić pomocy

Baza rodzin potrzebujących 
została otwarta. Wystarczy 
wejść na www.szlachetna-
paczka.pl i pomóc tym, którzy 
najbardziej tego potrzebują. 
Należy znaleźć rodzinę, za-
deklarować pomoc, a potem 
zrealizować obietnicę. W ten 
sposób można zmienić czyjeś 
życie...

W bazie jest kilka rodzin 
z powiatu oławskiego. Co 
o nich wiemy? 

                    *
Pani Anita z Oławy nigdy 

nie miała łatwego życia. Szyb-
ko wyprowadziła się z domu, 
w którym rządził alkohol. 
Poznała miłość życia, nie-
stety na kilka tygodni przed 
ślubem, przyszły małżonek 
zmarł. Została sama z małym 
dzieckiem. Po latach poznała 
innego mężczyznę, z którym 
ma dwoje wspaniałych dzieci. 
Niestety sielanka szybko się 
skończyła. Były już partner 
znęcał się nad nią zarówno 
psychicznie jak i fizycznie. 
Musiała zrezygnować z pracy, 
gdy zdiagnozowano u młod-
szego syna zespół Aspergera 
i depresję. Na domiar złego 
u pani Anity wykryto guz 
w płucach. Rodzina utrzymuje 
się ze świadczeń i funduszu 
alimentacyjnego w łącznej 
kwocie 4311, po odliczeniu 
wydatków na mieszkanie i le-
czenie (2250zł), pozostaje 687 

zł na jednego członka rodziny.
Trzy kluczowe potrzeby: 

laptop, materiały szkolne, 
drzwi zewnętrzne. 

                  *
Pani Katarzyna z Jelcza-La-

skowic ma 68 lat. Ogromną 

część swojego życia poświęci-
ła innym. Najpierw pomagała 
córce w wychowaniu dzieci, 
a potem przez kilka lat zajmo-
wała się ciężko chorą mamą. 
Musiała wówczas zamieszkać 
z nią i zrezygnować z pracy, 
marzeń i pasji. Oddając w peł-

ni serce innym, zapomniała 
o sobie, podupadła na zdro-
wiu. Po śmierci mamy pró-
bowała dalej pomagać córce, 
wnukom oraz synowi. Rów-
nież finansowo, choć sama nie 
zarabiała, to wciąż starała się, 
aby najbliższym nie brakowa-
ło na chleb. Ciężka sytuacja 
finansowa doprowadziła do 
decyzji o zaciągnięciu pożycz-
ki. Niestety, mimo ogromnych 
chęci i podjęcia pracy jako 
opiekunka, pani Kasia popa-
dła w długi. Obecnie większa 
część przychodów (3322 zł), 
bo aż 2400 zł, kobieta prze-
znacza na spłatę kredytu, 
który docelowo miał pomóc 
w opiece nad chorą matką. 
Po odliczeniu kosztów, jakie 
ponosi (380 zł na miesięczne 
opłaty i leki), pozostaje jej 
niewiele. Niestety, pomimo 
iż syn stara się jak może, aby 
pomóc matce, to z córką pani 
Katarzyny obecnie nie utrzy-

muje kontaktu. Jest kobietą 
o ogromnym sercu i wrażliwą 
na krzywdę innych. Sama dla 
siebie nie prosiła o wiele. Sta-
ra się być niezależna i walczy 
o godne życie.

Trzy kluczowe potrzeby: 
żywność, środki czystości, 
odzież.

                   * 
Pani Agnieszka z Jelcza-

-Laskowic początkowo miała 
dobre życie, razem z mę-
żem wychowywała synów 
i utrzymywali razem rodzinę. 
Zmieniło się to kiedy mąż 
zaczął jeździć w delegacje 
i nadużywać alkoholu wraz 
ze współpracownikami. Za-
częły się problemy finansowe. 
Zadłużone mieszkanie, pro-
blemy z opłaceniem mediów. 
Pani Agnieszka zawalczyła 
o dzieci, pozbyła się męża 
alkoholika, spłaca zadłuże-
nia. Pracuje jako sprzątaczka. 

Pragnie lepszej przyszłości 
dla swoich synów, stara się 
odkładać każdy grosz na re-
mont mieszkania. Miesięczne 
przychody rodziny to 4100zł. 
Koszty utrzymania to 1875zł. 
Dochód na osobę to 742zł.

Trzy kluczowe potrzeby: 
kuchenka, żywność, odzież 
i obuwie. 

                 * 
Pani Anna wraz z mężem 

Krzysztofem mieszkają w Jel-
czu-Laskowicach. Są rodzi-
cami cudownej trójki dzieci: 
Alicji, Miłosza i Szymona. 
Mama to niesamowita kobie-
ta, dzielna wojowniczka, która 
mimo to, że zdiagnozowano 
u niej nowotwór, 12 lat temu 
donosiła ciążę i urodziła naj-
młodszego syna Szymona. 
Dziecko przyszło na świat 
z dziecięcym porażeniem mó-
zgowym. Po trzech latach oka-
zało się, że leczenie nie przy-
niosło pożądanych efektów 
i choroba powróciła na nowo 
wraz z przerzutami na inne 
organy. Pani Anna, jak sama 
mówi, teraz już się spieszy, 
chce jak najdłużej być ze swo-
ją rodziną. Ich życie codzien-
ne to opieka nad Szymonem, 
szkoła Miłosza i Alicji, oraz 
nieustanna walka o zdrowie 
mamy. Szymon uczęszcza do 
szkoły specjalnej, w której ma 
szanse na rozwój, Miłosz jest 
uczniem ostatniej klasy szkoły 
podstawowej, a Alicja uczy 
się w technikum. Kolejnym 
przełomowym wydarzeniem 
w życiu rodziny, które dopro-
wadziło do trudnej sytuacji, 
była konieczność rezygnacji 
z pracy przez pana Krzysztofa, 
aby zająć się najmłodszym 
synem. Pani Anna obecnie 
nie jest w stanie opiekować 
się niepełnosprawnym dziec-
kiem. Rodzina kolejny raz 
znalazła się w tak trudnej 
sytuacji. Nie załamują jednak 
rąk, szukają rozwiązań. Skupi-
li się obecnie na poszukiwaniu 
lekarza, który podjąłby się 
jeszcze leczenia pani Anny. 
Przychód rodziny to 4310 zł. 
Miesięczne wydatki rodziny 
to koszt 2345 zł, natomiast 
miesięczny dochód na jednego 
członka rodziny, po odlicze-
niu wszystkich ponoszonych 
kosztów wynosi 393 zł.

Trzy kluczowe potrzeby: 
żywność, środki czystości, 
Thermomix/Lidlomix (lub 
podobny sprzęt).

Kamil Tysa 
ktysa@gazeta.olawa.pl
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Wolontariusze i darczyńcy „Szlachetnej Paczki” od lat realnie zmieniają życie - także rodzin w powiecie 
oławskim
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Oława 
Kultura 

Kinowe Mikołajki Malucha 
w Kinie Odra: „Gwiazdka 
Klary Muu”, zajęcia 
muzyczno-sensoryczne 
i spotkanie ze Świętym 
Mikołajem!

W niedzielę 5 grudnia na 
najmłodszych widzów Kina 
Odra czekają mikołajkowo-
-świąteczne niespodzianki. 
O godz. 11:00 rozpocznie się 
seans „Gwiazdka Klary Muu”. 

Niezwykle podekscytowana 
Klara po raz pierwszy spędzi 
Gwiazdkę ze swoim tatą na 
Krowim Wzgórzu. Kiedy 
przybywa na farmę, okazuje 
się, że kompletnie nic nie jest 
jeszcze gotowe! Przed domem 
brakuje choinki, a bombki 
i lampki kurzą się w karto-
nach. Do tego pech sprawia, 
że tata Klary zostaje pilnie we-
zwany do odśnieżania domu 
sąsiadki, a odcięta droga unie-
możliwia mu powrót. Co po-
cznie Klara? Do Świąt zostało 
już tak niewiele czasu! Może 
z pomocą zuchwałego bożona-
rodzeniowego skrzata uda się 
stworzyć na Krowim Wzgórzu 
świąteczną atmosferę?

„Gwiazdka Klary Muu” 
to świąteczna kontynuacja 
uwielbianej animacji „Klara 
Muu!”. Mała krówka z po-
mocą przyjaciół zrozumie, że 
święta to przecież nie tylko 
prezenty, a ważniejsze od 

pozorów i dekoracji jest po 
prostu bycie razem. 

W cenie biletu do kina, 
tuż po seansie filmowym 
Centrum Sztuki zaprasza na 
zajęcia muzyczno-sensorycz-
ne „Dźwiękodzieło dla Ma-
luszka” z Anią Szul, która 
w formie wspólnej zabawy 
wprowadzi najmłodszych 
w świat dźwięku i rytmu. 

Na tym jednak nie koniec 
niespodzianek! Z dobrych 
źródeł wiemy, że w tym dniu 
do Kina Odra zawita nie kto 
inny jak Święty Mikołaj. Nie 
wierzycie? Przekonajcie się 
sami! 

(kt)

Hoł hoł hoł!
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OŁAWA 
Sukces 

Magdalena Górska otrzy-
mała pierwszą nagrodę 
w PLGBC Green Building 
AWARD 2021 w kategorii 
Najlepsza Ekologiczna 
Modernizacja oraz 
wyróżnienie w kategorii 
najlepsza ekologiczna 
zabudowa mieszkaniowa 
jednorodzinna.

- Niezwykle mi miło, że mój 
osobisty projekcik otrzymał 
pierwszą nagrodę w PLGBC 
Green Building AWARD 2021 
w kategorii Najlepsza Eko-
logiczna Modernizacja oraz 
wyróżnienie w kategorii naj-
lepsza ekologiczna zabudowa 
mieszkaniowa jednorodzinna 
- informuje Magdalena Gór-
ska na swojej stronie. - Dla-
tego też dziś przypominam 
Wam ten projekcik, starą ce-
glaną oborę, ocieplaną słomą, 
z tynkami wapiennymi, glinia-
nymi, naturalnie impregnowa-
nym drewnem i klepiskami 
i różnymi recyclingowymi 
elementami. Lubicie ten pro-
jekt? Ja bardzo, tym bardziej, 
że to mój prywatny domek, 
w którym mieszka mi się 
miło i naturalnie. Nie jest za 

duży, ale jest bardzo przytulny 
i oblany permakulturowym 
ogrodem. Dla przypomina-
nia w zeszłym roku zdobył 
pierwsza nagrodę w tym sa-
mym konkursie w kategorii 
ekologiczne wnętrze, a w 
czerwcu tego roku telewizja 
TVN (HGTV) nakręciła go 
i był bohaterem drugiego se-
zonu programu Nieoczywiste 
Miejsca. Jak zaczynałam moją 
przygodę z gliną i wyborem 
ku naturalnemu życiu, to był 
to mój świadomy wybór oso-
bisty, nie spodziewałam się, 
że kiedykolwiek świat to do-
ceni. Tym bardziej mi miło, że 
mogę teraz projektować same 
takie fajne domki a moje eks-
perymenty pomagają promo-
wać te technologie i mieszkać 
innym zdrowo i milutko. Tak 
ku inspiracji, że czasem war-
to. Dzięki wszystkim, którzy 
mi pomogli w tym procesie 

i dzięki Wam, że tu jesteście 
i odbieracie moje naturalne 
inspiracje. Dziękuję. Miej-
cie koniecznie dobry dzień, 
otulicie się kocykiem i ciepłą 
herbatką! I nie zapomnijcie 
o marzeniach o naturalnym, 
zdrowym domku! Buziaczki.

*
A oto, co napisał Tomasz 

Pągowski, członek honorowy 
jury konkursu: 

- Ta realizacja ujmuje szcze-
rością i prostotą, tworząc 
ze starego, zapuszczonego 
budynku klimatyczny dom 
o uporządkowanej, charak-
terystycznej dla regionu bry-
le, która wpisuje się miękko 
w okoliczny pejzaż. Moderni-
zacja zrealizowana pod okiem 
konserwatora zabytków, przy 
użyciu naturalnych materia-
łów, jest idealnym przykładem 
na to, jak powinny być realizo-
wane tego typu przebudowy. 

Z szacunkiem i pokorą. Nie ma 
w nim niczego spektakularne-
go. Nie tryska nowymi tech-
nologiami, czy nowatorskimi 
pomysłami. Jego największą 
wartością jest fakt, że z racji 
zastosowania lokalnych, nisko 
przetworzonych materiałów 
i tradycyjnych technik, po-
zostaje w zgodzie z naturą, 
emanując ideą permakultury - 
i taka właśnie jest jego funkcja 
edukacyjno-społeczna.

Chcemy tym samym zachę-
cić architektów i inwestorów 
do traktowania tego typu re-
alizacji, jako pełnowartościo-
wych projektów, z których 
mają prawo być dumni, gdyż 
w dzisiejszym świecie potrze-
ba nam ich jak najwięcej, by 
zminimalizować ślad węglo-
wy tworzony przez branżę 
budowlaną.

(CK)

Modernizacja eko 
Magdaleny Górskiej 
- NAGRODZONA!

Ta realizacja Magdaleny Gorskiej otrzymała pierwszą nagrodę w PLGBC Green Building AWARD 2021 w 
kategorii Najlepsza Ekologiczna ModernizacjaPraca oławianki Magdaleny Górskiej nagrodzona i wyróżniona
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OŁAWA 

Auta wróciły na Rynek

Od kilku dni w odnowionej 
części Rynku znów można par-
kować - dla chcących zostawić 
tu swoje pojazdy przygotowa-
no 40 miejsc parkingowych. 
Rynek po zakończeniu rewi-
talizacji powinien dysponować 
90 miejscami parkingowymi.

(CK)

PARKING 
w Rynku

Wszystkie miejsca niemal natychmiast się wypełniły

OŁAWA 

Nowocześnie, bezpiecznie, ale... brudno

Gdy tylko wprowadzono w Oławie przy Biedronce (3 Maja) tzw. wyniesione przejście dla 
pieszych, czytelnicy mieli sporo wątpliwości i pytań. Teraz doszły jeszcze skargi na brud. Na 
miejsca „martwe”, ograniczone specjalnymi znacznikami, gdzie pojazdy nie mogą wjechać, 
najwyraźniej nie wjeżdża także zamiatarka. Zwykła miotła też nie ma tam widocznie dostępu 
i to nowoczesne skrzyżowanie w środku miasta powoli traci urodę, jest błoto, są śmieci. Czy 
naprawdę nie da się z tym nic zrobić?

- MINUS
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GMINA OŁAWA 
Integracja 

Pod takim hasłem 
odbywała się gra 
terenowa zorganizowana 
przez „Stanowickie 
Mamy”, sołectwo 
Marcinkowice oraz 
stowarzyszenie „Uśmiech 
za Uśmiech”

Młodzi uczestnicy odkry-
wali kolejne części historii 
o Stanie, Maro, Lizie i Jance, 
rozwiązując różne zadania na 
punktach zlokalizowanych 
w charakterystycznych miej-
scach na obszarze Marcinko-
wic i Stanowic. Dzieci odwie-
dziły m.in. żłobek „Baśniowa 
Kraina”, punkt przedszkolny 
„EkoMarcinki”, „Polimart”, 
„Ministerstwo Fryzur”, plac 
zabaw, szkołę i inne.

W grze udział  wzięło 
osiemnaście drużyn, w każ-
dej od dwóch do czterech 
uczestników oraz dorosły 
opiekun. Liczył się czas - trzy 
najszybsze drużyny miały 
szansę wskoczyć na prawdzi-
we podium i otrzymać cenne 
nagrody. Każda ekipa, bez 
względu na czas, otrzymała 
pamiątkowe dyplomy i torbę 
upominków. Nagrody głów-

ne (dla pierwszych pięciu 
zespołów) w postaci kart 
upominkowych zostały ufun-
dowane przez stowarzysze-
nie „Uśmiech za Uśmiech”, 
natomiast gry planszowe dla 
pozostałych drużyn zakupiła 
gmina Oława. Inicjatywa 
zrealizowana została również 
w ramach projektu „Dolnoślą-
ski Ośrodek Wspierania Eko-
nomii Społecznej - Wrocław” 
, współfi nansowanego przez 
Unię Europejską ze środków 
Europejskiego Funduszu Spo-
łecznego.

Imprezę poprowadziła ani-
matorka „Migotka”, wszystko 
sfotografowała Ania Tom-
czak, a ciepły poczęstunek 
dla uczestników na mecie 
zapewniła „Solufka”. Nad 
bezpieczeństwem uczestni-
ków (a także poprawnym 
wykonaniem zadań na jednym 
z punktów) czuwały lokalne 
służby - Ochotnicza Straż Po-
żarna Sobocisko i Komenda 
Policji w Oławie. 

Na jednym z punktów z po-
mocą Katarzyny Krzywoń, na-
uczycielki i znawczyni lokal-
nej historii, powstał quiz dla 
uczestników, który sprawdzał 
wiedzę drużyn na temat Mar-

cinkowic, Stanowic, Lizawic 
i Jankowic. Dzieci miały 
również okazję przebiec przez 
prawdziwą metę, którą uży-
czyło Stowarzyszenie Ludzi 
Aktywnych „Biegnij Oławo”. 

Przesłaniem całego wyda-

rzenia była współpraca, inte-
gracja lokalnej społeczności 
oraz zdrowy ruch na świeżym 
powietrzu. Pandemia sprawia, 
że więzi międzyludzkie się 
spłycają, organizatorzy chcieli 
więc przypomnieć, dlaczego 
i jak ważne są relacje. 

Dzięki ich zaangażowaniu, 
a także przy wsparciu lokal-
nych przedsiębiorców, ponad 
dwudziestu wolontariuszy 
z klas siódmych i ósmych 
z marcinkowickiej szkoły, 
a także mieszkańców wsi, 
powstało duże wydarzenie, 

które rozgrzało dzieci, rodzi-
ców, przyjaciół i wywołało 
uśmiechy na wielu twarzach.

(KT)

„Odkryj tajemnicę przyjaźni”

Uczestnicy gry terenach
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Miejskie Przedszkole 
nr 3 „Bajka” w 
Oławie świętowało 
Międzynarodowy Dzień 
Praw Dziecka wspólnie 
z UNICEF

W obchodach chętnie 
wzięły udział dzieci. 19 
listopada to Międzynarodo-

wy Dzień Praw Dziecka ze 
względu na rocznicę uchwa-
lenia konwencji o prawach 
dziecka To wydarzenie mia-
ło za zadanie zjednoczyć 
wszystkie dzieci na świecie 
oraz upowszechniać wiedzę 
o prawach dziecka. 

To był bardzo radosny 
dzień z ważnym przesła-
niem.

(KT)

Radosny dzień 
z ważnym przesłaniem

Było super!
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JELCZ-LASKOWICE 
Przed świętami 

Dziadek do Orzechów 
- widowisko baletowe 
dla całej rodziny już 
5 grudnia w Miejsko-
Gminnym Centrum 
Kultury w Jelczu-
Laskowicach

Królewski Balet Lwow-
ski znów zawita do Jelcza-
-Laskowic. Tym razem 
artyści zaprezentują piękną 
historię dla całej rodziny, 

której baśniowa fabuła 
rozgrywa się podczas świąt 
Bożego Narodzenia. Dzia-
dek do orzechów to spek-
takl idealny na długie zi-
mowe wieczory - magiczna 
scenografi a, barwne stroje, 
nastrojowa muzyka i gra 
świateł, a przede wszyst-
kim wspaniała choreografi a 
i opowieść tkana tańcem 
baletmistrzów. Dziadek do 
Orzechów to widowisko, 
które trzeba zobaczyć.

Bilety w cenie: 50 zł 
normalny i 25 zł ulgowy są 
dostępne na stronie MGCK 
w J-L: mgck-jl.pl/bilety.

(KT)

Baletowe 
Mikołajki
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(21.01-20.02)

WODNIK

(23.11-21.12)

STRZELEC

(23.09-23.10)

WAGA

(23.07-22.08)

LEW

(22.05-21.06)

BLIŹNIĘTA

(21.03-20.04)

BARAN

(24.10-22.11)

SKORPION

(23.08-22.09)

PANNA

(22.06-22.07)

RAK

(22.12-20.01)

KOZIOROŻEC

(21.02-20.03)

RYBY

Przeżyjesz przyjemne chwile z niedawno 
poznaną osobą, twoje serce zacznie bić dla niej 
mocniej, jednak minie jeszcze trochę czasu, 
nim twoja druga połówka poczuje to samo. 
Bądź cierpliwy, a wszystko skończy się dobrze. 
Pewne plany i zamierzenia zawodowe mogą się 
spełnić jeszcze w tym tygodniu. Pamiętaj, że do 
ciebie należy decyzja w kluczowych sprawach, 
więc nie ograniczaj się do długotrwałego 
czekania. 

(21.04-21.05)

BYK

Nie powinieneś narzekać. Podejmiesz 
stanowczą decyzję w kontrowersyjnej sprawie, 
dzięki czemu nastąpi wyraźny przełom 
w projekcie, nad którym pracujesz. To będzie 
twój wielki sukces, który zostanie zauważony 
W weekend czeka cię zasłużony odpoczynek. 
Przez cały tydzień będziesz w dobrej formie, 
a energia będzie cię rozpierać. 

Tydzień upłynie bez większych emocji, 
będzie to miła odmiana po poprzednim, dość 
stresującym tygodniu. Uda ci się znaleźć balans 
pomiędzy życiem zawodowym a prywatnym, 
oraz swoje miejsce w pracy. W miłości 
nastanie bardzo przyjemny i spokojny czas. 
Twoja relacja z partnerem ustabilizuje się, 
przestaniecie walczyć, a zaczniecie cieszyć się 
swoim towarzystwem. 

Stracisz dużo czasu na zajmowanie się sprawami 
innych. Daj sobie spokój, bo niepotrzebnie się 
narażasz. Nie każdy potrzebuje pomocy i potrafi 
ją docenić. W sprawach osobistych rozkwit uczuć. 
Szczera rozmowa zadziała cuda i będzie to 
dla was nauka, że wspólne starania o związek 
przynoszą efekty. Nie zapominaj o tym. Mogą 
cię dopaść niewielkie problemy z gardłem, 
zadbaj o odporność.

Już od piątku możesz liczyć na poprawę 
w stosunkach z partnerem lub innymi 
członkami rodziny. Znów poczujecie się ze sobą 
dobrze, co pozwoli wam spokojnie porozmawiać 
o problemach. W sprawach zawodowych nie 
wydarzy się nic szczególnego, ale w okolicach 
środy uważaj na to, co i komu mówisz. Jeśli 
będziesz nieostrożny, możesz stać się źródłem 
plotki, która sporo namiesza. 

Początek tygodnia pełen napięć i nieporozumień 
w pracy lub z przyjaciółmi. Sprawy zawodowe 
nie ułożą się zbyt pomyślnie, zwłaszcza 
że trzeba będzie spełnić trudne i całkiem 
nowe zadania. Potraktuj to jako wyzwanie 
i pozytywne, nowe doświadczenie, a wszystko 
ci się powiedzie. Lepiej natomiast zapowiada się 
w sprawach uczuciowych - pojawią się oznaki 
tęsknoty i miłości, zwłaszcza w sobotę. 

Od poniedziałku pojawią się nowe sprawy 
życiowe, znajomi i propozycje. Ten natłok 
sprawi, że poczujesz się zdezorientowany 
i zajęty. Gdy emocje opadną, docenisz 
monotonię codziennego życia, na którą często 
narzekałeś. Jednak ten tydzień wiele zmieni, 
za sprawą nowo poznanych osób i nuda jeszcze 
długo nie wróci do twojego życia. Będzie coraz 
lepiej. 

Dość burzliwy tydzień w sprawach uczuciowych. 
Czekają was na przemian słowne utarczki 
i ciche dni. Postaraj się załagodzić sytuację, 
znajdź źródło problemu i zaproponuj 
kompromis zamiast całą winą obarczać 
partnera. W pracy nie licz teraz na sukcesy. 
Problemy osobiste nie pozwolą ci się skupić 
na pracy. Na zdrowie i finanse nie będziesz 
narzekać. 

Możesz się teraz odprężyć i czerpać satysfakcję 
z osiągniętego celu. Spędź trochę czasu 
z rodzicami, ostatnio mocno ich zaniedbałeś. 
W sprawach sercowych daj partnerowi trochę 
swobody, przez ostatnie tygodnie za dużo było 
między wami walki i złych emocji. Odrobina 
oddechu dobrze wam zrobi. W sprawach 
finansowych - korzystne sytuacje i dobra passa.

Możesz być nieco rozczarowany w sprawach 
zawodowych. Liczyłeś bowiem na więcej 
za pomyślne rozwiązanie trudnego 
problemu, jednak twój sukces przeszedł 
bez echa. Pozostanie ci tylko osobista 
satysfakcja. W uczuciach nic się nie zmieni. 
Nieporozumienia z partnerem będą trwały 
krótko, nie prowokuj większych kłótni, a kryzys 
szybko minie. 

Czeka cię trochę emocji i nerwów w sprawach 
sercowych. Bliscy nie do końca zaakceptują 
twoją nową miłość. Ich dezaprobata sprawi, 
że nie będziesz do końca szczęśliwy. Nie 
pozwól, by inni mówili ci, jak masz żyć i kogo 
kochać. To tylko twój wybór, porozmawiaj 
o tym z bliskimi. W pracy nie wydarzy się nic 
szczególnego, a codzienne obowiązki okażą się 
mniej kłopotliwe, niż się spodziewałeś.

Sprawy domowe i rodzinne zdominują 
twoje życie. Będzie ich tak dużo, że 
z trudem znajdziesz chwilę tylko dla 
siebie. Przekonasz się, jak bardzo cię 
potrzebują twoi bliscy. Możesz liczyć na 
pomoc przyjaciół w sprawach finansowych, 
bo pojawią się niewielkie kłopoty. Do tego 
mogą dojść problemy z odpornością.

Dziś zdjęcie z albumu Kaje-
tana Markiewicza, wykonane 
około 1955 w Rynku w Oławie

Na zdjęciu rodzina Markie-
wiczów - tata Jan, mama Stani-
sława, bracia Antoni i Kajetan 
na spacerze w zimie (prawdo-
podobnie luty) w Rynku koło 
ratusza od strony zachodniej. 

Po prawej stronie w głębi 
widzimy ruiny budynków 
spalonych w czasie wojny - 
styczeń 1945 roku. Dopiero na 
przełomie lat pięćdziesiątych 
i sześćdziesiątych wyburzono 
te ruiny i postawiono nowe bu-
dynki. Po lewej stronie przed 
ratuszem gabloty propagan-
dowe z ówczesnych czasów. 
Po prawej stronie, zaraz za 
rodziną Markiewiczów, widzi-
my na wysokim słupie głośnik, 
z którego wówczas nadawano 
wiadomości - takich głośni-
ków na ulicach wówczas było 
w Oławie było dużo. Oglą-
dając trzy dzisiejsze zdjęcia 
mamy doskonałą okazję po-
równać, jak wyglądała ta część 
Rynku na przestrzeni lat, a jak 
wygląda dziś po remoncie. 

LESŁAW MAZUR 
autor albumu „Oława w latach 60. 

i 70. ubiegłego wieku na fotografiach 
Lesława Mazura”

PS
O ciekawych zdjęciach, ja-

kie macie w swoich albumach 
rodzinnych, a którymi chcie-
libyście się podzielić z czy-
telnikami, można zawiadomić 
redakcję, nr. tel. 605-996-556, 
a my chętnie zgłosimy się po 
zdjęcie i informacje na jego 
temat.

Twórzmy wspólnie 
fotografi czną historię Oławy (29

Ocalić   od 
zapomnienia

Od dłuższego czasu 
namawiamy mieszkańców 
Oławy, aby przekazali 
swoje zdjęcia i dokumenty 
z początków zamieszka-
nia w Oławie do Biblioteki 
Publicznej w Oławie - Izba 
Muzealna Ziemi Oławskiej 
w Rynku, w ratuszu, gdzie 
zostaną skopiowane i - 
jeżeli będzie taka wola 
- zostaną zwrócone wła-
ścicielowi. Jeżeli ktoś chce 
przekazać swoje zdjęcia, 
dokumenty, a z różnych 
powodów sam nie może 
dostarczyć ich do bibliote-
ki, można zadzwonić pod 
numer biblioteki 71 301 07 
42, a pracownicy biblioteki 
zgłoszą się i odbiorą te 
pamiątki, które zostaną 
zachowane dla następ-
nych pokoleń.

Zdjęcie z albumu Kajetana Markiewicza, a na nim rodzina Markiewiczów na spacerze: tata Jan, mama 
Stanisława oraz na sankach ich dzieci Antoni i Kajetan

Moje zdjęcie, które zrobiłem w 1970 roku mniej więcej z tego samego miejsca

Widokówka przedwojenna, lata 30. - drzewa przed ratuszem posadzono na początku lat 20.
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PRACA
DAM PRACĘ

 ► Przyjmę operatora koparki na pół 
etatu Tel. 510 075 832

 ► Zatrudnię samodzielnych bruka-
rzy i pomocników, na uczciwych wa-
runkach Tel. 502 411 884

 ► Zatrudnię cieślę, murarza, zbroja-
rza oraz pomocnika z prawem jazdy 
kat B, praca w Polsce i w Niemczech 
Tel. 501 621 506

 ► Blacharz samochodowy oraz la-
kiernik samochodowy Tel. 501 169 
184

 ► Szukamy niani do opieki nad 10 
miesięcznym chłopcem. Praca w miej-
scu zamieszkania dziecka (Oława cen-
trum). Możliwa praca dorywcza lub 
w stałych godzinach tygodniowych. 
Proszę o kontakt z propozycją wyna-
grodzenia na adres  Tel. 601 550 089 
e-mail: malec.marta@hotmail.com

 ► Przyjmę osobę do pracy do sklepu 
w Bystrzycy cały etat, pół etatu.  Tel. 
664 948 095

 ► Przyjmę do pracy przy elewacji fa-
chowców i pomocników. Atrakcyjne 
wynagrodzenie. Tel. 57 098 22 84

 ► Zatrudnię na stanowisku monter - 
mechanik/ utrzymanie ruchu - Chrzą-
stawa Wielka, Wrocław i okolice, praca 
od 7.00 do 15.00. Atrakcyjne wyna-
grodzenie.  Tel. 728 730 906

KUPNO
 ► Kupię palety, Możliwy transport  

Tel. 661-515-308

 ► Kupię: starocie, szable, bagnety, 
zegarki, odznaki,  Tel. 502-627-675 

 ► Kupię ciągniki i przyczepy oraz 
maszyny rolnicze,  Tel. 53 551 35 07

SPRZEDAŻ

 ► Producent rolet wewnętrznych w 
kasecie – 1 zł za cm szer. kasety, Gaj 
Oławski 11,   Tel. 537-509-599

 ► Osobom z pozwoleniem broń 
palną krótką, wiele modeli Tel. 502 
627 675

SPRZEDAM WYPOSAŻENIE 
SKLEPU MIĘSNEGO 

TEL. 508 183 770

DREWNO OPAŁOWE CIĘTE 
TEL. 53 396 22 02

 ► Sprzedam buraki pastewne, sło-
mę i siano kostka Tel. 53 221 65 70

ZDROWIE 
LEKARSKIE

 ► SPECJALISTA LARYNGOLOG B. 
BORTNIK przyjmuje w środy  i w piątki 
„Laser Dent”, ul. Wiejska 34/2, rejestra-
cja telefoniczna od 14:30 pod nume-
rem  Tel. 71 313 88 16

 ► STOMATOLOG DR N. MED. KATA-
RZYNA ŁAGOWSKA, EasyDent Dental 
Clinic,  Tel. 71 301 66 66 www.easy-
dent.pl

 ► LEKARZ DENTYSTA ANDŻELIKA 
PŁOŃSKA, EasyDent Dental Clinic, Tel. 
71 301 66 66 www.easydent.pl

 ► LEKARZ DENTYSTA LESZEK BURY, 
EasyDent Dental Clinic,  Tel. 71 301 66 
66 www.easydent.pl

 ► STOMATOLOG DR N. MED. 
AGNIESZKA SZULGAN-MĄDRZAK, 
EasyDent Dental Clinic, Tel. 71 301 66 
66 www.easydent.pl

 ► LEKARZ DENTYSTA JUSTYNA LE-
WANDOWSKA, EasyDent Dental Cli-
nic,  Tel. 71 301 66 66 www.easydent.
pl

 ► LEKARZ DENTYSTA Alicja Grzy-
bowska, EasyDent Dental Clinic, Tel. 
71-301-66-66 www.easydent.pl

 ► ESPERAL Tel. 603 606 121

UROLOG 
LEK. MED. JACEK JASTRZĘBSKI 

- SPECJALISTA UROLOG. 
PRYWATNA PRAKTYKA 
UROLOGICZNA, USG: 

UL. ŻEROMSKIEGO 12, 
NZOZ NOMED; 

WTOREK OD 16.00 DO 18.00, 
REJESTRACJA TELEFONICZNA 

PN.-PT.8.00-16.00 
TEL. 71 303 43 24

 ► GASTROSKOPIA - Gabinet chirur-
giczny: specjalista - chirurg JACEK 
RUTKIEWICZ, rejestracja, fax,  Tel. 71 
302 86 66

 ► PRYWATNY GABINET LARYN-
GOLOGICZNY, LEK. MED. BOŻENA 
LEŚNIAK, pn - 17.00-18.00, śr 16.30-
17.30 NZOZ Medica, 11 Listopada 14,  
Tel. 601 911 459

DERMATOLOG 
DR HAB. NAUK MEDYCZNYCH 

RAFAŁ BIAŁYNICKI - BIRULA 
ADIUNKT KLINIKI DERMATOLOGII 

LECZENIE CHORÓB SKÓRY: 
ŁUSZCZYCY, TRĄDZIKÓW, GRZYBIC, 

ŁYSIENIA, BRODAWEK, ALERGII, 
OCENA ZNAMION 

OŁAWA, UL. SIENKIEWICZA 8 
(NZOZ MEDAN).  

GABINET CZYNNY 
W PONIEDZIAŁKI I CZWARTKI 
W GODZINACH 16.00-19.00.  
KONIECZNA REJESTRACJA 

TELEFONICZNA: 601-990-167   
www.dermatologolawa.pl 

 ► LEKARZ WETERYNARII JERZY GI-
GOŁŁA, Oława Janowskiego 4, wizyty 
domowe,  Tel. 604 177 146

 ► SPECJALISTA ORTOPEDA Prywat-
ny Gabinet Lekarski dr n. med. LESZEK 
MORASIEWICZ przyjmuje w Oław-
skim Centrum Rehabilitacyjnym Oła-
wa, ul. Zaciszna 17, środa godz 16-18  
Tel. 601 702 263

 ► USG serca, Holter EKG, Holter ci-
śnieniowy, konsultacje kardiologiczne 
Katarzyna i Daniel Błaszczyk specjali-
ści kardiolodzy. Gabinet Prywatny ul. 
Sienkiewicza 8, Oława (NZOZ MEDAN)
rejestracja wyłącznie telefoniczna Tel. 
698 808 606

CENTRUM MEDYCZNE AGA-MED 
W OŁAWIE 

PRZY UL. S. ŻEROMSKIEGO 3 D.
OFERUJEMY SZEROKI ZAKRES 

KONSULTACJI LEKARSKICH:
1. CHIRURGII OGÓLNEJ,

2. CHIRURGII NACZYNIOWEJ,
3. ORTOPEDII,

4. REHABILITACJI MEDYCZNEJ,
5. NEUROLOGII,

6. LECZENIA CHORÓB 
WEWNĘTRZNYCH,

7. ULTRASONOGRAFII (USG), 
DOPPLER KOŃCZYN DOLNYCH,

8. LECZENIA CHORÓB TARCZYCY,
9. DIETETYKA KLINICZNEGO.
10. PROWADZIMY TERAPIĘ W 

ZAKRESIE NIETRZYMANIA MOCZU, 
JAK RÓWNIEŻ TERAPIĘ KOBIET 

CHCĄCYCH PRZYGOTOWAĆ SIĘ DO 
PORODU, W CIĄŻY I PO PORODZIE.
11. FIZJOTERAPIA: ZAPEWNIAMY 

ZABIEGI Z ZAKRESU NAJNOWSZEJ 
FIZJOTERAPII. USTALAMY PROCES 

LECZENIA I REHABILITACJI 
POD NADZOREM LEKARZA 
REHABILITACJI MEDYCZNEJ 

I OSTEOPATY.
12. PROWADZIMY REHABILITACJĘ 

POCOVIDOWĄ.
ZAJMUJEMY SIĘ RÓWNIEŻ 

WYPOŻYCZANIEM SPRZĘTU 
MEDYCZNEGO, MIĘDZY INNYMI 

KONCENTRATÓW TLENU.
ZAPRASZAMY DO REJESTRACJI 

POD NUMEREM TELEFONU 
71 313 31 86 ORAZ 601 092 188, 

BĄDŹ POD ADRESEM E-MAIL: 
info@agamedolawa.pl

DLACZEGO WARTO WYBRAĆ 
PRZYCHODNIĘ AGA-MED:

KRÓTKIE TERMINY OCZEKIWANIA, 
ZAPEWNIAMY FACHOWE 

KONSULTACJE, W NAJKRÓTSZYM 
MOŻLIWYM TERMINIE,

 SPRAWDZONY ZESPÓŁ LEKARZY 
I SPECJALISTÓW.

NIERUCHOMOŚCI
SPRZEDAM

 ► CAPRI - NIERUCHOMOŚCI Leszek 
Żyto, Oława, ul. Osadnicza 41, tel. 601-
990-187. Pośrednictwo w sprzedaży i 
kupnie mieszkań, domów. Cała oferta 
na stronie www.capri-nieruchomosci.
gratka.pl

ZADZWOŃ! NYSA, TEL. 512 980 979

TELEFONY

Pogotowie Ratunkowe         -  9 9 9
Stra¿ Po¿arna  -  9 9 8
Stra¿ Miejska  -  9 8 6
Komenda Powiatowa Policji -  9 9 7
Pogotowie Wod. - Kan. -  9 9 4
Pogotowie Gazowe -  9 9 2
Sanepid                - 71-313-38-21 
Zagro¿enie epidemi¹     - 600-779-259

Komenda Powiatowa Policji
  - 47-872-72-22
Szpital Powiatowy  - 71-301-13-11
Stra¿ Miejska  - 71-301-12-22
Stra¿ Miejska   
Patrol zmotoryzowany  - 601-146-905
Stra¿ Gminna  - 71-313-25-83
Kom. Powiatowa PSP  - 71-313-40-45
Pogotowie Energet.  - 71-313-29-06
Zak³. Wod. i Kan.  - 71-303-95-21
Zak³ad Gazownictwa  - 71-313-23-61
Dom Pomocy Spo³ecz.  - 71-313-01-10
Dzienny Dom Pobytu  - 71-313-29-91
Polski Czerwony Krzy¿  - 71-313-23-25
Dworzec PKS O³awa  - 71-313-72-32
Oœrodek Kultury  - 71-313-28-29
K¹pielisko OCKF   - 71-313-21-89
Dom Dziecka  - 71-313-20-51
Punkt Konsultacyjny Przeciwdzia³ania  
Przemocy w Rodzinie  - 71-313-25-17
Miejski Zespó³  Ekonomiczno
-Administracyjny Szkó³   - 71-313-25-70
Inf. LOT  - 801-703-703  

UP nr 1, ul. 1 Maja  - 71-318-71-21
UP nr 3, ul. Wroc³awska  - 71-318-71-17  
UP nr 4, ul. B. Chrobrego   - 71-318-71-18  
UP nr 5, ul. Iwaszkiewicza       - 71-318-71-19  

MB Pocieszenia  - 71-313-22-41 
MB Ró¿añcowej  - 695-630-418
Mi³osierdzia Bo¿ego  - 71-313-86-88  
Œw. Ap. Piotra i Paw³a  - 71-313-27-23

Starostwo Powiatowe  - 71-301-15-22
Powiatowy Urz¹d Pracy  - 71-313-90-33
Prokuratura  - 71-313-40-11  
S¹d Rejonowy  - 71-313-24-44
Urz¹d Skarbowy  - 71-303-94-39 
Informacja podatkowa  - 71-303-94-33
Urz¹d Miejski O³awa           - 71-303-55-01/02
Urz¹d Stanu Cywilnego  - 71-313-38-58
Powiatowy Zarz¹d Drogowy   - 71-303-30-19  
Sanepid  - 71-313-38-21
ZUS  - 71-303-98-00

Jednostka Ratowniczo  - Gaœnicza PSP 
  - 71-318-81-62  
Komisariat Policji  - 71-318-15-97

Urz¹d Miasta i Gminy   - 71-381-71-22
Urz¹d Stanu Cywilnego  - 71-381-71-12
Powiatowy Urz¹d Pracy   -71-318-33-46    
Zak³ad Gospodarki  Komunalnej 
  - 71-303-52-31
Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej TBS 
  - 71-318-81-47
Zespó³ Ekonomiczno-Administracyjny Szkó³ 
  - 71-712-09-88

NMP Królowej Polski  - 71-318-81-03 
Stanis³awa Biskupa  - 71-318-15-55  
Maksymiliana Kolbego  - 71-318-13-74

UP ul. Folwarczna  - 71-318-71-07   
UP ul. Liliowa  - 71-318-71-08  
UP ul. Wroc³awska  - 71-318-71-09   
UP ul. Techników  - 71-318-71-10

TOWARZYSTWO OPIEKI 
NAD ZWIERZÊTAMI    
- Jelcz-Laskowice  - 71-318-22-89
- O³awa  - 71-313-51-11

TELEFONY ALARMOWE

TELEFONY OŁAWSKIE

URZÊDY POCZTOWE

PARAFIE

URZÊDY W O£AWIE

TELEFONY W J-L

URZÊDY

PARAFIE 

URZÊDY POCZTOWE

INNE

 ► Minkowice Oławskie, dom po 
częściowym remoncie, działka 950 
m2- 340 tys,  www.prosperhome.pl, 
506540120

 ► Mieszkanie Jelcz-Laskowice, 
centrum, balkon, piwnica, 3-pok, 
64m2- cena 290tys BN Prosperhome 
506540120

 ► Mieszkanie Jelcz-Laskowice, 3 po-
koje, balkon, Hirszfelda – 308tys,  BN 
506540120

 ► Działka budowlana Chwałowi-
ce, 1000m2- 120 tys,  Prosperhome 
506540120
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ODSTĄPIĘ DOBRZE WYPOSAŻONĄ 
RESTAURACJĘ W OŁAWIE. 

KUCHNIA: MEBLE ROBIONE NA 
WYMIAR FIRMY STALGAST TJ. 

STOŁY ROBOCZE,  SZAFKI,  PÓŁKI,  
BASEN + PÓŁKA OCIEKOWA, 

ZLEW DWUKOMOROWY,  OKAP, 
BOJLER 120 L, PODWÓJNA PŁYTA 

GRILLOWA ELEKTRYCZNA,  
KUCHENKI INDUKCYJNE, 
LODÓWKA, ZMYWARKA 

Z WYPARZARKĄ, SZATKOWNICA 
ELEKTRYCZNA TYPU WILK. 

SALA RESTAURACJI:
- KOLBOWY EKSPRES DO KAWY 

- WŁOSKI MŁYNEK DO KAWY 
- WITRYNA CHŁODNICZA YATO 

- 7 STOŁÓW - 3 STOŁY 
SZEŚCIOOSOBOWE I 4 STOŁY 

CZTEROOSOBOWE + KRZESŁA 
- KĄCIK DLA DZIECI 

- WIESZAK NA UBRANIA Z ŁAWKĄ 
+ DUŻE LUSTRO 

- TALERZE,  LAMPKI,  SZKLANKI,  
SZTUĆCE ITP.

NA ZAPLECZU SZAFA NA ODZIEŻ 
OCHRONNĄ.

CZYNSZ 2500 ZŁ 
NETTO + LICZNIKI 

 WSZELKICH INFORMACJI 
UDZIELAM TELEFONICZNIE 

- 725 770 516 

KUPIĘ

 ► Kupię grunt,   Tel. 692-471-877

 ► Kupię lokal usługowy Tel. 666-
855-484

 ► Kupię każde mieszkanie lub dom 
z dowolnym stanem prawnym. Szyb-
ka wypłata gotówki. Tel. 608 014 450

 ► Kupię działkę na Zwierzyńcu Tel. 
502 627 675

 ► Kupię działkę budowlaną na tere-
nie Oławy o powierzchni 10 arów lub 
więcej.  Tel. 601 550 089 Oferty proszę 
przesyłać na adres e-mail dzialka.ola-
wa@hotmail.com

 ► Kupię mieszkanie w Oławie, może 
być do remontu, za gotówkę 530-
969-009

 ► Kupię boks garażowy na Łagod-
nej 17 w Oławie. Tel. 694 998 066

POSIADAM DO WYNAJĘCIA

 ► Wynajmę halę 150 m kw, po re-
moncie, naprzeciw Tesco, na usługi, 
magazyn Tel. 507 804 231

DO WYNAJĘCIA MIESZKANIE 
2-POKOJOWE NA ULICY 1 MAJA.  

TEL. 609 804 204

 ► Do wynajęcia DOM szeregowy 
Jelcz-Laskowice, 15 miejsc noclego-
wych- 5800 zł/mc, www.prosperho-
me.pl, 506540120  

DO WYNAJĘCIA LOKAL 
O POW. 100 M KW. 

NADAJĄCY SIĘ NA SKLEP, 
KWIACIARNIĘ, BAR, RESTAURACJĘ 

LUB INNĄ DZIAŁALNOŚĆ. 
LOKAL ZNAJDUJE SIĘ PRZY 
UL. CHROBREGO W OŁAWIE 

(NA PARTERZE). 
TEL. 605 996 555 

DO WYNAJĘCIA 50 M KW., 
NOWE W OŁAWIE KOŁO LIDLA, 

SALON Z ANEKSEM KUCHENNYM 
W PEŁNEJ ZABUDOWIE Z AGD, 
SZAFY, SYPIALNIA, ŁAZIENKA, 

II P., WINDA, MIEJSCE POSTOJOWE,  
TEL. 601-539-974, 601 317 335

 ► 2-pokojowe, Oława, Opolska, par-
king, bus + osobowy  Tel. 666 300 300

 ► Hala 130 + kabina lakiernicza 70 
+ garaż + parking 6 miejsc, Oława, 
Opolska   Tel. 666 300 300

 ► Wynajmę garaż ul. Żeromskiego 
Oława Tel. 698 981 618

 ► Do wynajęcia mieszkanie 2-poko-
jowe, I p., ul. Browarniana Oława Tel. 
784 705 965

WYNAJMĘ GARAŻ, 
UL. ŻEROMSKIEGO, OŁAWA 

TEL. 602 709 905

DO WYNAJĘCIA UTWARDZONY 
PLAC Z ZAPLECZEM SOCJALNO 

BIUROWYM.
ATRAKCYJNA LOKALIZACJA 

LOKALIZACJA PRZY 
DRODZE KRAJOWEJ 94 W 

GODZIKOWICACH. 
 TEL. 509 696 001

ZAMIENIĘ

 ► Mieszkanie komunalne w Oła-
wie  na Oławę.  Parter, dwa pokoje 
- 54m kw. Tel. 721 285 885

BIURO NIERUCHOMOŚCI

 ► Biuro Nieruchomości Comfort 
House Kazimiera Grzeszczak - kupno 
i sprzedaż mieszkań, domów, działek i 
lokali. Oława, ul. 1 Maja 6/2,   600-340-
145 www.comforthousenieruchomo-
sci.gratka.pl 

INVEST - HAUS BIURO 
NIERUCHOMOŚCI

JOLANTA ROMANKO
SPRZEDAŻ - KUPNO - WYNAJEM - 

NAJEM NIERUCHOMOŚCI 
TEL. 507 190 976 

www.invest-haus.pl

USŁUGI
USŁUGI RÓŻNE

 ► GEODEZJA, klasyfikacja gruntów, 
Marcinkowice, ul. Sokola Tel. 606-929-
582 www.mptgeo.pl 

 ► Projektowanie, certyfikaty ener-
getyczne, kierowanie budowami, 
usługi budowlane PiW BIELECKI Biu-
ro: Marcinkowice, ul. Cicha 13, tel. 
506-196-175, 695-777-444

 ► Usługi elektryczne, automatyka 
do bram,  603-076-223

 ► Geodezja - mapy D/C projekto-
wych, tyczenia, inwentaryzacje, wska-
zania granic, tel.  Tel. 604 957 359

 ► Usługi elektryczne,  Tel. 604-613-
483 

 ► Alarmy i monitoring,  Tel. 604-613-
483

 ► Elektryk - instalacje elektryczne 
665 639 401

 ► Klimatyzacja  604-613-483 

 ► Profesjonalne Mediacje Tel. 605 
335 511

POMOC DROGOWA 
OŁAWA, JELCZ-LASKOWICE, 

A4, STRZELIN, BRZEG 
TEL. 666 300 300

CHCESZ SKORZYSTAĆ 
Z NIEODPŁATNEJ PORADY 

PRAWNEJ? 
UMÓW SIĘ TELEFONICZNIE 

(TEL. +71 313 50 59) 
NA WIZYTĘ W PUNKCIE 

NIEODPŁATNEJ POMOCY 
PRAWNEJ W DOGODNEJ 

LOKALIZACJI: 
JELCZ-LASKOWICE (UL. WITOSA 41), 

OŁAWA (UL. MŁYŃSKA 12A 
LUB UL. ROCHA 3), 

DOMANIÓW (URZĄD GMINY). 
PORAD PRAWNYCH UDZIELA 

ADWOKAT LUB RADCA PRAWNY. 
OSOBOM ZE ZNACZNĄ 

NIEPEŁNOSPRAWNOŚCIĄ 
RUCHOWĄ, KTÓRE NIE MOGĄ 

STAWIĆ SIĘ W PUNKCIE 
OSOBIŚCIE ORAZ OSOBOM 

DOŚWIADCZAJĄCYM TRUDNOŚCI 
W KOMUNIKOWANIU SIĘ, POMOC 
PRAWNA MOŻE BYĆ UDZIELONA 

POZA PUNKTEM ALBO ZA ZA 
POŚREDNICTWEM ŚRODKÓW 

POROZUMIEWANIA SIĘ NA 
ODLEGŁOŚĆ. 

TEL. 71 313 50 59

BHP
 ► BHP szkolenia, nadzór, doradz-

two, dokumentacja wypadkowa, oce-
na ryzyka, tel./fax 71-313-74-45 Tel. 
603 127 445, www.bhpolawa.pl

STOLARSTWO

 ► Meble Mix Marcin Zanin, kuchen-
ne, szafy, garderoby, łazienkowe oraz 
inne. Fachowe doradztwo, bezpłatne 
pomiary i solidne wykonanie. Jelcz-
-Laskowice, Tel. 609-034-113 Email:  
meblemix@wp.pl

SCHODY I DRZWI Z DREWNA, 
PROJEKT Z WIZUALIZACJĄ 
GRAFICZNĄ  605 741 606 

 ► BDB MEBLE - wykonawca mebli, na 
wymiar, na zamówienie, na każdą kie-
szeń, pomiar - projekt - wycena - mon-
taż - serwis, Marcin Ostrowski - Oława 
- ul. Iwaszkiewicza 48. Zapraszamy. 
Tel. 500 108 785, www.bdbmeble.net

AGD
 ► Zakład naprawy sprzętu AGD. 

Pralki, lodówki, zmywarki, zamrażarki, 
maszyny do szycia i inny sprzęt AGD. 
Oława ul. Grota-Roweckiego 4. Tel. 
502 868 817, 71-313-26-73

NAPRAWA I SPRZEDAŻ URZĄDZEŃ 
CHŁODNICZYCH I AGD 

- DOMOWYCH I SKLEPOWYCH 
- OŁAWA, PL. ZAMKOWY 19, 

TEL. 508-267-478, 71-301-42-71

SERWIS AGD 
TEL.  603-835-219

ELEKTRONIKA RTV
 ► Montaż i serwis anten satelitar-

nych, www.satix.net.pl,  Tel. 602 495 
749

 ► Serwis RTV – SAT,  Tel. 602 495 749

 ► Montaż anten i tunerów,  Tel. 604 
613 483

 ► Naprawy telewizorów i monito-
rów/ Dojazd gratis! Tel. 603 701 066

CZYSZCZENIE

 ► Czyszczenie dywanów 665 639 
401

 ► Karcher - profesjonalne czyszcze-
nie dywanów, tapicerki meblowej 
oraz samochodowej,  Tel. 504 163 100

 ► DORA-MAX Oferuje ŚWIĄTECZNE 
PORZĄDKI lokali mieszkalnych,usłu-
gowych,klatek schodowych i nie tyl-
ko. Tel. 791 755 040

TRANSPORT

TRANSPORT KONTENEROWY, 
PODSTAWIANIE KONTENERÓW 

POD GRUZ, ZŁOM I ŚMIECI  
TEL. 501 278 422

 ► Przeprowadzki - transport Tel. 604 
332 147

 ► Przewóz osób Tel. 604 332 147

 ► Transport HDS,  Tel. 724 768 466

 ► Bus osobowy, 8+1, klimatyzacja.  
Tel. 507 053 028

 ► Pomoc Drogowa Oława. Busy. Cię-
żarowe, Maszyny Tel. 666 300 300

HYDRAULICZNE

 ► Instalatorstwo. Junkersy, napra-
wa, wymiana, montaż, serwis, instala-
torstwo gazowe i hydrauliczne, elek-
tryka. Tel. 790 421 226

 ► Usługi hydrauliczne, co., wod-kan 
Tel. 503 609 482

 ► Usługi Hydrauliczne. Przeglądy in-
stalacji i urządzeń gazowych. Odbio-
ry. Protokoły.  Tel. 602 236 330

BUDOWLANE

ETKA-PROJEKT. 
OŁAWA, UL. CHROBREGO 17/3. 

PROJEKTOWANIE I KIEROWANIE 
BUDOWAMI. 

10 000 PROJEKTÓW TYPOWYCH 
DOMÓW DO WYBORU. 

www.etka.pl 
TEL. 603 685 925, 71 303 28 05 

 ► Cyklinowanie bezpyłowe i reno-
wacja schodów,  Tel. 600 170 178

 ► Malowanie, tapetowanie, panele, 
regipsy, papa termozgrzewalna, Tel. 
698 623 537

 ► Łazienki, płytki podłogowe, prze-
róbki hydrauliczne, klinkier, Tel. 698 
623 537

 ► Kostka brukowa HurtBruk.pl,  Tel. 
724 768 466

 ► Usługi budowlane - Kafelkowanie, 
Malowanie, Panele i inne,  Tel. 725 143 
324

 ► Cyklinowanie bezpyłowe, ukła-
danie parkietów i paneli, renowacja 
schodów,  Tel. 507 194 548

 ► Malowanie, tapetowanie gładź, 
regipsy, kafelki, ogrodzenia  Tel. 729 
677 185

TELEFONY W DOMANIOWIE

Telefon Zaufania Anonimowych 
Alkoholików i Grup Rodzinnych  - 71-321-84-03 
Policyjny Telefon Zaufania  - 800-120-226
Telefon Zaufania M³odzie¿owy  - 71-998
Telefon Zaufania dla Uczennicy
i Ucznia   - 71-372-04-86
Niebieska linia - dla ofiar przemocy 
w rodzinie                             - 801 120 002
Pomarañczowa linia - pomoc rodzinom, 
których dzieci pij¹                - 801 14 00 68
Zielona linia - porady i informacje na temat 
HIV i AIDS                       - 22 621 33 67

TELEFONY ZAUFANIA

dyrektor   - 71-301-13-13
zastêpca dyrektora  - 71-301-13-14
sekretariat dyrektora  - 71-301-13-11 
                                   - fax: - 71-301-13-12
naczelna pielêgniarka  - 71-301-13-91

ordynator   - 71-301-13-40
izba przyjêæ  - 71-301-13-96
dy¿urka lekarska       - 71-301-13-39 lub 58
dy¿urka pielêgniarska  - 71-301-13-37
gabinet zabiegowy  - 71-301-13-97

ordynator   - 71-301-13-22
sekretariat  - 71-301-13-54
izba przyjêæ  - 71-301-13-35
dy¿urka lekarska  - 71-301-13-34
USG:  - 71-301-13-84
EKG  - 71-301-13-85
sala “R”  - 71-301-13-32

ordynator  - 71-301-13-20
sekretariat  - 71-301-13-55
izba przyjêæ:   - 71-301-13-47
dy¿urka lekarska       - 71-301-13-44 lub 45
dy¿urka pielêgniarska   - 71-301-13-42 lub 43
sala ”R”  - 71-301-13-46

ordynator  - 71-301-13-21
sekretariat  - 71-301-13-53
izba przyjêæ  - 71-301-13-89
dy¿urka lekarska 
 - ginekologiczno-po³o¿nicza   
- 71-301-1351
dy¿urka lekarska 
 - porodówka  - 71-301-13-52
dy¿urka pielêgniarska 
- ginekologiczno-po³o¿nicza  - 71-301-13-49
dy¿urka pielêgniarska
 - porodówka  - 71-301-13-50

ordynator  - 71-301-13-56
dy¿urka pielêgniarska   - 71-301-13-57

ordynator  - 71-301-13-23
dy¿urka lekarska  - 71-301-13-61
dy¿urka pielêgniarska  - 71-301-13-60
sala operacyjna  - 71-301-13-62

laboratorium  - 71-301-13-64
blok operacyjny  - 71-301-13-24
POZ  - 71-301-13-26

pogotowie-dyspozytor   - 71-301-13-92
rehabilitacja  - 71-301-13-68
RTG - pracownia  - 71-301-13-87
ruch chorych  - 71-301-13-78
centrala  - 71-301-13-00
centralna rejestracja do poradni 
specjalistycznych   
 -   71-301-13-00
 -   71-301-13-75
 -   71-301-13-76

TELEFONY W GMINIE O£AWA

TELEFONY DO SZPITALA

ODDZIA£ DZIECIÊCY

ODDZIA£ WEWNÊTRZNY

ODDZIA£ CHIRURGICZNY

ODDZIA£ GINEKOLOGICZNO-PO³O¿NICZY

ODDZIA£ NEONATOLOGICZNY

ODDZIA£ LARYNGOLOGICZNY

RÓ¯NE

PORADNIE SPECJALISTYCZNE

Urz¹d Gminy  - 71-301-77-35
Urz¹d Stanu Cywilnego  - 71-301-77-23
Parafia Nawiedzenia NMP   - 71-301-77-42
Gminne Centrum Kultury   - 71-301-78-79

Urz¹d Gminy  - 71-313-30-44
Gminny Zespó³ Oœwiaty   - 71-313-46-57

TELEFONY

 ► Mieszkanie Jelcz-Laskowice, 2 
pokoje 40m2, 220 tys do negocjacji,
  www.prosperhome.pl, 506540120

 ► Mieszkanie Jelcz-Laskowice, 
nowy blok, balkon, piętro II 450tys,  
www.prosperhome.pl , 506540120

MIESZKANIE 2-POKOJOWE, 
47 M KW., DO CZĘŚCIOWEGO 

REMONTU, 260 TYS ZŁ 
883-089-644

 ► Sprzedam działkę budowlaną, 11 
arów. Sobocisko. Tel. 697 354 353
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 ► Brukarstwo i usługi koparko-łado-
warką Tel. 502 411 884

 ► Usługi remontowo-budowlane. 
Łazienki, kuchnie - kompleksowo. 
Schody kamienne, podłogi, elewacje. 
Referencje,  Tel. 666 975 843

 ► Remonty mieszkań, łazienek, re-
gipsy, kafle, gładzie, panele, tapeto-
wanie, malowanie: wnętrz, elewacji, 
dachów + mycie Tel. 889 312 688

 ► Remonty, wykończenia mieszkań 
od A do Z, instalatorstwo, ogrodze-
nia, wraz z instalacjami Tel. 790 421 
226

 ► Malowanie, gładzie, remonty, na-
prawy Tel. 796 519 590

UROCZYSTOŚCI
 ► Chłodnia na wesela + stół wiejski 

gratis,  Tel. 604-421-959

VIDEOFILMOWANIE

 ► Zgrywanie z kaset VHS na DVD. 
3 Maja 8u/2a.  Tel. 792-502-051

ZESPOŁY
 ► Dj Robi - wesela, integracje, ple-

nery, scena - doświadczenie - ponad 
18 lat, Tel. 507 053 028 www.djrobi.pl 

 ► ZGRANA PARA,  Tel. 692-717-384

 ► For You,  Tel. 604-421-959

TŁUMACZENIA
 ► Tłumacz przysięgły j. niemieckie-

go JAKUB MOŻEJKO, briefy, doku-
menty, Tel. 502-125-909

 ► Mgr EWA JÓŹKÓW – tłumacz 
przysięgły j. niemieckiego. Tłumacze-
nia przysięgłe i zwykłe Tel. 605-292-
921 

 ► Vision jobs - tłumaczenia przysię-
głe i zwykłe  wszystkie języki. Oława, 
ul. Magazynowa 3/9,  Tel. 71 758 48 40 
www.visionjobs.com

KOMPUTERY

 ► Pogotowie i serwis komputerowy, 
rozwiążę każdy problem, dojazd do 
klienta, 10-letnie doświadczenie, ta-
nio, szybko, solidnie Tel. 603 715 185

 ► S-Computers komputery, kasy fi-
skalne, serwis, NC+, 3 Maja 8u/2a,  Tel. 
792 502 051

 ► Romicom: komputery, telefony 
komórkowe, E-papierosy, serwis te-
lefonów, drukarek, komputerów. Re-
generacja tuszy i tonerów, ul. B. Chro-
brego 20f  Tel. 503 149 152

ODDAM
 ► Oddam za darmo kartony suche i 

czyste. Możliwość stałego cotygodnio-
wego odbioru w Oławie i w Jelczu-La-
skowicach. Do spalenia, pakowania. 
Odbiór własnym środkiem transportu. 
Informacja pod numerami telefonów: 
660 618 206, 535 989 435.

MOTORYZACYJNE
KUPIĘ KAŻDE AUTO DO 5000 ZŁ, 

PŁACIMY NAJWIĘCEJ 
TEL. 504-004-956

 ► Blacharstwo, lakiernictwo i inne. 
Stefan Rolka, Oława, ul. Turkusowa 2 
(Nowy Otok), Tel. 508-287-203 71-
303-80-21

KUPIĘ KAŻDE AUTO. 
NAJLEPSZE CENY W REGIONIE 

TEL. 781-306-420

SKUP SAMOCHODÓW DO KASACJI 
- ZA KAŻDY PŁACIMY GOTÓWKĄ, 

TRANSPORT SAMOCHODU 
GRATIS,WYSTAWIAMY 

ZAŚWIADCZENIA NIEZBĘDNE 
DO WYREJESTROWANIA W 

WYDZIALE KOMUNIKACJI I FIRMIE 
UBEZPIECZENIOWEJ. 

OŁAWA UL. ZWIERZYNIECKA 11 
TEL. 505-045-414, 509-582-251, 

TEL/FAX 7131-33-024, 

 ► Sprzedam przyczepę tandem, 
Pomoc Drogowa DMC 17 ton, płaska 
platforma, 80 cm, 11 m, do wywrotki 
Tel. 666 300 300

 ► Sprzedam Pomoc Drogową DMC 
16 ton , 80 cm, 8,5 m + przyczepa tan-
dem + usługi Oława. Tel. 666 300 300
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JELCZ-LASKOWICE 
Pandemia 

Jesteś osobą starszą? 
Możesz otrzymać pomoc 
w ramach programu 
"Wspieraj seniora"

Program jest odpowiedzią 
na potrzeby osób w wieku 
70 lat i więcej w zakresie 
ochrony przed zakażeniem 
COVID-19. Wsparcie dotyczyć 
ma osób, które zdecydowały 
się na pozostanie w domu. 
Chodzi w szczególności o 
dostarczeniu zakupów (arty-
kuły podstawowej potrzeby, 
w tym artykuły spożywcze, 
oraz środki higieny osobistej). 
Senior może również zgłosić 
potrzebę załatwienia drobnych 
spraw urzędowych (jeżeli ich 
zakres nie wymaga wydania 
upoważnień od seniora lub 
udostępnienia danych wraż-
liwych), wyprowadzenia psa, 
itp. Pomoc może być udzielana 

również w zakresie dostarcza-
nia ciepłych posiłków, o ile 
usługa tego rodzaju nie jest już 
fi nansowana z innych źródeł.

Dzięki realizacji programu 
"Wspieraj Seniora" w roku 
2020 świadczone seniorom 
wsparcie w okresie epidemii 
koronawirusa oraz działania 
podejmowane w tym zakresie 
przez ośrodki pomocy spo-
łecznej i wolontariuszy prze-
biegały sprawniej, a seniorzy 
uzyskiwali pomoc w czynno-
ściach dnia codziennego. Z 
uwagi na przybierającą na sile 
IV falę pandemii, akcja będzie 
kontynuowana. Jak to działa?

* Osoba starsza powinna za-
dzwonić pod wybrany numer 
telefonu i zgłosić tam swoją 
potrzebę.

* Osoba otrzymująca zgło-
szenie skontaktuje się telefo-
nicznie z seniorem, zweryfi -
kuje zgłoszenie i ustali usługę 
wsparcia.

* Pracownik MGOPS od-
bierze listę zakupów oraz 
gotówkę, a następnie dostar-
czy zamówienie, paragon i 
pozostałą resztę.

Ogólnopolska infolinia - 
22/505-11-11, MGOPS w 
Jelczu-Laskowicach 71/318-
15-12.

Zrobią zakupy lub załatwią proste sprawy

(KT)
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Oława 
Kultura 

Centrum Sztuki zaprasza 
na koncert galowy 
Oławskiej Orkiestry Dętej 
pod kierunkiem Tadeusza 
Mroczka w Ośrodku 
Współpracy Europejskiej 
„Odra”. Muzyczne spotkanie 
zaplanowano na 9 grudnia, 
godz. 19.00

W ten sposób muzycy 
podziękują kapelmistrzowi 
za wieloletnią współpracę 
z oławską instytucją, która 
kończy się w roku bieżącym. 
Podczas koncertu wysłuchamy 
wielu muzycznych szlagierów, 
takich jak: „Holiday in Rio”, 
„By the Rivers of Babylon”, 
„Paryż - Dakar Boogie” czy 
„Old Mississipi - Dixieland”. 
A ponieważ powoli zbliżamy 
się do Świąt Bożego Naro-
dzenia, orkiestra przygotuje 
kilka świąteczno-muzycznych 
niespodzianek. Wstęp wolny! 

Tadeusz Mroczek jest 
współzałożycielem Oławskiej 
Orkiestry Dętej i kierował 
formacją od samego początku, 
czyli od 2009 roku. To absol-

went Państwowej Wyższej 
Szkoły Muzycznej we Wro-
cławiu. Muzyk (waltornista), 
pedagog, dyrygent. Założyciel 
i kapelmistrz Orkiestry Ko-
mendy Wojewódzkiej Policji 
(1974-2000). Wielokrotnie od-
znaczony, wyróżniany i nagra-
dzany, zdobywca czołowych 
miejsc w Międzynarodowych 
Konkursach Orkiestr Dętych. 
Także juror międzynarodo-
wych konkursów orkiestr dę-
tych. Pomimo wielu wyróż-
nień i odznaczeń Tadeusz Mro-
czek bardzo ceni działalność 
edukacyjną, poświęcając się 
w ostatnich latach Oławskiej 
Orkiestrze Dętej. Skupiał gru-
pę miłośników muzyki, którzy 
chętnie uczestniczyli zarówno 
w próbach, jak i licznych 
występach oraz konkursach 
muzycznych.

Oławska Orkiestra Dęta 
powstała w 2009 roku jako 
formacja działająca przy ów-
czesnym Ośrodku Kultury. 
Debiutem był koncert, który 
odbył się w święto Konstytucji 
3 Maja pod Pomnikiem Losów 
Ojczyzny w Oławie oraz pod-
czas uroczystej mszy w sank-
tuarium pw. Matki Boskiej 
Pocieszenia. Od tej pory trwa 
cykl występów i koncertów 
podczas uroczystości państwo-
wych, świeckich, religijnych 

i sportowych. Od 2015 Oław-
ska Orkiestra Dęta jest człon-
kiem Polskiego Związku Chó-
rów i Orkiestr. Z tytułu przyna-
leżności orkiestra uczestniczy 
w konkursach i przeglądach 
orkiestr dętych. W roku 2016 
na konkursie orkiestr w Świe-
radowie Zdroju zdobyła drugie 
miejsce w kategorii orkiestr 
mniejszych, a w roku 2018 
zajęła pierwsze miejsce na 
konkursie orkiestr w Lubaniu. 
Przez blisko 10 lat orkiestra 
uczestniczyła w koncertach 
kolędowo-noworocznych, or-
ganizowanych w kościele pw. 
Miłosierdzia Bożego w Oła-
wie, których Centrum Sztuki 
było współorganizatorem. 
Orkiestra brała udział m.in. 
w koncercie „Musica-Sacra” 
we Wrocławiu wraz z reno-
mowanymi chórami zrzeszo-
nymi w oddziale dolnośląskim 

Polskiego Związku Chórów 
i Orkiestr. Aktualnie orkiestra 
działa przy Centrum Sztuki 
w Oławie, składa się z osób 
dorosłych i młodzieży. Ilość 
muzyków w orkiestrze jest 
zmienna z powodu wymagań 
dyscypliny i umiejętności gry 
na instrumentach. Orkiestra 
z każdym miesiącem wzbo-
gaca swój repertuar, od lat 
ozdabiając swoimi występami 
różnego rodzaju uroczystości 
oraz eventy. W repertuarze 
muzycy mają zarówno szlagie-
ry estradowe, utwory patrio-
tyczne, klasykę, jak i muzykę 
sakralną. Corocznie uczestni-
czą w lokalnych uroczysto-
ściach świąt państwowych, 
w koncertach dożynkowych 
oraz w koncertach świąteczno-
-noworocznych. 

(kt)

Pożegnanie z kapelmistrzem

Oława 
Kultura 

Centrum Sztuki zaprasza 
do oglądania grudniowej 
wystawy w Galerii OKO 
w Ośrodku Kultury przy  
ul. 11 listopada

Tym razem będą to „ZNA-
Ki” studenta Akademii Sztuk 
Pięknych im. Eugeniusza 
Gepperta we Wrocławiu pod 
kierunkiem prof. Anny Marii 
Kramm. Dominik Jan Gralak 
tworzy ekspresyjne obrazy 
abstrakcyjne, w których moż-
na się doszukać motywów 
figuratywnych nawiązujących 
do tradycji sztuk pierwotnych, 
jaskiniowych. Jego prace mają 
charakter spontaniczny i intu-
icyjny, istotne jest ekspery-
mentowanie z powierzchnią 
płótna poprzez zwielokrotnia-

„ZNAKi” Dominika  
Jana Gralaka

Obecny skład orkiestry
TaDEusz MrOczEK – DyrygEnT 
JOanna WagnEr – flET 
JózEf KOziOł, zDzisłaW WóJciK, Marcin KObłOsz – KlarnETy 
izabEla KraWczyK, MaKsyMilian szEWczyK, EDyTa PaJDO-chOrążEWsKa – saKsOfOny alTOWE 
PiOTr KObłOsz, WOJciEch Mazur – saKsOfOny TEnOrOWE
KrzyszTOf WiErciOch – róg (insTruMEnTy PErKusyJnE) 
JacEK nylEc, Paulina sKrzyPEcKa, zOfia PODlEcKa – TrąbKi 
EDWarD lubaszczuK, MiKOłaJ WacłaWiK, szyMOn PErEs, aDaM szczErEcKi, Jan fOrczaK – 
KOrnETy 
agniEszKa haMal – PuzOn 
Michał WaWrzyniaK – PErKusJa 
PiOTr graczKOWsKi, aDrian bOżEK – TEnOr 
MirOsłaW łuczKO – baryTOn 
barTOsz KaDłubOWsKi – Tuba - b 
Marcin DziErżanOWsKi – giTara basOWa, bębEn

nie warstw nakładanej farby 
oraz skalowanie małoformato-
wych szkiców. W uproszczo-
nych formach widać również 
próbę asymilacji dzieł Jean-
-Michel Basquiata czy Andre 
Butzera. Artysta inspiruje się 
własnym doświadczeniem sur-
fera i kontaktu z żywiołami na-
tury. Świat przedstawiony na 
obrazach wystawy „ZNAKi” 
może jawić się widzowi, jako 
pełen sprzeczności: radosny 
jak idealna fala i zatrważający 
jak tajemnicza otchłań. Sym-
bolika znaków tylko z pozoru 
upraszcza przekaz. Dominik 
Gralak prowadzi grę między 
obrazem a słowem. Sposób 
w jaki emocje przełożone 
zostały na język wizualny uka-
zuje mocno zróżnicowane 
spektrum formalne, od form 
portretowych pełnych żywej 
ferii barw, po po bardziej 
stonowane, wielkoformatowe 
obrazy bezgraniczne.

Wernisaż odbędzie się 
w czwartek 2 grudnia o godz. 
18.00. Wstęp wolny. Wystawę 
będzie można oglądać do 30 
grudnia.

(kt)
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PIŁKA RĘCZNA 
III liga 

Pierwsze punkty 
zawodników Moto-Jelcz 
Oława Handball Team

Oławscy szczypiorniści po-
konali ekipę SPR II Oleśnica 
19:18. Wynik cieszy szczegól-
nie, ponieważ „Moto-Jelcz” 
to najmłodsza drużyna w ca-
łych rozgrywkach. Jej trzon 
stanowią chłopcy z rocznika 
2006, czyli zawodnicy, którzy 
jeszcze rok temu rywalizowali 
na poziomie młodzika. Mecz 
odbył się w Jordanowie Ślą-
skim i był okazją do spotkania 

kilku byłych zawodników, 
którzy dziś reprezentują Ole-
śnicę. 

Od początku zauważal-
na była dobra skuteczność 
w ataku. W 18 minucie tablica 
wskazywała wynik 7:2. Kilka 
rzutów nad bramką spowodo-
wało, że mecz się wyrównał. 
W drugiej połowie grano już 
gol za gol. Mimo niewiel-
kiego doświadczenia na tym 
poziomie, oławianie wytrzy-
mali do końca w tej twardej 
rywalizacji. W całym meczu 
sędziowie pokazali aż czter-
naście dwuminutowych kar.

                  * 
Swoje mecze rozgrywali 

również juniorzy młodsi. Na 
hali w Jordanowie Śląskim 
podejmowali drużynę SMS 

Zagłębie II Lubin. Niestety 
kolejny raz musieli walczyć 
nie tylko z przeciwnikiem, 
ale też z kontuzjami i cho-
robami. Początek spotkania 
należał do gości, którzy 
prowadzili do 20 minuty. 
W końcówce lepiej zagrał 
„Moto-Jelcz” i na przerwę 
schodził przy prowadzeniu 
17:15. Tuż po wznowieniu 
gry przewaga jeszcze wzro-
sła, ale kilka zmarnowanych 
szans wyrównało starcie. 
W 56 minucie było 26:23, 
a chwilę później 26:26. Kon-
kurs rzutów karnych to popis 
bramkarza oławskiej dru-
żyny. Na pięć rzutów odbił 
trzy, więc „Moto-Jelcz” 
zdobył dwa punkty. 

Chłopcy zmierzyli się też 

ze Śląskiem Wrocław na hali 
przy ul. Saperów we Wrocła-
wiu. Początek meczu i cała 
pierwsza połowa należała 
do gospodarzy. Drugie trzy-

dzieści minut to popis oław-
skiej obrony i bramkarza. 
Skuteczne kontry pozwoliły 
osiągnąć przewagę, której 
„Moto-Jelcz” nie oddał już 

do końca meczu, wygrywa-
jąc 23:19.

(KT)

Ważne zwycięstwo i dobra forma juniorów

Pierwsze punkty zdobyli trzecioligowcy
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SZACHY 
Sukcesy 

W Jastrzębiej Górze 
odbyły się półfinały 
mistrzostw Polski juniorów 
w grupach starszych 
(do lat 13, 15 i 17). 
W walce o przepustki do 
przyszłorocznych finałów 
uczestniczyło siedmiu 
reprezentantów MGLKSz 
Parnas Oława. Jak im 
poszło?

Znakomicie w najstarszej 
grupie zagrał Łukasz Ka-
sprzak. Osiągnął bardzo wyso-
kie, czwarte miejsce w grupie 
do lat 17 i pewnie awansował 
do przyszłorocznych fi nałów 
mistrzostw Polski. Ponadto 
zdobył pierwszą kategorię! 

Pechową, jedenastą lokatę 
w grupie dziewczynek do lat 
13 zajęła Paulina Prędkiewicz. 
Awans wywalczyło 10 pierw-
szych zawodniczek, jednak 
Paulina ma szanse na wejście 
do fi nałów z listy rezerwowej.

Do ostatniej rundy dzielnie 
walczyła Natalka Miarecka 
w grupie do lat 17. Ostatecznie 
zdobyła 3,5 punktu i zajęła 
dwudzieste miejsce. W rywa-
lizacji chłopców w grupach do 
lat 13 i 15 Szczepan Wilgosz 
do ostatniej rundy utrzymywał 
szanse na awans. Niestety 
przegrana w pięciogodzinnym 
boju zepchnęła go na wciąż 
niezłe, 16 miejsce. Grzegorz 

Marek uzyskał 3,5 punktu, 
ale będzie miał szansę zagrać 
w tej samej grupie za rok. 

W najstarszej kategorii do-
brze zaprezentował się Piotr 
Chybalski - zdobył 4,5 pkt, 

co niemalże było normą na 
„jedynkę”. Z formą tym razem 
nie trafi ł Michał Kopestyński.

(KT)

Walczyli o �inał

Łukasz Kasprzak
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V liga okręgowa 
trampkarzy

MECZ ZALEGŁY
SOKÓŁ MARCINKOWICE - OLYMPIC V 7:0

TABELA PO RUNDZIE JESIENNEJ
1. ŚLĘZA II WROCŁAW 27 88:15
2. PARASOL III WROCŁAW 24 68:16 
3. AP OLEŚNICA 18 80:35
4. OLYMPIC IV JUNIOR 15 50:49
5. SOKÓŁ MARCINKOWICE 6 21:72
6. OLYMPIC V JUNIOR 0 13:133

VII liga okręgowa 
trampkarzy

MECZE ZALEGŁE
CZARNI KONDRAT. - ZIELONI RAKOSZYCE 0:3
GOKIS KĄTY WR. - MKS SIECHNICE 3:0
CZARNI KONDRAT. - POLONIA BIELANY WR. 0:3

TABELA PO RUNDZIE JESIENNEJ
1. POLONIA BIELANY WR. 25 71:11
2. CZARNI JELCZ-LASKOWICE 25 54:14
3. NEFRYT JORDANÓW 23 63:34
4. JAPN ORZEŁ J-L 22 54:26
5. RAPID DOMANIÓW 15 62:37
6. ŚWITEŹ WIĄZÓW 15 63:50
7. ZIELONI RAKOSZYCE 15 42:46

8. CZARNI KONDRATOWICE 10 29:38
9. FOTO-HIGIENA GAĆ 6 24:43
10. GOKIS KĄTY WR. 6 13:119
11. MKS SIECHNICE 0 14:71

VI liga okręgowa 
młodzików

MECZE ZALEGŁE
OLYMPIC VII - UKS GM. MIĘKINIA 0:3
LIDER BORÓW - AP FOOTBALL W-W 0:3
UKS GM. MIĘKINIA - POLONIA ŚRODA ŚL. 0:3

TABELA PO RUNDZIE JESIENNEJ
1. POGOŃ OLEŚNICA 33 76:12
2. TALENT TRZEBNICA 32 71:6
3. POLONIA TRZEBNICA 27 38:17
4. SP MILICZ 25 50:13
5. AP FOOTBALL WROCŁAW 25 60:27
6. JAPN ORZEŁ J-L 23 52:36
7. POLONIA ŚRODA ŚLĄSKA 21 37:26
8. MKP WOŁÓW 20 48:42
9. POGOŃ SYCÓW 19 50:32
10. AP JEDENASTKA KĄTY WR. 14 23:44
11. OLYMPIC VII JUNIOR 10 27:43

12. LIDER BORÓW 6 20:64
13. UKS GMINY MIĘKINIA 6 14:58
14. OLYMPIC VI JUNIOR 3 9:155

VII liga okręgowa 
młodzików

MECZ ZALEGŁY
FMS-FENIKS STRZELIN - MKS SIECHNICE 0:3

TABELA PO RUNDZIE JESIENNEJ
1. MKS SIECHNICE 33 123:9
2. AKADEMIA FIRST KICK 22 65:20
3. SOKÓŁ MARCINKOWICE 22 41:22
4. FMS-FENIKS STRZELIN 20 52:29
5. CZARNI JELCZ-LASKOWICE 19 51:26
6. KOLEKTYW RADWANICE 19 49:44
7. RAPID DOMANIÓW 19 48:48
8. MKS II SIECHNICE 11 44:37
9. POGOŃ KOWALÓW 10 19:71
10. MŁODZIK PRZEWORNO 7 27:65
11. STRZELINIANKA II  7 28:79
12. MKS III SIECHNICE 3 19:116

(POL)

WĘDKARSTWO 
Ostrzeżenie 

Okresowy zakaz połowu 
na zbiornikach Matunin, 
Ratowice-Miłoszyce oraz 
na pierwszym stawie 
jelczańskim

W związku z dokonanymi 
zarybieniami akwenów Pol-
skiego Związku Wędkarskie-
go został wprowadzony okre-
sowy zakaz połowu ryb na 
zbiornikach Matunin, Ratowi-
ce-Miłoszyce oraz pierwszym 
stawie jelczańskim.Nastąpiło 
to na wniosek Koła PZW nr 6 
w Jelczu-Laskowicach, zarzą-
dzeniem nr 5/XI/2021 Prezesa 
Zarządu Okręgu PZW we 
Wrocławiu z dnia 24.11.2021 
r. W myśl tego zarządzenia 
wprowadzono się całkowity 
zakaz połowu ryb wymienio-
nych zbiornikach do dnia 14 
grudnia 2021 roku włącznie. 
osoby nieprzestrzegające tego 

zakazu są narażone na sank-
cje prawne ze strony Straży 
Rybackiej,Policji oraz innych 
służb.

                  *
Koło Miejskie PZW nr 16 

w Oławie zaprasza swoich 
członków na zebranie spra-
wozdawczo-wyborcze, które 
odbędzie się 12 grudnia w klu-

bie „Parnas” przy ul 3 Maja 
13. Początek o godzinie 10.00.

                **
Na zebranie należy za-

brać legitymację członkow-
ską z wklejonym znaczkiem 
opłaty za 2021 r. lub inny 
dokument potwierdzający 
członkostwo. 

                       (GRARO)

Zakaz połowu

sport
Kontakt: kamil.tysa@gmail.com

Dwie porażki „Volleya”
s.27

DYŻURY SKŁADKOWE W OŁAWSKICH KOŁACH PZW

Skarbnik Koła Miejskiego PZW nr 16 w Oławie 
przyjmuje wpłaty we wt. i czw. w g.16-18, w sklepie 
wędkarskim koło dworca PKS. W pilnych sprawach 
kontakt tel. nr 609 68 22 07. W tym samym miejscu 
takie sprawy członków Koła nr 19 załatwia Agata 
Kieda. Skarbnik Koła PZW nr 90 „Rzemieślnik” 
dyżuruje w czw. w g.16-18 w siedzibie Koła przy 
ul 3 Maja 1A, lub pod tel. 501278041 w pozostałe 
dni.

Piłkarskie nadzieje
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Siatkówka 
II liga

 To nie był udany tydzień 
dla podopiecznych 
Krzysztofa Janczaka 
i Krzysztofa Pilawy. 
Najpierw przegrali na 
wyjeździe z liderem, 
potem w Centrum Sportu 
i Rekreacji ulegli Czarnym 
Rząśnia

24 listopada siatkarze IM 
Faurecia Volley Jelcz-Lasko-
wice pojechali do Wielunia, 
by zmierzyć się z tamtejszym 
WKS-em, niepokonanym 
dotychczas liderem II ligi, 
grupy III. Mimo niezłych mo-
mentów nie udało się sprawić 
niespodzianki i wywalczyć 
choćby jednego punktu. Mecz 
zakończył się zwycięstwem 
gospodarzy 3:0 (25:19, 29:27, 
25:19). „Volley” niewątpliwie 
może żałować drugiej partii, 
w której toczył wyrównaną 
walkę, a pod koniec miał 
nawet piłkę setową przy sta-
nie 26:25. Nie udało się jej 
wykorzystać, a w kolejnych 
akcjach do głosu doszli wielu-
nianie, wygrywając ostatecz-
nie 29:27. Trzeci set był już 
pod ich pełną kontrolą. 

Kolejny mecz rozegrano 
już w Jelczu-Laskowicach. 
Wydawało się, że będzie to 
dobra okazja, by odbić się po 
środowym niepowodzeniu. 
W sobotę 27 listopada po 
drugiej stronie siatki stanęli 
Czarni Rząśnia, którzy przed 
tym spotkaniem zajmowali 
szóste miejsce, odnosząc 
pięć zwycięstw w dziewięciu 
meczach. Do „Volleya” tracili 
zaledwie dwa punkty i widać 
było, że z kolejki na kolejkę 
rosną w siłę. Pokonali ostatnio 

KS Volley Miasteczko Śląskie 
3:2, Hetmana Włoszczowę 
3:0 i Ikara Legnicę 3:1. Obie 
ekipy chciały zgarnąć pełną 
pulę, więc kibice mogli się 
spodziewać wyrównanego 
i emocjonującego starcia w 
CSiR. 

Lepiej zaczęli gospodarze. 
Ładną obroną popisał się 
Paweł Malicki, a potem sku-
tecznie zaatakowali Maciej 
Cierniak i Jędrzej Jasnos. 
Przez chwilę wynik oscy-
lował wokół remisu, lecz 
szybko zaczął się zmieniać 
na korzyść graczy Janczaka 
i Pilawy. Atakował Mateusz 
Paszkowski, a chwile później 
jego koledzy przygotowali 
efektowny potrójny blok. Po 
autowej zagrywce gości było 
8:6. Potem obie strony popeł-
niły niewymuszone błędy, ale 
miejscowi szybko wrócili na 
właściwe tory, dzięki mocne-
mu atakowi kapitana Mariu-
sza Gacy. Było 10:8 i Jędrzej 
Jasnos sprytnie obił blok. 
W kolejnej akcji jego zagra-
nie powtórzyli przeciwnicy, 
trafiając w ręce Macieja Cier-
niaka. Chwilę później zagrali 
jednak w aut i utrzymywała 
się przewaga „Volleya”. Po 
asie serwisowym Jasnosa było 
już 15:10. Drugą piłkę posłał 
w aut, ale zaniepokojonych 
kibiców ekspresowo uspokoił 
Gaca, zdobywając punkt na 
pojedynczym bloku. Po asie 
serwisowym Paszkowskiego 
„Volley” wchodził w decydu-
jącą fazę z siedmiopunktową 
przewagą przy wyniku 20:13. 
Nerwów nie było, set zakoń-
czył się wynikiem 25:18. 

Podobny przebieg miała 
druga partia. Zawodnicy z Jel-
cza-Laskowic szybko weszli 
na wysokie obroty. Przy 3:2 
Maciej Cierniak zaatakował 
w ręce rywali i piłka poleciała 
w aut. Potem wraz z Oskarem 
Spychałą postawili blok. Ko-
lejna akcja przyniosła długą 
wymianę, która zakończyła 

się niecelnym uderzeniem 
Czarnych. Błędów nie popeł-
niali za to gospodarze, którzy 
konsekwentnie powiększali 
przewagę. Po ataku Spycha-
ły było już 7:2. Goście nie 
zamierzali się poddawać, 
więc różnymi sposobami 
próbowali dogonić uciekają-
cego przeciwnika. Udało im 
się zmniejszyć przewagę do 
dwóch punktów, ale tylko na 
chwilę. „Volley” wyglądał 
lepiej w każdym aspekcie, 
więc utrzymywał bezpieczną 
przewagę. Dobrze prezento-
wali się Paszkowski, Gaca, 
Spychała i Jasnos. Przy 18:9 
asa serwisowego zagrał Paweł 
Malicki. W tym momencie 
przerwę wziął trener zespołu 
z Rząśni. Nie miało to już 
jednak większego znaczenia, 
po powrocie na parkiet wciąż 
dominowali jelczanie. Nie 
zmienił tego nawet stracony 
punkt po czerwonej kartce 
Macieja Cierniaka. Set za-
kończył się wynikiem 25:16. 

Pierwsze minuty trzeciej 
części meczu były bardzo 
wyrównane. Grano punkt 
za punkt, a żadna z drużyn 
nie potrafiła odskoczyć. Przy 
7:7 w siatkę uderzył Jędrzej 
Jasnos, potem zablokowano 
Mateusza Paszkowskiego, 
trzeci z rzędu punkt Czarni 
zdobyli po błędzie tego za-
wodnika. W kolejnej akcji 
nadział się on na blok. Przy 
7:10 o przerwę poprosił 
Krzysztof Janczak. To pierw-
szy raz w tym spotkaniu, 
gdy rywale osiągnęli taką 
przewagę. Powiększyli ją po 
powrocie na parkiet, ataku-
jąc hakiem, a potem ciesząc 
się z błędu rywali. Atmosfera 
w zespole gospodarzy siadła. 
Zupełnie inaczej wyglądało 
to po drugiej stronie, gdzie 
nakręceni kolejnymi udany-
mi atakami siatkarze z Rzą-
śni, głośno pokrzykiwali na 
siebie motywacyjnie. Fatalną 
serię w końcu przerwał Pasz-

kowski, ale tablica wyników 
pokazywała 8:15. Gra znów 
się wyrównała, a „Volley” 
próbował odrabiać straty. 
Udało się doprowadzić do 
remisu 14:14, jednak od 
tamtej chwili znów lepiej 
wyglądali rywale. Po kilku 
minutach prowadzili 20:16, 
będąc na dobrej drodze do 
wygrania swojego pierw-
szego seta. Nie roztrwonili 
już tej przewagi i ostatecznie 
zwyciężyli do 19. W meczu 
było 2:1. 

Czwarta partia to popis do-
minacji przyjezdnych. Zaczęli 
ją od dwóch asów serwiso-
wych, dwóch bloków i ładne-
go ataku ze środka. Pierwszy 
punkt dla „Volleya” zdobył 
ze środka Mariusz Gaca. 
Było 1:5, ale kolejne minuty 
wskazywały, że konieczne 
będzie rozegranie tie-breaka. 
W porównaniu do tego, co 
działo się jeszcze kilkadzie-
siąt minut wcześniej, obraz 
gry zmienił się diametralnie. 
Jelczanie nie potrafili się w tej 
sytuacji odnaleźć, a przewaga 
Czarnych rosła. Nie pomogły 
reprymendy w przerwach 
i zmiany na boisku. Wynik 
- 11:25. 

Niestety także w tie-breaku 
wyraźnie lepsi byli goście. 
Szybko przyjęli inicjatywę 
i pewnie zmierzali po zwy-
cięstwo. „Volley” stracił ar-
gumenty i nie był w stanie 
wrócić do dobrej gry z pierw-
szych dwóch partii. Ostatecz-
nie przegrał 6:15, a w całym 
meczu 2:3.

                 * 
Przed IM Faurecia Volley 

Jelcz-Laskowice mecz wy-
jazdowy. 4 grudnia siatkarze 
z  J-L  zmierzą  się  z MUKS 
Ziemia Milicka. 

Tabela III lIgI
1. AZS CZęSToChowA  9  24  26:9
2. wKS wieluń  9  22  25:7 
3. eCo-TeAm AZS CZęSToCh. 10  19  24:16 
4. ChełmieC wAłbRZyCh  9  16  20:15 
5. KS bielAwiANKA-beSTeR  9  16  20:15 
6. IM FaurecIa Volley J-l  9  15  18:15 
7. lKS CZARNi RZąśNiA  9  15  19:17
8. muKS Z. miliCKA miliCZ  9  9  13:22 
9. SCieNCe mKS iKAR legNiCA 9  8  13:22
10. heTmAN włoSZCZowA  9  7  9:22 
11. legioN SKAlmieRZyCe  10  7  22:26 
12. SmS PZPS ii SPAłA  9  7  10:23 

TeksT i foT.: kamil Tysa 
ktysa@gazeta.olawa.pl

WKS Wieluń - IM Faurecia Volley Jelcz-Laskowice 3:0 (25:19, 29:27, 25:19), 
IM Faurecia Volley Jelcz-Laskowice - Czarni Rząśnia 2:3 (25:18, 25:16, 19:25, 11:25, 6:15)

Dwie porażki i tylko jeden punkt

W pierwszych dwóch setach siatkarze „Volleya” grali znakomicie

Niestety czym dalej w las, tym trener Krzysztof Janczak częściej musiał interweniować

 Powiedzieli po meczu
Krzysztof Janczak, trener: 
- Bardzo boli mnie ta porażka. Graliśmy solidną siatkówkę, wy-

graliśmy pierwsze dwa sety i w momencie, gdy należało zamknąć 
mecz,  „dobijając  rywali”,  pozwoliliśmy  im  się  odrodzić.  Szukali 
prowokacji, pod siatką iskrzyło, co okazało się wodą na młyn dla 
Czarnych. Zawodnicy z Rząśni „urośli” mentalnie  i mimo rotacji 
personalnych nie byliśmy w stanie wrócić do meczu. Żal straconych 
punktów na własnym terenie, bo czołówka tabeli się od nas oddala. 
Teraz skupiamy się już na kolejnym przeciwniku. Przed nami ważny 
mecz wyjazdowy w Miliczu, z którego musimy wrócić ze zwycięstwem. 

Filip Lebioda, libero: 
- Bardzo żałujemy straconej szansy. Pierwsze dwa sety ułożyły się 

po naszej myśli i od zwycięstwa dzieliła nas tylko jedna partia. Taka 
jest jednak siatkówka i jak głosi stara sentencja: gdy nie wygrywasz 
3:0, przegrywasz 2:3. W sobotę przekonaliśmy się o  tym boleśnie 
na własnej  skórze.  Rywale  od  trzeciego  seta  przejęli  inicjatywę 
w spotkaniu, kluczem była sfera mentalna. Daliśmy się sprowokować 
i wypuściliśmy kontrolę nad pojedynkiem. A im dalej w las, tym było 
gorzej. Teraz skupiamy się na treningu i kolejnym rywalu - MUKS 
Milicz. Z wyjazdowego starcia postaramy się wrócić ze zwycięstwem.
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